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številka 33, letnik 45, cena 65 dinarjev
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Letošnji pridelek koruze
2,370.000 hektarih bo do- 

?egel po oceni strokovnjak- 
z inštituta za koruzo v 

p.ernun Polju najmanj 13 mi- 
'Jonov ton. Če se bo napo- 
,ed uresničila, bomo prav 
'jfnalu priča novemu rekor- 
?u- Prejšnjega iz leta 1982 
.^tno presegli kar za dva mi- 
uJona ton!

Mnogi pa opozarjajo, da 
•Jtegne biti letina koruze, če 
e bo večjih vremenskih 

?evšečnosti, še obilnejša, 
/•arsikje namreč kaže izred- 

dobro. Na približno 40 ti- 
hektarih v SAP Kosovu 

cenjujejo povprečni hek- 
prski pridelek na okoli pet 
0ri, medtem ko je bil lanski 
l°ttiaj tono.

Napovedi rekordne letine 
oruze pa ne povzročajo ve- 

^Ija, kot bi človek pričako- 
temveč tudi veliko za- 

prbljenost. V kaščah in si- 
a?ih je namreč še skoraj dva 

l^^jona ton lanske koruze, 
^ je noče nihče kupiti doma 

iuiJJ® na tujem. Kam z letoš- 
li-|ajlm bogatim pridelkom? 
iil čj ■ Ce pridelovalci ne bodo
ii vj,0®* 11 P° normalni poti 
0 Ln°včiti dragocenega zrnja,

o. a .seveda morala posredo- 
", tan država in odkupiti ves 

žni presežek po zaščitnih 
č.nah. Pri tem ne gre poza- 
t lll> da zaščitne cene, za ka- 
; re jamči država, proizva- 
t)^em zaš°tavljajo le to, da 
^krijejo svoje stroške, ne 

aJej° pa jim zaslužka in ne 
Podbujajo naložb v pridela- 
? koruze. Poceni koruza, ži- 

. korejska kriza, draga kme- 
jska tehnika in še marsikaj 
j^gega torej precej zmanj- 

voljo do nadaljnje pri
jave zlatega zrnja.
Ker tudi drugod po svetu 

^spovedujejo dobro letino, 
p koruzo težko prodati zu- 

; 1 naeja. Zlasti zato, ker se
k Piočno pocenila, saj je tre- 
g? za tono odšteti le še 70 do 
. dolarjev. To je vsekakor 

0> saJ je še pred leti stala 
i aa koruze 133 in več do- 
at3ev.
Ob vsem tem se kar samo 

i sebi vsiljuje vprašanje, 
lj?ko to, da je prišlo do to- 

snega tržnega presežka in 
v Pas danes bolj skrbi kot 
s,Seli dobra letina? Na za
sajeno vprašanje si bo 

brvfM’ kot že tolikokrat ob 
dobnih stvareh, poiskati 

tJ>0vor vsakdo sam. Manj 
b dmljivo in prav pa je, da 
C znova potegnili krajši 
brij zagnani in sposobni 
Snovalci. Zlasti, če bo 

0 do odkupa po tako 
Qe ^Povanih »zaščitnih«

Andrej Ulaga

k™utjo produktivnosti pri nas. Kaj vse botruje temu, še strokovnjaki ne vedo natančno, bržkone pa
delL Foto: Lojze ofsteršek ^ Premal° od^yornosti. Marsikje so del našega vsakdanjika prepričevanja in prepiri namesto resnega

Neuvrščeni v Harareju

V OSPREDJU SO
GOSPODARSKE
TEŽAVE

Razočaran bo, kdor priča
kuje, da bo osmi vrh neuvrš
čenih v Harareju v Zimbab
veju odkril čarobno rešitev 
za številna vprašanja,ki pe
stijo današnji svet. To niti ni 
namen tovrstnih srečanj, ki 
praviloma ostajajo pri dokaj 
splošnih ocenah, in sicer ta
ko mednarodnih političnih 
kot gospodarskih odnosov. 
Drugače tudi ne gre, ker je v 
gibanju združenih toliko 
raznolikih držav in ker so 
njihovi pogledi tako zelo ra
zlični. Kljub temu velja pri
trditi mnenju, da je prav to 
ena od spodbud za krepitev 
neuvrščenosti. Gibanje da
nes vključuje že več kot sto 
držav, kar je štirikrat toliko, 
kot je bilo neuvrščenih na 
njihovi prvi konferenci v 
Beogradu, torej leta 1961. 
Resda se je gibanje tudi za

radi povečevanja števila čla
nov nekoliko spremenilo in 
da so skupne ocene morale 
postati bolj »uravnotežene«.

Značilneje, da seje pozor
nost neuvrščenih v zadnjih 
letih usmerila predvsem na 
mednarodno gospodarsko 
ureditev. Zaradi nje ostajajo 
dežele v razvoju vse bolj od
visne od mednarodnih sre
dišč kapitala in ta odvisnost 
postopoma spodjeda tudi 
njihovo politično samostoj
nost in trdnost. Kljub temu 
pa ne kaže pritegniti mne
nju, da je za vse zlo treba 
kriviti bivše kolonialne pre
stolnice, oziroma kapitali
stične države z ZDA na čelu. 
Odnosi v svetu (tudi gospo
darski) namreč niso odvisni 
le od njih. Socialistični tabor 
se je doslej otepal vsakršne 
odgovornosti za stanje, ka

kršno je z lakonično uteme
ljitvijo, češ, mi nikoli nismo' 
imeli kolonij, zato tudi ni
smo krivi za nerazvitost sve
tovnega juga. Ta izgovor 
obide dejstvo, da vse slabši 
položaj dežel v razvoju pri 
mednarodni delitvi dela še 
zdaleč ni zgolj posledica ko
lonializma, temveč da se da
našnji odnosi in podrejanje 
teh držav uresničujejo s po
sojili, obrestmi, tehnološko 
(ne)razvitostjo...

Čeprav »tretji svet« očita 
razvitim, da bogatijo na ra
čun revežev, pa veliko go
spodarskih težav izvira tudi 
iz napačne gospodarske po
litike teh držav, ki so pogo
sto prevzemale vzorce, ki ni
so imeli nič skupnega ne z 
izročilom in ne s kulturno 
razvitostjo, pa tudi ne z de
janskimi razmerami na sve

tovnem trgu. Poleg tega so 
že tako pičla sredstva kop
nela z razraščajočim se dr
žavnim aparatom.

Kljub vsemu pa so dolgovi 
vendarle za dežele v razvoju 
ključno vprašanje. Ti zdaj 
znašajo že več kot 1000 mili
jard dolarjev. Samo za obre
sti so morale v letih od 1981 
do 1985 plačati kar 340 mili
jonov dolarjev. Če temu do
damo še dejstvo, da na sve
tovnem trgu padajo cene su
rovin, industrijski izdelki (še 
zlasti sodobna tehnologija) 
pa dražijo, vidimo, da ni kaj 
prida obetov, da bi se dežele 
v razvoju mogle izkopati iz 
velikih težav. Spremeniti je 
potrebno temeljne odnose 
in prepričati tudi razvite, da 
je od nove mednarodne ure
ditve v končni posledici od
visen tudi mir na svetu.

Čeprav bodo gospodarska 
vprašanja imela v Harareju 
(najverjetneje) največjo težo, 
pa neuvrščeni ne morejo 
obiti še nekaterih drugih, še 
zlasti ne južnoafriškega 
apartheida, 'ki se ohranja 
kljub nasprotovanju večine 
človeštva. Najbolj razvite dr
žave, ki bi z gospodarskim 
in političnim pritiskom lah
ko prisilile rasistični režim k 
odpravi apartheida, ostajajo 
preveč neprizadete in raču
najo v prvi vrsti na svoje ne
posredne koristi (Južnoafri

ška republika jih namreč 
oskrbuje z vrsto strateških 
surovin). Srečanje vodite
ljev držav ali vlad neuvršče
nih bo zato skoraj zagotovo 
pozvalo na odpoved gospo
darskih in političnih stikov z 
režimom v Pretoriji. Tako 
kot ob podobnih sklepih v 
preteklosti pa bo potrebno 
počakati, v kakšni meri bo
do tisti, ki imajo največ moči 
in vpliva, upoštevali ta 
poziv.

Kot vselej doslej bo na sre
čanju zelo dejavna tudi jugo
slovanska delegacija. Pri 
tem pa moram upoštevati 
dejstvo, da je jugoslovanski 
glas v svetu danes veliko 
šibkejši, kot je bil v času Ti
ta. Ne le zato, ker je Tito 
umrl, temveč tudi zaradi na
ših notranjih razmer. Gospo
darska kriza, ki ji še ne vidi
mo konca, politične napeto
sti ter zatekanje k že zdavnaj 
preživelim metodam politič
nega in gospodarskega dela, 
vse to nam ne dviga cene v 
svetu. Tudi med neuvrščeni
mi ne. Svoj omajani ugled in 
vpliv si bomo najhitreje po
vrnili, če se bomo pošteno in 
odgovorno spopadli z vzroki 
za sedanje zagate. Pri tem bo 
koristno, če bomo prisluhni
li, kako skušajo podobne te
žave premagati v nekaterih 
drugih neuvrščenih deželah.

Ludvik Škoberne
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Ozimnica
in
sindikat

Ozimnica je vsaj uradno 
»pregnana« iz sindikalnega 
dela. Tu in tam pa se izvršni 
odbori sindikalnih organiza
cij lotijo tudi tega dela ter 
tako vendarle nekoliko ce
neje poskrbijo za nekatere 
najnujnejše pridelke. Takš
nih akcij je bilo v preteklosti 
veliko. Ozimnica in sindikal
na veselica, pa še kakšen 
izlet, so bile v marsikateri 
organizaciji najpomembnej
še naloge, po katerih je sin
dikat kar dolgo časa slovel, 
saj so bila druga vprašanja 
rezervirana za druge dejav
nike v delovnih organiza
cijah.

Povsem normalno je bilo, 
v času neurejene preskrbe 
še posebno, da so sindikalni 
predsedniki potovali v za
druge, h kmetom ter se do
govorili za nabavo ozimnice. 
Zlata leta sorazmerno dobre 
oskrbe v trgovinah z nujni
mi živili, tudi tistimi, ki zdr
žijo vso zimo, so kajpak skr
čili skrb za ozimnico na mi
nimum. Marsikje so prevzeli 
te posle v strokovnih služ
bah delovnih organizacij, pa 
tudi trgovske organizacije 
so se prilagodile in po neko- 
likanj zmernejši ceni priskr
bele ozimnico.

V zadnjem času je moč 
opaziti ponovno oživljanje 
»ozimnične aktivnosti«. V 
Bosni in Hercegovini so sin
dikati že predlagali, naj za 
ozimnico in kurjavo uvedejo 
posojila, kajti realno vse 
tanjše denarnice delavcev, 
zlasti še jeseni, ko je treba 
nakupiti tudi šolske po
trebščine in nekatera jesen
ska in zimska oblačila, ne za
doščajo za enkratni in goto
vinski nakup. Takšna pov
sem normalna pobuda za da
našnji gospodarski in druž
beni trenutek je seveda hva
levredna, zato bi bilo prav 
gotovo dobro, če bi jo še kje 
posnemali, da bi ljudje lažje 
prebrodili verjetno najtežji 
mesec ali dva v letu.

Marsikdo bo seveda dejal, 
da je pobuda eno, organizi
ranje ozimnice, pa še celo 
prek sindikalne blagajne, 
nekaj drugega. Povsem prav 
bo imel, kajti v družbi mora
jo veljati pravila igre in od
govornega ravnanja z druž
benimi sredstvi, kar velja tu
di za sindikalno članarino. S 
tem pa seveda ni rečeno, da 
bi morali za vsako ceno one
mogočiti samoorganiziranje 
delavcev s pomočjo izvršnih 
odborov za nabavo ozimnice 
ali pa celo pretiti tistim orga
nizacijam združenega dela, 
ki se skladno z njihovo po
slovno politiko odločajo za 
prodajo ozimnice pod neko- 
likanj ugodnejšimi pogoji.

Dobro bi bilo, če bi se pri
stojni sindikalni organi v ob
činah in tudi v republiki v 
teh dneh vendarle malce več 
pozabavali z vprašanjem 
oskrbe ljudi, še posebno z 
ozimnico. Navsezadnje je to 
vprašanje zelo resna zadeva, 
pa tudi občutljiva, ki je ni 
mogoče kar tako zaobiti, 
češ, to ni naša naloga, naj 
svoje opravi trgovina.

Marjan Horvat

ČETRTA
USKLADITEV
POKOJNIN

Kakšnih 300.000 sloven
skih upokojencev bo s 1. 
septembrom prejelo za de
set odstotkov višje pokojni
ne, zraven pa še razliko za 
nazaj, od 1. januarja. To bo 
letos že četrta medletna us
kladitev pokojnin z rastjo 
osebnih dohodkov, tako kot 
jo zahteva nova zakonodaja.

V Sloveniji je skupnost 
pokojninskega in invalid
skega zavarovanja prvič us
kladila pokojnine z rastjo 
osebnih dohodkov 1. aprila 
za 15 odstotkov, mesec kas
neje za 16 odstotkov in 1. ju
ha še za 20 odstotkov. Sku
paj z zadnjo uskladitvijo bo 
znašalo skupno povečanje 
pokojnin glede na rast oseb

nih dohodkov,-v letu 1986 
okrog 76 odstotkov. Sicer pa 
naj bi se letos — tako veleva 
zakonodaja - pokojnine po- 
večela za 90 odstotkov dose
žene rasti osebnih dohod
kov v obdobju od januarja 
do septembra v primerjavi z 
enakim obdobjem lani.

Najnižja pokojninska os
nova s polno pokojninsko 
dobo je nekaj čez 60.000 di
narjev, najvišja blizu 280.000 
dinarjev, medtem ko velja 
povprečna starostna pokoj
nina za polno pokojninsko 
dobo 80.000 dinarjev. V ena
kem odstotku se usklajujejo 
tudi dodatek za pomoč in 
postrežbo in preživnine za 
varstvo kmetov. Za tokratno

Amerika
w

JUGO TOLČE REKORDE

Vodstvo Jugo-Amerika, kompanije iz New Verseja, ki je 
sklenila »posel stoletja« z uvozom našega avtomobila jugo 
GV na ameriški trg, si mane roke. Julija so dosegli rekordno 
prodajo našega avtomobila. Prodali so kar 3.020 avtomobi
lov. Funkcionarji omenjene kompanije ugotavljajo, daje ta 
uspeh posledica uspešne reklame in cene, saj stane avtomo
bil le 3.990 dolarjev in je najcenejši avtomobil v Ameriki. 
Prav cena in pohvale kupcev povzročajo mnogo glavobola 
tudi največjim proizvajalcem, ki se s svojimi avtomobili 
srečujejo na ameriškem trgu.

Povsem druge težave pa imajo v Kragujevcu. Proizvodnja 
v Crveni zastavi se opoteka - zaradi nesolidnosti domačih 
kooperantov...

js

SREČNI
JUGOSLOVANI

Zavod za raziskave trga je te dni objavil rezultate ankete, 
ki jo je opravil na vzorčnem številu občanov. Ker ankete 
nimamo v rokah, se naslanjamo samo na podatke »iz druge 
roke«. Ti pa pravijo takole: 18 odstotkov odraslih Jugoslova
nov meni, da so srečni in so optimistično razpoloženi. Kar 51 
odstotkov je bolj optimističnih kot ne, 19 odstotkov se jih 
med srečo in zaskrbljenostjo ni znalo odločiti, sedem odstot
kov Jugoslovanov je potrtih in zaskrbljenih, trije odstotki 
pa menijo, da so razmere brezupne. Naj so takšni podatki že 
reprezentativni ali ne, se nam je ob njih utrnilo vprašanje: 
kdo so tisti »zanemarljivi« trije odstotki občanov, ki ždijo v 
brezupu? Ali so to občani, ki o razmerah ne vedo ničesar, ali 
tisti, ki imajo na voljo boljše podatke kot 70 odstotkov 
srečnih Jugoslovanov?

B. R.

OSEMNAJST TISOČ 
NOVIH DELOVNIH 
MEST

Po ocenah Gospodarske zbornice Slovenije je bilo v minu
lih petih letih uresničenih 172 skupnih programov, ki so 18 
tisoč delavcem omogočili delo. V teh programih so združili 
83,2 odstotka sredstev sklada, namenjenih za združevanje, 
oziroma 24,7 milijarde dinaijev. Tako je samoupravno zdru
ževanje dela in sredstev kot eden izmed dejavnikov za spod
bujanje hitrejšega razvoja manj razvitih dokazalo svojo 
upravičenost in uspešnost.

V Sloveniji je še vedno živo prepričanje, da bi bili ti 
rezultati boljši, če bi združeno delo kot nosilec razvoja in 
združevanja imelo večjo vlogo. V praksi je namreč še vedno 
veliko preprek, od počasnosti vladajoče birokracije do loka- 
lizmov in razdrobljenosti interesov, da ne govorimo o tem, 
kako posamezni programi obležijo po predalih tudi zato, da 
bi se denar medtem drugje obračal.

izplačilo pokojnin je skup
nost najela 23 milijonov 
kratkoročnega posojila.

Vprašanje zase pa so 
kmečke pokojnine, katerih 
višina se določa na začetku 
leta. Vse večja inflacija zah
teva nekatere spremembe 
tudi pri odmeri kmečke po
kojnine. Skupščina SPIZ, ki 
bo na začetku oktobra, naj 
bi zato nanovo določila 
kmečko pokojnino, ki velja 
zdaj 14.000 dinarjev. Nas
ploh pa lahko rečemo, da je 
letos gmotni položaj upoko
jencev stabilnejši, za kar gre 
zasluga tudi hitremu ukre
panju skupnosti pokojnin
skega in invalidskega zava
rovanja. „J M. F.

DOLGOROČNE
ZAMISLI
KRATKOVIDNIH

Z dolgoročnim razvojnim načrtom Ljubljane je 
predvideno, naj bi skozi republiško središče v bliž
nji prihodnosti spet škripal in cvilil tramvaj. Kaj
pak ne dobri, stari tramvaj, ki se ga živo spominjajo 
samo prebivalci srednjih let, ampak novi, sodobni 
tramvaj z normalno, se pravi železniško širino trač
nic. Tramvaj bodo speljali ob sedanjih cestah (ali 
kvečjemu po sredini vpadnic) da ne bi oviral avto
mobilskega prometa (kot so ga nekdanji tramvaji in 
trolejbusi). Zato pa bo treba — če bodo sprejete 
predvidene tramvajske trase - podreti nekaj hiš-, 
med njimi nekaj dokaj novih. Arhitekti teh stavb 
niso videli dlje od svojega nosu, zamerljivo ugotav
ljajo planeiji tramvaja (gre predvsem za stavbo 
skupščine občine Vič-Rudnik in zraven nje stavbo 
Medexa).

Ob tem se nam je utrnila misel za založniški pod
vig: zbrati in izdati, denimo zbornik vseh ali večine 
dolgoročnih rešitev, ki so jih uveljavili tisti, ki ne 
vidijo dlje od svojega nosu.

B. R.

J. Prokopljevič
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VSAJ KDO BI MORAL 
ODSTOPITI

Če se načrtovalci zmotijo 
za kakšen odstotek v svojih 
predvidevanjih ali odloči
tvah o učinkih njihovih izra
čunov in sprejetih obvezno
sti, je to lahko razumljivo in 
tudi upravičeno. Toda kaj 
lahko rečemo, ko so odsto
panja samo v šestih ali sed
mih mesecih, in to brez ne
predvidenih dogodkov, 20, 
30 ali celo štiridesetodstost- 
na. V svetu dobi takšen na
črtovalec odpoved ali sam 
odstopi. Pri nas pa?

Ko Borba postavlja ta hiš
na vprašanja glede (neodgo
vornosti za to, da je v minu
lih sedmih mesecih naš iz
voz manjši za milijardo do
larjev, kot so načrtovali v 
bivši zvezni vladi, dodaja, da

so predlagatelji novega de
viznega zakona lani, ob pod
pori tudi nekaterih dejavni
kov iz republik in pokrajin, 
obljubljali malodane zlate 
gore in doline, vendar pa je 
morala nova zvezna vlada že 
junija letos sprejeti ukrepe, 
da bi rešila vsaj tisto, kar se 
rešiti še da.

Zaradi tega, kar se je zgo
dilo (pa ne le z izvozom) da
nes nikogar ne boli glava. In 
vse to se bo dogajalo toliko 
časa, pravi Borba, dokler bo 
izvoz državna obveznost, ne 
pa ekonomsko razvojni inte
res gospodarstva, in vse ta
ko dolgo, dokler se bodo v 
tej državi načrtovalci, pred
lagatelji in tisti, ki odločajo, 
le preseljevali iz zavoda za

_ | gt
—^ vi

plan v vlado ali banko, v de- ^ 
legatske skupščine in na- p, 
robe. vs

Če je res, kar tudi je, da pj 
bodo letos pozitivni devizn1 gj 
učinki za državo zaradi ne- ^ 
pričakovnih in ugodnih | m 
nanjih dejavnikov znašali j Sl 
poldrugo milijardo dolaijeV k, 
po enih izračunih in do dve v 
po drugih, pa kljub temu ne V 
bomo ustvarili niti polovlce J ir 
od načrtovanih 880 milU°' ir 
nov dolarjev plačilnega suh' p 
cita, potlej bi vsaj kdo moral 2, 
zapustiti položaj, s katerega 
ima vpliv na odločanje o g_0' k 
spodarskih pogojih, na obU' v; 
kovanje posameznih del° ; b 
ekonomske politike ali ^a- | k 
konov in ukrepov, po kate- , ^ 
rih bi se morali ravnati, pi= i či 
Borba. ^
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Ladovi gospodarjenja v prvem polletju: neugodna gibanja 
se nadaljujejo

PORABA TEMEUI NA
Napihnjenem
DOHODKU
0 poslovnih rezultatih v le- 

jošnjem polletju je pravzaprav 
težko govoriti. Ne le zato, ker 
^banja niso ugodna, saj prav
zaprav v nobeni postavki niso 
tali doseženi resolucijski cilji, 
Vse omejitve pa smo krepko 
Presegli, tako v rasti osebnih 
dohodkov in drugih oblikah 
Porabe, cenah in inflaciji, uvo- 
2P itd. O sadovih je težko govo- 
tati tudi zato, ker so na neki 
Pačin nerealni, napihnjeni. No- 
Vela zakona o ugotavljanju in 
Razporejanju celotnega prihod
ka in dohodka, ki velja za vse 
Periodične obračune in zak- 
tjučni račun letošnjega leta, na
mreč omogoča delovnim orga- 
Pizacijam, da slab vpliv pove- 
eanja vrednosti zalog ublažijo 
°ziroma »pobotajo« z negativ- 
Pirni tečajnimi razlikami in 
°brestmi posojil za obratna 
Rredstva. Delovne organizacije 
*ahko s tako »pridobljenim« 
denarjem povečajo celotni pri- 
Podek, namesto tistega dela po
slovnega sklada, ki ga uporab
ljajo za obratna sredstva. Če
prav ni mogoče trditi, da to 
Pporabljajo vse delovne organi
zacije, ampak predvsem tiste, 
^ se otepajo rdečih številk, je 
celotni prihodek verjetno napih- 
Pjen za kakih 25 ali pa še več 
Phlijard dinarjev.

Ponekod v združenem delu 
sami priznavajo, da so se ustra- 
fPi napovedanih ostrih omeji
tvenih ukrepov zvezne vlade 
'Prvega svežnja) na področju 
Porabe in osebnih dohodkov 
'Or so zato v mejah dovoljenih

in napol dovoljenih (kot jim 
pravijo na SDK) posegov po
pravljali in večali dohodek. V 
to orožarno spadajo na primer 
spremembe vrednotenja zalog 
ali zmanjšanje obračunane 
amortizacije in še katere druge. 
Zato je težko povsem verjeti 
izračunanemu podatku, da so 
porabljena sredstva rasla za do
brih pet indeksnih točk počas
neje od celotnega prihodka in 
daje letos ugotovljeni dohodek 
za 116,2 odstotka višji od lan
skega v prvem polletju. Vpra
šljivi so tudi podatki o letošnji 
izgubi, ki je v dokončnih fi
nančnih obračunih za 8,5 mili
jarde dinarjev nižja, kot so jo v 
združenem delu napovedovali 
še tik pred periodičnim obraču
nom. Strah pred napovedanim 
omejevanjem osebnih dohod
kov je tu prav gotovo opravil 
svoje.

Pravzaprav so dogodki ob 
ukrepih zveznega izvršnega 
sveta absurdni. Ker so bili spre
jeti preprozno,v prvem polletju 
v ničemer niso uspeli vplivati 
na gospodarjenje. Toda »poma
gali« so, da so v mnogih organi
zacijah združenega dela malce 
prikrojili podatke o rasti najpo
membnejših ekonomskih ka
zalcev, da ne bi bilo treba vra
čati plač.

Kajpak bo škoda zato, ker go
spodarstvo prikazuje napihnje
ni dohodek - in od tega plačuje 
seveda vse družbene in druge 
dajatve - neprecenljiva. Ko bi 
se napihnjeni del prelil vsaj v 
posodobitev opreme, ki je v

slovenskem združenem delu v 
povprečju odpisana že 71-od- 
stotno, bi še šlo. Toda preliva se 
v vse druge možne oblike pora
be, v sisovske, občinske in dr
žavne proračune, od dobrih go
spodarjev k slabim in seveda 
tudi v osebne dohodke. Tako z 
nerealnim denarjem povečani 
osebni dohodki že dolgo niso 
več edini vir za zbiranje sred
stev za razne republiške ali 
zvezne namene, kot trdijo v iz
vršnem svetu. Ker niso (pov
sem) pokriti z dohodkom, so 
tudi davki, ki jih pobirajo od 
njih, inflacijski!

Težko je na omenjenem pro
storu podrobneje pisati o letoš
njih gospodarskih dosežkih, za
to poglejmo samo tiste postav
ke, ki so pomembne za nadalj
nji razvoj združenega dela. Raz
poreditev dohodka je bila takš
na, da ključni cilj letošnje reso
lucije, vsaj ohranitev realne 
ravni akumulacije iz preteklega 
leta, ni bil uresničen. Še več, 
njen delež v dohodku seje letos 
zmanjšal na 19,8 odstotka (lani 
je še dosegel 23,5 odstotka), 
njena rast pa je za 27,7 odstotka 
zaostajala za rastjo dohodka. 
Ob tem moramo poudariti dvo
je: da je letošnja akumulacija za 
84 odstotkov višja od lanske, ki 
pa tudi s 40-odstotnim zaostaja
njem v rasti z dohodkom ni 
ohranila svoje realne ravni iz 
leta prej ter da omenjeni 19,8 
odstotni delež akumulacije v do
hodku pomeni delež v razpore
jenem, a nedoseženem dohod
ku! Morda se bodo razmere

obrnile na bolje v drugem pol
letju, ko bodo začeli delovati 
ukrepi za umirjanje in preu
smerjanje porabe...

Omeniti velja tudi, da o napo
vedani razbremenitvi gospo
darstva še ni sledu, da pa so se 
mnoge prispevne stopnje pove
čale: povečalo seje kar 220 pri
spevnih stopenj prispevkov za 
zadovoljevanje splošnih druž
benih potreb (znižalo se jih je 
90), uvedli pa so nekaj novih 
davkov. Tako so te obveznosti 
večje kar za 262 odstotkov, v 
rasti pa so dohodek presegle 
kar za 125,8 odstotka. Osebni 
dohodki in sredstva za skupno 
porabo so v prvem polletju pre
segli rast dohodka z devet od
stotkov ... Zato je o poslovnih 
rezultatih težko objektivno go
voriti.

Boris Rugelj

Podpredsednik zvezne vlade Miloš Milosavljevič v intervjuju 
2a Tanjug:

VEC ekonomske 
prisile__________

Podpredsednik zveznega iz- 
mšnega sveta Miloš Milosavlje
vič v intervjuju za Tanjug go- 
0ril o ukrepih tekoče in dolgo- 
°čne gospodarske politike. Pri 

,erri je opozoril, da mora vlado
0 5. septembra pripraviti teze 
sPremembah na posameznih

Področjih razvojne politike ali 
gospodarskega sistema.
■ “Pri sprejemanju junijskih in 
julijskih ukrepov,« je menil Mi- 
osavljevič, »smo poudarili, da 
°re za ukrepe, ki pomenijo pr- 

*’ nujni korak pri ustavitvi ne- 
, Sodnih gospodarskih gibanj,

1 se zrcalijo v prepočasni rasti 
Proizvodnje, padanju izvoza in 
^Se večji inflaciji. Pričakova- 
J®> po katerih naj bi neugodna 
s banja lahko obrzdali samo z
ojgoročnimi ukrepi, po našem 
benju niso realna. Prav zato 

l .o morali poseči z ukrepi te- 
v°oe ekonomske politike, ki so 
^bistvu intervencijski ukrepi, 
j^b.dar tudi ti — med njimi 
Vajo nekateri dolgoročni po- 
en - izhajajo iz dolgoročnega 
rograma gospodarske stabili- 
acije.«

katerih
yiad so po mnenju zvezne 
bp'rle nujne korenite spremem- 
, in ki jih je treba izpeljati do 
li n.c,a tega leta, se je Milosav- 
{ Vlč posebej ustavil pri obra- 

nskem sistemu. Menil je, da

moramo prav v njegovih seda
njih rešitvah iskati med drugim 
pomembne vire inflacije. Prav 
zato je treba opredeliti katego
rijo izgubarjev in z uvajanjem 
realne cene dejavnikov proiz
vodnje (amortizacija, obresti, 
tečaj, realno vrednotenje dela) 
še naprej zaostrovati pogoje go
spodarjenja.- Prav tako je nujno 
potrebno spremeniti predpise 
o sanaciji in ukinitvi organiza
cij združenega dela, pri čemer 
je treba oblikovati takšne si
stemske spremembe, ki bodo 
omogočile hitrejše preusmerja
nje proizvodnje. Po Milosavlje
vičem mnenju je treba ukiniti 
organizacije, ki že leta niso spo
sobne zagotoviti delavcem 
takšnih osebnih dohodkov, ki 
bi zadostovali za preživetje. V 
zvezi s tem pa so prav zanimive 
njegove naslednje besede »To
da tega ne bomo mogli rešiti z 
ukrepi, če se ne bomo otresli 
oportunizma.«

Miloš Milosavljevič je tudi 
menil, da je nujno potrebno 
krepiti ekonomsko in socialno 
funkcijo davkov. Pri tem je 
izhajal iz dokumentov J 3. kon
gresa ZKJ, ki do konca tega 
leta zahtevajo uskladitev dogo
vorov republik in pokrajin na 
področju davčnega sistema. Po 
Milosavljevičevem mnenju bi 
morali imeti enotno urejene

davke, ki bi krepili enotnost ju
goslovanskega trga in omogo
čali izenačene pogoje gospo
darjenja. To je, kot je rekel, ra
zredno vprašanje, ki ne trpi od
laganja.

Podobno velja tudi za sistem 
prispevkov, pri čemer je treba 
gospodarstvo razbremeniti in 
sicer tako, da bomo bolj obdav
čili prihodke od imovine ter 
druge prihodke prebivalstva. 
Kot je dejal Milosavljevič, bo 
vlada septembra pripravila 
predloge za uvedbo progresiv
nega obdavčevanja inflacijske
ga dohodka.

Milosavljevič se je v pogovo
ru za Tanjug precej opiral na 
sklepe 13. kongresa ZKJ. Tako 
je med drugim dejal, da so v 
skladu z opredelitvami 13. kon
gresa ZKJ tudi nujne spre
membe v sistemu delitve do
hodka in osebnih dohodkov. 
Gre za utrjevanje ustavnega po
ložaja delavcev pri odločanju in 
razpolaganju z dohodkom in 
sredstvi družbene reprodukci
je, pri čemer je treba uresničiti 
načelo, po katerem so osebni 
dohodki odvisni od rezultatov 
tekočega in minulega dela. Da 
bi sklepe 13. kongresa ZKJ lah
ko uresničili v praksi, moramo 
po mnenju podpredsednika 
zvezne vlade še do konca tega

leta sprejeti ustrezne zakonske 
in samoupravne akte.

Posebej so zanimiva tista Mi- 
losavljevičeva razmišljanja, ki 
po svoje govore o tem, kako 
kani vlada zajeziti domala tri- 
številčno inflacijo. Dejal je: »Če 
izhajamo iz tega, daje bistveno 
zmanjšanje inflacije ena izmed 
temeljnih nalog gospodarske 
politike, potem so nujne tudi 
spremembe v sistemu družbe
nega nadzora cen. Potrebno je 
zagotoviti njegovo učinkovito 
delovanje. Prav tako moramo 
ob krepitvi tržnih meril obliko
vati tudi učinkovit mehanizem, 
s katerim se bomo lahko uspeš
no postavili po robu monopol
nemu vedenju na trgu. S tem v 
zvezi bomo predložili spre
membe in dopolnitve zakona o 
sistemu družbenega nadzora 
cen in zakona o odpravi nelojal
ne konkurence in monopolnih 
sporazumov.«

»Nedvoumno se bomo,« je na 
koncu pogovora poudaril pod
predsednik zvezne vlade, »leta 
1987 soočali z nadaljnjim zao
strovanjem pogojev gospodar
jenja, v katerih ne bomo mogli 
več trošiti neustvarjenega. Na 
boljše gospodarjenje bomo 
skušali vplivati predvsem z 
ekonomsko prisilo in manj z 
administrativnimi ukrepi. Vse 
to nas mora voditi k učinkovi
tejšemu jugoslovanskemu go
spodarstvu in k takšnemu po
ložaju delovnega človeka, v ka
terem njegov osebni in družbe
ni standard ne bo odvisen od 
volje tega ali onega državnega 
organa ali tržne stihije, temveč 
od njegovega dela in dela nje
gove organizacije, ki ga bomo 
merili z merili bolj odprtega ju
goslovanskega tržišča.«

Direktorji 
so ljudje

Že takoj po govoru Ivana Žagarja 
na zadnji seji slovenskega Centralne
ga komiteja je bilo jasno, da njegovi 
predlogi, zlasti pa ocena, da so za se
danje gospodarske razmere krivi 
predvsem družbena nadstavba, 
upravni in izvršilni organi v republiki 
in federaciji, ne bodo sprejeti z grom
kim aplavzom. Žagar sicer ni zanikal 
mnogih slabosti v združenem delu, 
vendar je očitno - v skladu z znano 
tezo, da se gospodarski subjekti v da
nih razmerah vedejo smotrno in daje 
od oblasti odvisno, kakšne družbene 
cilje postavlja in jih z ukrepi ekonom
ske politike tudi uveljavlja - hotel 
ostro razmejiti odgovornost. Kot člo
vek iz prakse bržkone dobro občuti 
vso krivico, ki jo kot krivdo za slabe 
gospodarske razmere valijo na zdru
ženo delo. Bolj imaginarno kot ne je 
iskanje krivca v gospodarstvu sa
mem, ko pa vlada vendar ne ve, kaj se 
bo zgodilo zaradi njenih ukrepov čez 
nekaj mesecev.

„ Nekaj tovarišev na seji CK ZKS se z 
Žagarjevo oceno ni strinjalo in lahko 
mirne vesti trdimo, da so ubirali pota, 
znana iz preteklosti, da vendarle 
»marsikaj drži, vse pa gotovo ni tako, 
kot meni Žagar. Pred nekaj dnevi 
nam je telefoniral direktor manjše de
lovne organizacije in napadel našega 
sogovornika v časniku, sicer sindikal
nega funkcionarja, da spet udriha po 
direktorjih, grozi in pleteniči, name
sto da bi vendarle za nekaj ur našel 
čas zanje in se pogovoril o tem, kaj bi 
sindikati radi in kako!? »Le povejte 
mi,« je dejal, »če poleg unitarizma, 
nacionalizma, separatizma, birokra
tizma in tehnokratizma (navadno sta 
slednji lastnosti povezani tudi z direk
torsko funkcijo!) nismo ravno poslo
vodni delavci, glede na to, kakor se 
govori in piše, največji sovražniki 
ljudstva in samoupravljanja.«

Teza za razmislek, mar ne? Samoiz- 
praševanje v družbenopolitičnih or
ganizacijah in tudi v organih naše 
oblasti bi bilo na mestu, kajti vse pre
pogosto dela politika iz poslovodnih 
delavcev in strokovnih služb »sovraž
nike« samoupravljanja in sistema, 
udrihamo počez in ne ločimo zrna od 
plev. Pravzaprav dobi človek včasih 
občutek, da če bi ne bilo nerazumeva
jočih ljudi v poslovodstvih (upošteva
mo kajpak, da imajo v organizacijah 
združenega dela objektivno največjo 
dejansko moč!), v strokovnih službah 
delovnih organizacij in drugod, naša 
družba sploh ne bi imela težav. Če pa 
je deset odstotkov ljudi takih, ki ne 
spadajo med direktorje, ki se po takš
nih ali drugačnih čudnih poteh ka
drovske politike vrtijo na takšnih de
lovnih mestih, vendarle to niso vsi. Še 
več. Velika večina naših poslovodnih 
delavcev je članov ZK, dobrih delav
cev, poštenih ljudi, in zaradi nekate
rih si ne zaslužijo protisamoupravne 
etikete. S takimi pa seveda ni mogoče 
obračunati v javnih govorih in z udri
hanjem počez, temveč s konkretno, 
trezno in odgovorno presojo in s po
močjo organiziratiih socialističnih sil 
v ozdih, da se jih znebijo. Seveda pa je 
to težje politično delo kot sklepanje o 
kadrovskih inačicah pod mizo, odgo
vornejše dejanje, ki zahteva argumen
te in njihovo moč namesto diskvalifi
kacij. Zahteva pa še jasno besedo vla
de in vodstev družbenopolitičnih or
ganizacij, torej samoupravno potrjeno 
usmeritev v družbi, kar bo preprečilo, 
da je lahko nekdo zaradi muhavosti 
odločujočih enkrat malodane razred
ni sovražnik, čez nekaj časa pa ga lah
ko nekdanji kritiki nosijo na rokah in 
pojejo hvalnice njegovi sposobnosti. 
Tudi direktorji so ljudje!

Marjan Horvat
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Iz intervjuja Marije Todorovič, predsednice Sveta ZSJ, 
za Nedeljnju Dalmaciju

SINDIKAT NI 
BOUŠI NE SLABŠI 
OD DRUGIH
- Glede na vaš tempera

ment in dolžnost, ki jo 
opravljate, ste se ostro odz
vali na poplavo trditev, da 
je vsem, vsakomur in pov
sod težko in da bo tako tudi 
v prihodnje ter da nihče,

posebno ne vodilni s svoji
mi nastopi v javnosti, ne 
pove, do kdaj bo tako, kot 
je.

»Oni bi morali videti dlje 
in poznati prihodnost, ki nas 
čaka. Toda bilo nam je, pre

pričana sem in mnogi se te
ga spominjajo, še teže. Reši
tve pa smo našli tako, da 
smo iskali perspektive, zato 
smo lahko premagali težave, 
ki so nas tedaj pestile. Vsi, s 
katerimi sem se pogovarjala, 
so mi rekli: ko človek vidi, 
da je težko, in ve, da mu bo 
jutri še teže, pri tem pa ne 
vidi, kakšen bo položaj »po
jutrišnjem«, ni motiviran za 
večji trud. Imamo razvojne 
prvine, ki kažejo, da bi boljši 
jutri lahko dosegli, vendar 
ne moremo verjeti, da bodo 
ljudje zdržali ob obljubah, in 
se pri tem dan za dnem pre
pričevali, da so prazne.

— Družbeni dogovor o do
hodku je bil do nedavnega 
eden izmed najpomembnej
ših listin, kot smo pri spre
jemanju trdili, ga podpisali 
in lepo spravili v predale. V 
zadnjih nekaj mesecih smo 
s tem dogovorom kljub te
mu nekaj premaknili?

»Družbeni dogovor smo 
sprejeli leta 1984 in mnogi so 
ga dali v predale. Predvsem 
mislim na vse podpisnike te 
listine in menim, da bi mora
li slehernega podpisnika 
spomniti na to ter ga prisili
ti, da pogleda, kaj je tedaj 
podpisal in še posebno, kaj 
se je od podpisanega uresni
čilo. Šele tako bi lahko ugo
tovili, da precej nalog ni bilo 
izpolnjenih, zlasti pri prido 
bivanju dohodka ne.«

— Slišati je tudi tezo, da 
so osebni dohodki krivi za 
nizko akumulacijo in pre
cejšnjo inflacijo. Upala bi

Prekinitev dela v Metalni in Piku

POVSOD V OSPREDJU 
PLAČE

V kolektivih, v katerih si 
»upajo« deliti nižje osebne 
dohodke, prihaja do izbruha 
nezadovoljstva.

Te dni sta kar dve prekini
tvi dela presenetili odgovor
ne delavce v ozdih in dežur
ne v občinah v mestu pod' 
Pohorjem. V torek so do
poldne stavkali delavci ma
riborske Metalne (tozd To
varne investicijske opreme), 
popoldne pa delavke Piko
vih tozdov Perilo in vezeni
na. V obeh primerih naj bi 
šlo za nizke plače delavcev, 
pozneje pa so prišle na dan 
še druge težave.

Okrog 230 delavcev Metal
ne je bilo nezadovoljnih, ker 
so bile julijske plače precej 
manjše od majskih in junij
skih, čeprav jim je direktor 
temeljne organizacije na 
protestnem sestanku razlo
žil, da so maja in junija vsi 
delali po 12 ur na dan (tako 
so se namreč samoupravno 
dogovorili, ker imajo veliko 
dela) in da so bile plače več

je zaradi več delovnih ur, na
dur in drugih dodatkov. In 
ker so julija začeli spet z nor
malnim osemurnim delov
nim časom, sev to zdaj pozna 
v kuvertah. Čeprav so vsi 
govorili o nizkih OD, pa je 
julija zaslužilo v tem tozdu 
(ki zaposluje 1670 delavcev) 
okrog 98 delavcev nad 200 
tisoč, okrog 194 delavcev 
nad 150 tisoč, kakih 600 de
lavcev nad 100 tisočakov 
brez dodatkov. Pogovor z 
nezadovoljnimi delavci je 
trajal tri ure, dogovorili pa 
so se, da bodo poskušali 
vrednost obračunske točke 
povečati na koncu meseca, 
ko bodo imeli na mizi po
slovne rezultate. Na zboru 
delavcev, ki naj bi bil 29. t. 
m., jim bodo sporočili, ali je 
kaj stvarnih možnosti za po
večanje plač.

Delavkam mariborskega 
Pika je zavrela kri, ko so ne
katere dobile samo okoli 50 
tisočakov mesečne plače. 
Zato bi naj bil »kriv« letni

dopust, na razširjenem se
stanku sindikata in družbe
nopolitičnih organizacij to
varne pa so vodilni povedali, 
da jih skrbijo predvsem sla
bi poslovni rezultati, ki so 
posledica izvozne zakonoda
je v začetku leta. Zdaj torej 
plačujejo za zgrešeno izvoz
no politiko, ki jo nova vlada 
zdaj interventno izboljšuje. 
Tudi v tem kolektivu so se 
dogovorili, da povečanih 
plač ne bo, če ne bodo teme
ljile na dobrih poslovnih re
zultatih. Počakali bodo torej 
do konca meseca, takrat pa 
bodo videli, kaj se da napra
viti, da bi plače delavkam 
vendarle nekoliko povečali.

Precej vroče krvi je bilo 
tudi v tovarni železniških 
vozil Boris Kidrič v Maribo
ru, saj tudi tam niso preveč 
zadovoljni s plačami. Na sre
čo pa se nezadovoljstvo v 
tem kolektivu ni spremenilo 
v prekinitev dela.

Srečko Logar

si reči, da je to samo ena 
izmed demotiviranosti za 
delo?

»V svetu ZSJ smo jasno 
povedali, da takšna ugotovi
tev ne more biti sprejeta, niti 
točna. Osebni dohodki so 
zadnjih pet let realno padali 
in letos so prvič, glede na 
lani, pokazali komaj kakšno 
povečanje, in takoj so neka
terim padli v oči, da so jih 
razglasili za vzroke inflacije 
in nizke akumulacije.«

Sindikalni žig na 
paketu ZIS
- Svoje nezadovoljstvo 

delavci v zadnjem času vse 
bolj izražajo s prekinitva
mi dela? Rekli ste, da jih 
doživljate kot nekakšen 
izredni sestanek. Zakaj po
trebujemo »izredne sestan
ke«, če pa bi lahko pred tem 
uporabili »redne«?

»Prekinitve zdaj niso tisto, 
kar so bile včeraj, ko smo jih 
razlagali z nerazvitim samo
upravljanjem in slabo ob
veščenostjo. Ti so danes v 
večini primerov nepriprav
ljenost delavcev, da bi se lo
tili naporov in stopili v novo 
obdobje tehnološke revolu
cije. Mnogi bi raje ohranili 
obstoječe stanje in obstoječe 
odnose in seveda lasten po
ložaj v njih. Glede na različ
na mnenja o prekinitvah - 
ne govorim pa o podrobni 
razčlenitvi števila in vzro
kov zanje (analiza bo izdela
na za prvih šest mesecev in o 
njej bomo razpravljali na se
ji sveta) - menim, da nihče, 
če je povezan z neko proiz
vodnjo in živi od tega dela, 
pri tem pa je o vsem dobro 
obveščen, ne more biti pasi
ven ali tako - s pritiskom - 
reševati problemov.«

— Prve svežnje Zveznega 
izvršnega sveta smo odprli. 
Kaj nas čaka jeseni in koli
ko je vodstvo sindikata so
delovalo pri »pakiranju«?

So tudi taki, ki hočejo sin
dikatu očitati, da je zlagal 
vsebino in »zavezal pentljo« 
vsakemu izmed teh svež
njev. Z načinom dela v na
šem svetu smo poskušali za
gotoviti pogostejše in bolj 
neposredno obveščanje o

tem, kaj pripravlja Zvezni iz
vršni svet, po drugi strani pa 
zagotoviti tudi to, da bi imel 
ZIS pred sprejemanjem od
ločitev stališče sveta, zlasti 
do tistih vprašanj, do kate
rih ima sindikat svoja stališ
ča ali bi jih moral imeti. Naj
več različnih mnenj o vlogi 
sindikata je bilo pri tako 
imenovanem zakonu o pla
čah. Že od vsega začetka je 
svet zagovarjal stališče, da 
ne moremo na polovici leta 
in pri takšnih gospodarskih 
težnjah sprejeti zakona, ki 
popolnoma onemogoča sub
jektivno akcijo, že vgrajeno 
v sistem dogovarjanja na 
tem področju, in urejati vse 
to z administrativnim nači
nom odločanja. Menili smo 
tudi, če bo zakon sprejet, da 
je treba zagotoviti družbeno 
dogovarjanje in samouprav
no sporazumevanje, subjek
tivno akcijo na tej ravni pa 
mora podpirati tudi ta za
kon. Drugo, za kar smo se 
zavzemali, je bilo to, da mo
rajo tisti, ki sodelujejo pri 
družbenem dogovarjanju in 
samoupravnem sporazume
vanju, sami prevzeti odgo
vornost za raven akontacije 
v tretjem četrtletju, vse do 
zaključnega računa za to le
to. Če se niso držali samou
pravnih sporazumov, naj 
spravijo svoj osebni doho
dek in druge kazalce gospo
darjenja na raven, ki so jo 
sami podpisali. Vse to iz še 
enega preprostega razloga: 
podpisano je treba izpolniti, 
ker je to potrjeno stališče do 
odnosov pri razporejanju 
dohodka. Pokazalo se je, da 
so nekateri kolektivi glede 
na mogočo raven osebnih 
dohodkov v ugodnejšem po
ložaju, če ravnajo po zako
nu. Ne glede na to, kolikšno 
je število organizacij združe
nega dela, ki jim zakon 
ustreza, tako vedenje vzbuja 
slabo voljo, ker gre spet za 
to, da se vsakdo vede, kakor 
želi.

Toda upoštevati moramo, 
da je skupščina ta zakon 
sprejela po hitrem postop
ku, takrat pa smo vsi imeli 
samo ocene. Zdaj bomo lah
ko predlagali spremembe 
zakonskega besedila, zato 
da bi se še trdneje obdržali 
na položajih, ki smo jih spre
jeli kot družbeno dogovorje
no politiko.

Tudi dogovorjenih rok°v 
se morajo vsi podpisniki &0' 
sledno držati, mi pa borno- 
ko bodo znani vsi podatki, 
predlagali dopolnitve za' 
kona.«

- Gospodarjenje, dohO' 
dek in osebni dohodek, ra*; 
vojni načrti za daljše ai 
krajše obdobje so nujno P°' 
vezani z zaposlovanjem,za' 
poštenostjo ali brezpose*' 
nostjo?

»Dogovorili smo se, da bo
mo o zaposlovanju razpra^' 
Ijali tudi v sindikatu, in j0 
pred sprejetjem resolucij6 
za leto 1987. Poleg tega j6 
nujno, da ima sindikat svoj6 
stališče do davčne in social; 
ne politike, zlasti zato, ker N 
morali socialno politiko gle' 
dati kot socialni razvoj.

V državi je zdaj okoli mil1' 
j on nezaposlenih. Vse repu
blike, pokrajini in občine so 
sprejele družbeni dogovor o 
zaposlovanju. Obdelali sm0 
ga, izdelani so programi 
ravni vseh družbenopolitič
nih skupnosti in zdaj jih J6 
treba izpolnjevati. Kljub te
mu pa še naprej zagovarja
mo stališča, ki jih ni v p?0' 
gramu in ne izpolnjujemo ti
stega, za kar smo se dogovo
rili in kar smo načrtovak 
Sindikat je v svojih listinah 
zapisal, da je treba o dolži111 
delovne dobe, delovnega 
dneva in delovnega časa kot 
o neizkoriščenih možnostih 
govoriti glede na razmere za 
delo, težavnost in zaplete
nost del, in to je lahko poleg 
kreativnosti in iznajditelj' 
stva edino merilo za določa
nje dolžine delavnika in de
lovne dobe. Na Hrvaškem so 
izbrali petdeset delovnih or
ganizacij, ki bodo preverile 
možnosti za krajši delavnik 
in spremljale vse druge ka
zalce proizvodnje in njenih 
dosežkov, v Srbiji pa mora 
po zakonu vsaka organizaci
ja, ki dela v posebnih razme
rah, delati v več izmenah. Ne 
glede na to, katero smer bo
mo izbrali, morajo organiza
cije združenega dela raziska
ti vse možnosti za skrajšanje 
delovnega časa, s tem pa se 
normalno odpira prostor za 
zaposlovanje novih de
lavcev.

Jadrank*
Samokovlija-Dragičevk

ŽELENI MINIMALNI 
OSEBNI DOHODEK

V hrvaškem sindikatu zdaj izračunava
jo najnižji osebni dohodek, ki naj bi zago
tavljal minimalno življenjsko raven. Ra
čuni so pokazali, da le-to lahko zagotovi 
66.910 dinarjev mesečnega dohodka. Tak
šen dohodek pa si mnogi delavci lahko le 
želijo.

Izdelavo metodologije za določanje naj
nižjega osebnega dohodka je svet Zveze 
sindikatov Hrvaške oziroma njegova ko
misija za življenjske in delovne razmere 
zaupala Zavodu za samoupravljanje. Iz
delava takšne metodologije je sicer nalo
ga sindikata, ki mu jo določa republiški 
dogovor o dohodku, izhodišče zanjo pa je 
stališče, po katerem je najnižji osebni do
hodek planska kategorija in kazalec upra
vičenosti dela z družbenimi sredstvi in 
obenem dokaz upravičenosti obstoja or
ganizacije združenega dela. Glede na to, 
da je podlaga za izračun najnižjega oseb
nega dohodka minimalni življenjski stan
dard, obravnavamo takšen osebni doho
dek kot socialno kategorijo in zanjo se 
vztrajno zavzema sindikat.

Po metodologiji, za katero se zavzema 
sindikat Hrvaške, se pri izračunavanju 
najnižjega osebnega dohodka upoštevajo 
tri merila: minimalna življenjska raven, 
rast življenjskih stroškov in količnik za
poslenosti štiričlanske družine. Pri tem

izhajajo iz družine z dvema zaposlenima 
(statistično je to 1,7) in dvema otrokoma- 
Niso pa sprejeli prvotnih predlogov, da bi 
pri izračunavanju najnižjega osebnega 
dohodka upoštevali tudi tako imenovane 
ostale prihodke, ker menijo, da bi moralo 
prav delo v rednem delovnem času biti 
osnova za obstoj vsakega delovnega člo
veka. Po metodologiji, ki jo je pripravil 
Zavod za samoupravljanje, zdaj delajo tu
di preračune. Ugotovili so na primer, da 
je moral biti marca letos na Hrvaškem 
minimum življenjske ravni za štiričlan
sko družino 100.750 dinarjev. Povprečni 
osebni dohodek v prvem trimesečju letos 
je bil 65.820 dinarjev, če pa upoštevamo, 
da je količnik zaposlenosti 1,7, je pov
prečna družina imela na voljo 111.908 di
narjev.

Če k temu dodamo tudi podatek, da 
znaša osebni dohodek v skupnih prejem
kih (spet povprečne družine) 83,3 odstot
ka, dobimo znesek skupnih, spet pov
prečnih, prejemkov okrog 134.000 dinar
jev, kar je več, kot je potrebno za mini
mum življenjske ravni.

To so seveda samo statistični računi, če 
pa jih bo mogoče uporabljati v vseh de
lovnih kolektivih v republiki, pa bo poka
zala praksa.

V. M-
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OD v tekstilni industriji

OO TEKSTILCE OPLAZIL 
BIČ INTERVENTNEGA 
ZAKONA

Slovenija je poleg Hrva
te edina med republikami 
JJ1 pokrajinama sprejela 
?ružbeni dogovor, s katerim 
-16 uravnala izplačevanja 
j^ebnih dohodkov. Toda ne
kateri panožni sporazumi, ki 
|)rejajo to področje, z njim 
poslej niso bili usklajeni, 

j "led temi je tudi sporazum, 
k' so ga pred časom sklenili 
s|ovenski tekstilni industrij- 
j-k Zdaj jim zato grozi, da jih 
“0 oplazil bič interventnega 
2akona, ki zahteva vračilo iz
plačanih osebnih dohodkov, 
be ti niso v skladu z rastjo 
dohodka in akumulacije.

Tekstilna industrija ima, 
tako kot druge, svoje poseb
nosti. In te upošteva tudi nji

hov panožni sporazum o 
osebnih dohodkih. Vemo 
pa, da so tekstilci dolga leta 
dosegali dobre poslovne re
zultate deloma tudi na račun 
nizkih osebnih dohodkov 
zaposlenih, medtem ko so se 
v nekaterih drugih delih go
spodarstva brez pomislekov 
zadolževali. Da je res tako, 
dokazujejo tudi številke o 
povprečnih izplačanih oseb
nih dohodkih. V sloven
skem gospodarstvu je to 
povprečje zdaj doseglo 
93.709 dinarjev. Med tekstil
ci pa je v skupini, ki ima 
najvišje povprečje, med nji
mi doseglo komaj 79.457 di
narjev. To je več kot 15 od
stotkov manj od povprečne

ga osebnega dohodka go
spodarstva v Sloveniji.

Sicer pa so se povprečni 
osebni dohodki v tekstilni 
industriji v prvih šestih me
secih gibali med 50.377 di
narji, kolikor so imeli v ko
čevski Tekstilani, in 125.734 
dinarjev v kranjskem IBI. 
Večina povprečnih osebnih 
dohodkov se giblje med 60 
in 80 tisoč dinarji. To pa je, 
roko na srce, slabo. Zlasti, če 
pri tem upoštevamo, daje to 
plačilo za normalno delo in 
normalno produktivnost. 
Pri tem so delavcem kaj ma
lo v uteho tolažbe, da bi jim 
v primeru, če bi bilo treba 
znižati te, že tako slabe oseb
ne dohodke, lahko priskočili

na pomoč razni občinski in 
republiški skladi, če pri tem 
vedo, da z normalnim delom 
niso sposobni zaslužiti za 
normalno življenje. Para
doksalno pri vsem tem je to, 
da bi interventni zakon uda
ril najbolj po tistih proizva
jalcih, ki so nadpovprečni iz
vozniki. Ti so namreč največ 
škode pri dohodku pretrpeli 
zaradi obotavljajoče se tečaj
ne politike in zmanjšanih iz
voznih spodbud v prvem 
polletju letošnjega leta. Že 
preprost račun je na primer 
pokazal, da bi bombažarska 
skupina ob tečaju, poprav
ljenem za 10 odstotkov (po
pravku, ki ga je prinesla pr
va skupina ukrepov, s kate
rimi naj bi izboljšali položaj 
gospodarstva) in takšnih iz
voznih spodbudah kot velja
jo zdaj, pridobila kar 1,3 mi
lijarde dinarjev dohodka. 
Tako pa imajo tekstilci, ki so 
letos na konvertibilne trge 
izvozili za skoraj desetino 
več kot lani, kar je precej 
boljše od povprečnega uspe
ha gospodarstva, slabši do
hodkovni rezultat in s tem 
seveda tudi težave z osebni
mi dohodki.

Ko bo panožni sporazum 
usklajen z republiškim do
govorom (to se bo po sindi
kalnem načrtu zgodilo sep
tembra) in akti v delovnih 
organizacijah s popravlje
nim sporazumom (kar naj
brž ne bo pred novim le
tom), se bodo tekstilci in se
veda tudi vsi drugi srečali še 
ž eno ugodnostjo. Zakon na
mreč dopušča, da tisti, ki 
družbenih dogovorov nima-

Koliko so zaslužili delavci mariborskega Metalprim 
inženiringa prejšnji mesec?

PLAČA, DEBELA 
S30 TISOČAKOV

Ker dobivajo delavci me
deno akontacijo osebnih 
"°hodkov v višini 80 odstot- 
^°y redne plače, so jim ob 
Polletju izplačali še obračun 
.T Posamezniki so dobili celo 

tisočakov obračuna, 
v mariborski delovni or- 

Sanizaciji Metalprim inženi- 
s'Pg, v kateri 38 povrečno vi- 
okp izobraženih delavcev 

juojektira, svetuje in oprav- 
.la Projektne naloge, so de- 
avci pred dnevi dobili kar 
^ajetne plačilne kuverte. K 
edni mesečni plači so jim 

Odmaknili še znesek obra- 
tak13 za P™0 Polletje in 
- k° je na primer vodilni 
{j J.ektant nesel domov 538 
ti?0vak°v, njegov kolega 510 

aočakov in takoj naprej, 
ekateri so torej dobili po- 

dn^a za 300 tisočakov, 
ki SPet manj’ posamezni- 

’ ki niso izpolnili načrtova- 
n nalog, pa nič.

.^-Izplačila osebnih dohod- 
imV Smo 0Pravili tako, kot 

anio zapisano v naših sa

moupravnih aktih. Mesečno 
dobijo naši delavci akontaci
jo OD v višini 80 odstotkov 
redne plače, ko je delo do 
konca opravljeno in obraču- 
pano, pa ima vsak pravico 
do obračuna. Ker so nekate
ri močno prekoračili svoje 
delovne obveznosti, so tako 
dobili tudi višje obračune. 
Problem pa je z delavci, ki 
ne dosegajo rednih delovnih 
nalog; to so zdaj močno čuti
li v žepu«, jer pojasnjeval vi
soke OD Jože Vlah, namest
nik direktorja Metalprim in
ženiringa.

Delovna organizacija je po 
polletnih gospodarskih re
zultatih med uspešnejšimi 
kolektivi v Mariboru. Celot
ni dohodek so povečali (vsi 
v primerjavi z enakim ob- 
dob jem lani) za 179 indeks
nih točk, čisti dohodek za 
226, dohodek na delavca za 
234, ob tem pa še zmanjšali 
število zaposlenih za tri de
lavce. Lanski neto povpreč
ni OD db polletju je znašal

52 tisočakov, letošnji pa je že 
poskočil na 118 tisoč di
narjev.

»Ce upoštevamo izplačila 
poračuna, je povprečni OD 
za sedem mesecev letos de
nimo direktorja 200 tisoča
kov, projektantov 228 tiso
čakov, projektanta 143, taj
nice direktorja 110, telefoni
sta (najnižji QD) okrog 65 ti
soč dinarjev. Kot vidite, 
povprečki niso pretirano vi
soki, obračun OD ob pollet
ni bilanci pa vsem delavcem 
»pripada«, in sicer po meto
dologiji obračunavanja plač, 
ki smo jo samoupravno 
sprejeli«, je sklenil Jože 
Vlah.

Bržkone ne bo nič narobe 
z izplačanimi OD v Metal
prim inženiringu, v katerem 
imajo nadpovprečno dobre 
gospodarske rezultate, kot 
sami ugotavljajo in v takš
nih kolektivih lahko delav
cem pač režejo debelejši kos 
kruha. To bo verjetno potr
dila tudi inšpekcijska služba

mariborske službe družbe
nega knjigovodstva, ki smo 
jo srečali v tem kolektivu. 
Vsekakor pa ni sprejemljiv 
tak način izplačila, kakršne
ga so uporabili v tem kolek
tivu - v eno plačilno kuver
to so namreč stlačili kar dve 
izplačili. Zato tudi držijo go
vorice, ki se naglo širijo po 
Mariboru, da so delavci Me- 
talprima zaslužili prejšnji 
mesec 50 ali več starih mili
jonov, in ali je to sploh še 
mogoče.

Poračuni, obračuni ali iz
plačila razlik za nazaj bodo 
vselej »sporni«, če jih bomo 
v visokih zneskih dodajali k 
rednim mesečnim izplači
lom. Poračun, višji kot me
sečna plača, pa je že nasploh 
problematičen.

Oglasili smo se tudi na ob
činskem sindikalnem svetu 
Maribor Rotovž in Branka 
Jurak je tako komentirala iz
plačila delavcem Metalprim 
inženiringa: »Takšen način 
poračunavanja plač ni spre
jemljiv, posebno ne, ko gre 
za zneske, višje od redne 
mesečne plače. Sindikati za
govarjamo stališče, da bi naj 
bila mesečna akontacija OD 
čim bližja vrednosti oprav
ljenega dela, obračuni pa bi 
se naj praviloma opravljali 
izključno po zaključnem ra
čunu. Seveda se bomo ogla
sili v Metalprim inženiringu 
in pogledali, zakaj je prišlo 
do rekordno izplačanih 
OD«.

Srečko Logar

jo podpisanih, vštejejo v 
akumulacijo tudi obresti 
(kar je sicer smešno, saj je 
jasno, da so te strošek) in si 
na ta račun lahko zlasti bolj 
zadolženi, kar krepko popra
vijo osebne dohodke. Drugi 
se morajo ravnati po dogo
voru. In v slovenskem na
tančno piše, kaj spada v aku
mulacijo in kaj ne. Če torej v 
Sloveniji tega dogovora ne 
bi imeli, bi lahko tekstilci 
osebne dohodke popravili 
za približno polovico, tako 
pa jim grozi, da jih bodo mo
rali nekateri med njimi celo 
zmanjševati.

Po hodnikih se sliši, da 
bomo na oltar interventnega 
zakona žrtvovali približno

enajst organizacij iz sloven
skega gospodarstva (kako 
bodo izbrane, je zavito v te
mo). To seveda kaže na to, 
da se tudi to pot juha ne bo 
pojedla tako vroča, kot je bi
la skuhana, kar pa konec 
koncev ni zdaj več nobena 
posebnost. Kljub temu pa je 
jasno, da bodo tisti, ki jim je 
ponujeno, da si z vključeva
njem obresti v akumulacijo 
lahko izboljšajo osebne do
hodke, to z obema rokama 
zagrabili. Da gre pri tem za 
negospodarno prerazporeja
nje dohodka k tistim, ki radi 
segajo po vseh mogočih po
sojilih, pa očitno nikogar 
preveč ne moti.

Vera Avšič

TEGOBE
MLADINSKEGA
TURIZMA

Čeprav smo na vrhuncu sezone, o mladinskem turizmu 
nimamo kdo ve kaj povedati - poroča Tanjug. Dolga leta je 
bil ta na robu družbene pozornosti, zato je zdaj na dlani, da 
zanj brez temeljitih reform kratkomalo ni izhoda. Odkar se 
je v državi pred tremi desetletji začel razvijati komericialni 
turizem, se položaj mladinskega - in to ne le ob jadranski 
obali - nenehno slabša.

Žal temu ne gre oporekati. Ko so počitniški domovi za 
otroke in mladino izgubili trajne vire financiranja, pač niso 
mogli zdržati tekme z neizprosnimi zahtevami trga na 
področju tako imenovanega komercialnega turizma. Z uki
nitvijo proračunskega načina financiranja in izgubo statusa 
»objektov posebnega družbenega pomena« so se znašli v 
dokaj nezavidljivem položaju. Imeli so le dve možnosti: 
prilagoditi se novim pogojem za poslovanje ali pa zapreti 
vrata svojih letovišč. Večina seje odločila za slednje. Poslov 
anje po dohodkovnem načelu pa je, podobno kot za večino 
Jugoslovanov, tudi za našo mladino malce predrago. Vsaj 
tako kažejo izkušnje.

To, ker se dogaja na območju vse domovine, se tudi v 
slovenskem Primorju. V ankaranskem študentskem leto
višču v neposredni bližini Kopra je te dni sicer zelo živahno, 
toda dve tretjini gostov predstavljajo upokojenci z vnuki, 
ostali pa so mimoidoči, ki so se ustavili za noč ali dve. Kot 
poroča novinar Borbe, na začetku druge polovice avgusta v 
ankaranskem letovišču ljubljanskih študentov ni bilo niti 
enega visokošolca!

Ali so sporne cene? Celotna dnevna oskrba velja te dni za 
študente, ki prebivajo v bungalovih, 2700 dinarjev, medtem 
ko je taborjenje za okroglo tretjino cenejše. Za ostale goste 
je življenje v tem slovenskem letovišču razumljivo malce 
dražje. Toda res, samo za spoznanje drage.

To, kar je za študente drago, mnogi se morajo prebijati le z 
dvajsetimi ali petindvajsetimi tisočaki na mesec, je seveda 
za druge prava bagatela. Zato ni naključje, daje ankaranski 
kamp poln drugih ljudi. Upokojencev, Italijanov in prehod
nih gostov.

»Ce bi morali živeti le od študentov, če ne bi bilo.drugih 
turistov, bi morali naše letovišče že davno zapreti...,« pravi 
upravnik Marjan Bernobič. Mladih je tu iz leta v leto manj, 
letovišče pa mora plavati na površini z lastnimi močmi, srj 
živi brez dotacij. Zato smo odprli nastežaj vrata tudi tujim 
gostom...

Ul.

INTEGRIRANI MARKETING 
V NABAVI
avtor: Mirko Bunc

Murko Bane

Integrirani 
marketing 
v nabavi

Vprašanja, povezana z marke
tingom nabave, se stopnjujejo 
vzporedno z velikostjo posa
mezne delovne organizacije, 
zato so različna v majhnih, 
srednjih in velikih organiza
cijah.
Ker je nabava ena temeljnih 
poslovnih funkcij sodobnih 
delovnih organizacij, je to de
lo napisano z namenom, da bi 
pomagalo delavcem v združe
nem delu, ki se neposredno ali 
posredno ukvarjajo z nabavno 
dejavnostjo. Prav tako naj bi 
pripomoglo k razumevanju 
nabavno-tržne funkcije in nuj
nosti uporabe integriranega 
marketinga nabave pri uspeš

nem vodenju in opravljanju le-te.
Pri sestavljanju te knjige je avtor, redni profesor za poli

tično ekonomijo in marketing na Univerzi v Mariboru, upošte
val domačo in tujo literaturo s tega področja, oziral pa se je 
predvsem na konkretne potrebe delavcev v združenem delu. 
Te je ugotovil med opravljanjem svetovalnih in strokovno- 
izobraževalnih akcij v mnogih delovnih organizacijah, 
cena 1.895 din.
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Brežice

OB POLLETJU BREZ 
IZGUB

V teh nestabilnih pogojih 
gospodaijenja, ki so v dolo
čeni meri odraz vsesplošne 
socializacije in administra
tivnega uravnavanja gospo
darskih tokov, pri katerih se 
prebijajo v ospredje takšni 
ali drugačni interesi posa
meznih nacionalnih ekono
mij, seveda ni lahko prepoz
nati kakovostnih dosežkov.

Je že tako; da si lahko danes 
zelo uspešen, kar pa se že 
čez noč z novim intervent
nim posegom utegne prele
viti v neuspešnost, v izgube, 
v zaostajanje za resolucijski- 
mi cilji. Značilen dokaz za 
to so, denimo, mnogi izvoz
niki, ki smo jih še lani šteli 
za paradne konje gospodar
stva, zdaj pa ugotavljamo, 
da je z novo devizno zako
nodajo in z letošnjim nereal
nim tečajem marsikdo pre
sedlal s konja na osla, postal 
kršitelj resolucije na po
dročju osebnih dohod
kov ... Prav zato moramo 
(ne)uspešnost nekega ob
činskega (v našem primeru: 
brežiškega) gospodarstva je

mati z določenimi rezer
vami.

Glas o uspešnosti gospo
darstva na stičišču Save in. 
Krke se je začel širiti po le
tošnjih šestmesečnih bi
lančnih podatkih. Za marsi
koga so bili brežiški dosežki 
veliko presenečenje, saj so 
Brežičani še lani nemočno 
vili roke nad dokajšnjim 
številom svojih izgubarjev, 
nad mačehovskim odnosom 
matičnih organizacij do svo
jih »izpostav« v Brežicah, 
nad programsko neperspek
tivnostjo... Z izgubami so 
se v tej občini otepali še po 
letošnjem prvem trimesečju 
(Trimo-tozd Dobova, Salo- 
nit-tozd Opekarna Rudnik, 
Invalidske delavnice...). In 
zdaj zanimivost: ob polletju 
v Brežicah ni bilo niti enega 
izgubarja več. Gledano sko
zi občinski plot so zabeležili 
91 odstotno rast skupnega 
prihodka. Ker je počasneje 
rasel odstotek pri porablje
nih sredstvih (86), lahko go
vorimo o povečanju ekono
mičnosti poslovanja. Amor
tizacija je rasla nad predpi

sano mejo (96 odstotkov). 
Dohodek je bil kar za 117 
odstotkov večji kot v ena
kem lanskem obdobju, 
osebni dohodki pa za 123 
odstotkov; ti znašajo za le
tošnjih prvih šest mesecev 
povprečno le 80.244 dinar
jev, kar je še vedno približ
no nekaj nad 12.000 dinar
jev za republiškim povpreč
jem. Osebni dohodki so v 
Brežicah še vedno najnižji v 
regiji. Izvoz so povečali le za 
76 odstotkov (v dinarjih kaj
pak), na konvertibilni trg pa 
samo za 5 odstotkov, kar 
pomeni realni padec.

Vidimo torej, da tudi to
krat le ni vse zlato, kar se 
sveti, saj bi ugodne rezulta
te v določeni meri lahko pri
pisovali manjšemu izvozu 
in nizkim osebnim dohod
kom, ki pa vendarle kažejo 
težnjo po zadovoljivem po
večevanju.

V pogovoru na brežiškem 
izvršnem svetu nas je 
predvsem zanimalo, čemu 
na občini pripisujejo letos 
ob polletju veliko ugodneje

še poslovne rezultate kot 
drugekrati. Sogovornici na 
izvršnem svetu sta na prvo 
mesto postavili urejevanje 
razmer v posameznih delov
nih organizacijah, ki imajo 
sedeže zunaj Brežic (Trimo, 
IMV) in boljšemu delu, izra
bi opreme ter izkoriščanju 
notranjih rezerv nasploh. 
Bolj malo pa gredo lahko po 
njunem mnenju ugodnejši 
rezultati na rovaš spreme
njene strukture gospodar
stva.

Podrobnejši pregled teh 
rezultatov daje zanimivo sli
ko. Pri tem velja omeniti

predvsem brežiško Tovarno 
pohištva, ki izvozi kar 60 
odstotkov vseh svojih izdel
kov (Kanada, Švedska...), 
pa v nasprotju z našo lesno 
industrijo le nima izgub. Na 
občinskem izvršnem svetu 
si to dejstvo razlagajo z 
izredno dobrim prilagaja
njem potrebam tujega tr
žišča.

Zanimive stvari zvemo tu
di o brežiškem tozdu IMV, v 
katerem izdelujejo počitni
ške prikolice in kjer so leta 
in leta poslovali z izgubami. 
Tako kot ob koncu lanskega 
leta izgub v tej organizaciji 
tudi letos ni, kar vendarle 
kaže na določene učinke sa
natorjev v Novem mestu.

In kje vidijo na izvršnem 
svetu pri teh rezultatih svo
jo vlogo? Namesto odgovo
ra na zastavljeno vprašanje 
smo zvedeli, da so na izvrš
nem svetu po rezultatih v 
prvih treh mesecih zahteva
li od vseh izgubarjev takojš
njo izdelavo sanacijskih na
črtov. Poleg tega je bil izvrš
ni svet stalno navzoč v vseh

tistih organizacijah združe- 
nega dela, v katerih je škri
palo. To je v brežiškem Prl' 
meru sicer dalo določene re
zultate, hkrati pa imam0 
opravka z nazornim prime
rom splošne ugotovitve, aa 
se pri nas še vedno bolj uk
varjamo s slabimi kot dobri
mi gospodarji.

In kaj reči na koncu? Za 
suho zlato rezultatov °b 
šestmesečju v Brežicah se
veda ne bomo prodajali- Te
ga ne želijo niti v Brežicah, 
saj se vse preveč zavedgj0 
številnih slabosti, ki tarej0 
njihovo (in naše) gospodar
stvo. Je pa res, da gre za 
premik na bolje in to se da 
do neke mere doseči že 
zgolj z boljšim delom in iz
koriščanjem še obstoječih 
notranjih rezerv. To pa je že 
nekaj in to bi morali napra
viti povsod tam, kjer vehe
mentno kažejo s prstom na 
(ne)smbtrnost gospodarske
ga sistema in politike zvez
ne vlade. Vsaj čisto vest bi 
imeli pri tem!

Ivo Kuljfl

Sozd Iskra trdi: rezultati gospodarjenja prikrojeni 
zaradi ukrepov ZIS

LEPOTNI
POPRAVKI
POLLETNIH
OBRAČUNOV

Zvezni izvršni svet je pre
cej zaslužen za dobre po
slovne rezultate v prvih še
stih mesecih letos. Tako tr
dijo v Sozdu Iskra v dopisu, 
ki so ga poslali sredstvom 
javnega obveščanja in v ka
terem poročajo o polletnem 
gospodarjenju. V Iskri so v 
celoti vzeto dosegli letos za
vidljive rezultate, čeprav se 
je nadaljevalo poglabljanje 
neskladij v jugoslovanskem 
gospodarstvu. Precej teh 
uspehov velja pripisati pri
čakovanim ukrepom zvezne 
vlade pri delitvi dohodka.

Ob koncu prvega polletja 
letos se je gospodarsko 
ozračje oblikovalo pod moč
nim vplivom pričakovanih 
svežnjev ukrepov zvezne 
vlade. Ker je dokaj zgodaj 
postalo jasno, da gre za po
novno večanje administra
tivnega pritiska na gospo
darstvo, je le-to skušalo 
ublažiti pričakovane nega
tivne posledice svežnjev. To 
pa seveda pomeni večanje 
cen na podlagi inflacije pri
čakovanja, pritisk na osebne 
dohodke, prirejanje poslov
nih rezultatov, pospeševanje 
uvoza in tako naprej. Pollet
ni rezultati poslovanja jugo
slovanskega gospodarstvo 
so zato precej prirejeni, tako 
da je treba pri ocenjevanju 
dosežkov to upoštevati. Pri
rejanje poslovnih rezultatov 
gre predvsem na račun 
ukrepov proti pretirani rasti 
osebnih dohodkov. V marsi
katerem kolektivu so se zato 
potrudili in kazalce poslova
nja priredili tako, da jim bo 
treba osebne dohodke v pri
hodnjih mesecih čimmanj 
prilagajati resoluciji oziro
ma da bi bili poračuni čim
manj ši.

Tako menijo v Iskri o pol
letnih rezultatih v gospodar
stvu nasploh in tudi o svo
jih, saj na koncu informacije 
poudarjajo, da so le-ti v znat
ni meri plod pričakovanja 
večjega administrativnega 
vpletanja v gospodarstvo in 
teženj, da bi si zagotovili 
ugodnejše položaje. Seveda 
so na koncu dodali, da se 
vrednosti takih rezultatov v 
celoti zavedajo in da si še 
naprej prizadevajo za izbolj
šanje poslovne uspešnosti 
sozda. Ker bodo pravo podo
bo pokazali šele zaključni 
računi, mislijo, da imajo do 
konca leta še dovolj časa za 
ukrepanje.

Poglejmo še, povsem na 
kratko, polletne rezultate 
sozda Iskra. Proizvodnja je 
narasla za 24,5 odstotka (ra
čunano po tekočih cenah iz 
lanskega leta), polletni plan 
pa so izpolnili 99,2-odstotno. 
Pri tem velja opozoriti, čla so 
nekatere delovne organiza
cije v sozdu izpolnile letne 
načrte ob polletju zelo slabo, 
najmanj pa v Elektrozvezah 
- 26-odstotno. Podobno je 
bilo pri izvoznih rezultatih. 
Sozd je z 41,3 odstotka izpol
njenega letnega načrta nekaj 
pod pričakovanji, se pa zato 
izboljšuje razmerje med iz
vozom na klirinško in kon
vertibilno tržišče v prid kon
vertibilnemu izvozu. Žal pa 
tudi tu posamezne delovne 
organizacije hudo pešajo: 
Delta je izpolnila 1,4 (ena ce
la štiri desetinke) odstotka 
letnega izvoznega načrta, 
Elektrozveze 14,8%, Mikro
elektronika 29,6 in Telemati- 
ka 37,6 odstotka. Čeprav bi 
bilo v drugem polletju moč 
doseči izvozni načrt, bo veli
ke težave povzročil nizek iz
voz v prvem polletju, saj bo

do zato uvozne pravice 
manjše, uvoz pa je nujno p0' 
treben za normalno proiz
vodnjo.

V Iskri so v prvem polletje 
dosegli 227,9 milijarde di
narjev celotnega prihodka 
in ta je v primerjavi s prvim 
polletjem lanskega leta večji 
za 95,3 odstotka. Materiale1 
stroški pa so se povečali le 
za 8178 odstotka in tako je 
dohodek večji kar za 128 od; 
stotkov. Vendar tudi letos m 
bilo napovedanega razbre
menjevanja gospodarstva.’ 
zato je čisti dohodek večji 
samo za 120 odstotkov. Ke7 
so tudi osebni dohodki rask 
kar za 13 odstotnih točk hi
treje kot dohodek, se je de
lež bruto OD v dohodku P°: 
večal od 46 odstotkov lak* 
na 48,7 odstotka letos. Kljep 
temu so bila razmerja v deli
tvi čistega dohodka letos ze
lo ugodna, saj je izguba 1,3° 
milijarde v prvem trimeseč
ju letos ob polletju »zdrkni
la« na borih 199,8 milijo11? 
dinarjev. Zaradi takih gibanj 
se je izboljšala tudi rentabil
nost, od 4,3 odstotka lani Je 
zrasla na 4,6 odstotka ob le
tošnjem polletju.

Takole povsem na kratk0 
o Iskrinem polletju 1986. h 
njihovi uvodni »tezi« o vpb' 
vu ukrepov zvezne vlade na 
poslovne rezultate pa bi ne
mara dodali tole: če je treba 
rezultate dobrih gospodar
jev jemati z določeno mer° 
previdnosti zaradi prikroje
vanja in prikazovanja bolj
ših, kot so bili, se velja vpra
šati, kakšni so v resnici po
slovni rezultati tistih delov
nih organizacij, ki jim kazai 
cev ni uspelo nategniti na 
rdečo črto?

Priredil: Boris Bugd
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TEOL: TRIKRAT 
OBRNJENI DINAR
.Teol je delovna organiza- 

Clia, ki je, po besedah njene- 
direktorja dipl. inž. Miha 

flešnika, vsa leta rasla po- 
Casi, toliko, kot je ustvarila 
^edstev. »Nikoli«, je dejal 
jhrektor, »v tem kolektivu ni 
kilo želje po megaloman- 
skem razvoju. Ker ima že od 

♦j^ega začetka dovolj stro- 
I f°vnjakov z visokošolsko 

^obrazbo, tudi ni bilo večjih 
! težav pri spremljanju tovrst

ne proizvodnje v svetu, pa 
kjdi ne »suše« lastnih zami- 

i sli in ovir pri uvajanju le-teh 
! v Proizvodne postopke. Zato 
i ?(laj Teol ne pozna tipičnih 

jugoslovanskih zadreg zavo- 
l)o znane potrebe po »pre- 
shukturiranju« proizvodnih 
2tOogljivosti.

S tem seveda nočemo trdi- 
da je Teolov razvojni na- 

[in ali podobna pot Velane, 
?i smo jo opisali v prejšnji 
slevilki časnika, edino pra
len. Če bi v delovnih orga
nizacijah, kjer so se širili na 
račun precejšnjih posojil, 

i celo iz tujine, denar pamet
no vložili, iztisnili iz njega 
?ovolj dohodka, bi danes ne 
noeli tolikšnih težav pri vra- 
?anju deviznih posojil, s te
tinimi razlikami in obrest- 
nu za domača posojila, (ki 
s°, resnici na ljubo, še vedno 
Poceni). Današnje težave po
sojilojemalcev torej izvirajo 
Predvsem iz nesmotrnega 
»obračanja« posojila, ne pa 

dejstva, da so si sposodili 
dinarje ali devize.

Ker pa Teolova »skriv
nost« uspeha ni le ta, da si 

j niso sposojali denarja za na- 
! ložbe in da so se razvijali sa- 

nro toliko, kolikor je nareko- 
: | Valo tržišče, ampak tudi spo

sobnost in učinkovitosti nje
gove razvojne ekipe, je prav, 
da si Teolov sistem razvoja 
vsaj površno ogledamo.

V »Teolu je bilo vedno to
liko strokovnjakov,« je pri
povedoval direktor Klešnik, 
»da je takorekoč od samega 
začetka ubiral svojo tehno
loško pot, neodisno od li
cenc. Pred petnajstimi leti je 
nastal zametek današnjega 
razvojnega oddelka, v kate
rem je trideset zaposlenih 
(več kot desetina vseh zapo
slenih; teh je 220) in ki ima 
razvojne laboratorije za vse

vrste naše proizvodnje - 
pred tremi leti smo laborato
rije skoraj povsem posodo
bili. Naše geslo je biti čim- 
bliže svetovnemu razvoju. 
To nas sicer nekaj stane, 
vendar se splača. Naše izve
dence silimo na pomembne 
strokovne kongrese in zah
tevamo od njih, da tam poro
čajo tudi o njihovem delu.«

Se dve cvetki iz dela raz- 
vojnikov: leta 1963 je Teol v 
Angliji odkupil naprave za 
proizvodnjo tako imenova
nih emulgatorjev. Pri de- 
montaži in ponovni montaži

i kondenzatorji Rogatec

Zahtevnejši 
Proizvodni program. 
Nova delovna mesta

Začetek redne proizvoc 
kje novih termostatov v to: 
kk Kondenzatorji Rogate

e. Gorenjeve tovarne in 
Prizadevanjih za preustn 
Proizvodnje ter za uvajan. 
shtevnejših programo 
redi julija je v obratu B 
jhca ob Sotli stekla pi 
aUsna proizvodnja novi 
ermostatov, že septembi 

P? bodo za vgraditev v Gor 
Jove hladilno zamrzovalr 

ksprave izdelali prvih 23.0(
Primerkov.
s,v Bistrici ob Sotli so d 
'leJ izdelovali termostate ; 
graditev v zamrzovalr 
Trinje. Na leto sojih izdel 

sc -roS četrt milijona. Ki
.želijo uveljaviti tudi r 

^zahtevnejših tujih trži 
So se odločih za noA 

dfii6 terrnostatov, in to s s 
r, lovanjem z dansko tvrdl 
v kofoss. Sprva bodo izdel 
* . štiri osnovne tipe, s k 
Q^mi bodo, kot poudarjaj 
(jPfomili vse gorenjeve i 
tel! ■ zamrzovalno hladil: 
Udariti6’ ,Pri.tem velJa P“uu, da je proizvodu

Ve generacije termostate

eden izmed prednostnih 
projektov naložbenega pro
grama delovne organizacije 
Gorenje Gospodinjski apa
rati iz Titovega Velenja. Spr
va bodo nove termostate v 
Bistrici ob Sotli le sestavlja
li, v drugi fazi pa se bodo 
lotili proizvodnje vseh naj
pomembnejših sestavnih 
delov. Ko bo stekla proiz
vodnja v dveh izmenah, bo
do na dan izdelali 3.000 ter
mostatov oziroma okrog
750.000 na leto. Novi termo
stati so zanesljivejši in funk- 
cionalnejši, njihova izdelava 
pa je seveda zahtevnejša.

Zanjo so v Bistrici ob Sotli 
zaposlili in usposobili 35 no
vih delavcev in delavk. 
Hkrati z novo proizvodnjo 
pa so začeli dobivati kako
vostne znake zanje na naj
zahtevnejših zahodnoevrop
skih tržiščih, na katera pro
daja Gorenje hladilnike in 
zamrzovalnike. Računajo, 
da bodo znake dobili najpoz
neje do konca leta, dotlej bo
do v Bistrici ob Sotli dodat
no zaposlili še okrog 30 de
lavcev.

Temeljni kamen za tovar
no v Rogatcu so položili 8.

novembra 1974, delati pa je 
začela 2. julija 1976. Že prvo 
leto je nova tovarna v Rogat
cu izdelala dovolj hladilni- 
ških kondenzatorjev za vse 
Gorenje. Z leti so se v okviru 
tozda Kondenzatorji Roga
tec lotili še proizvodnje ne
katerih drugih izdelkov ozi
roma sestavnih delov. Tako 
so začeli predelovati ploče
vino za tozd Štedilniki, v Bi
strici ob Sotli pa so v prosto
rih stare osnovne šole naj
prej začeli sestavljati zagon
ski rele s priključnico za 
kompresor, pozneje pa tudi 
termostate za vgraditev v za
mrzovalne skrinje.

Zdaj izdelajo v tozdu Kon
denzatorji Rogatec kakih 
3.500 kondenzatorjev na 
dan, od 1.200 do 1.500 zagon
skih relejev s priključnico za 
kompresor (le-te pošiljajo 
tozdu Kompresorji Črno
melj Gorenja Gospodinjski 
aparati) in od 800 do 1.000 
termostatov za vgraditev v 
zamrzovalne skrinje. Proiz
vodnjo termostatov pa bodo 
kmalu začeli povečevati.

Razumljivo je, da je opre
ma, ki so jo ob otvoritvi na
mestili v Gorenjevo tovarno

naprav ter kasnejšemu širje
nju so se domači strokovnja- 
ki-toliko naučili, da so posto
poma razvili povsem samo
svojo proizvodnjo tehnolo
gijo, ki jih uvršča celo med 
večje evropske proizvajalce. 
V letu krize, v letu 1982 to
rej, so razvili nov postopek 
za izdelovanje pralnih pra
škov, ki pa je uporaben tudi 
za vse ostale praškaste izdel
ke. Resda ni njihova zami
sel, saj so tak proces videli v 
tujini. Toda podatkov ni 
»hotel zastonj nihče dati, pa 
so doma poskušali pol leta, 
»ročno« da jim je uspelo na
rediti pralni prašek brez dra
ge energetske faze. Porabijo 
štiridesetkrat manj energije, 
kot denimo v Zlatorogu ali v 
Saponiji. Vendar, kot pravi
jo v Teolu, proizvodnja pral
nih praškov ni njihova želja 
ali prihodnost.

Tako v Teolu ni nikakršne 
potrebe po skokovitem pre- 
ustroju proizvodnje, kajti 
vse teče nekako sproti, z 
majhnimi koraki sicer, ven
dar tudi brez večjih zaple
tov, če sploh lahko rečemo, 
da v sedanjem položaju ju
goslovanskega gospodar
stva ni večjih zapletov. Le
tos bodo v tej tovarni pora
bili za naložbe okoli petsto 
milijonov dinarjev, skoraj 
pol tega v devizah, za opre
mo. Ta poraba gre v sklop 
razvojnih načrtov, ob kate
rih bodo nekateri vsak hip 
začeli poskusno proizvod
njo, drugi pa so v priprav
ljalnem obdobju. Med njimi 
je nekaj povsem novih pro
gramov, nekatere širijo, dru
ge posodabljajo. Najbrž je 
odveč naštevati programe, 
začinjene s strokovnimi 
imeni, katerih pomen bi bilo 
potrebno na široko razlagati. 
Bistveno je, da se kar naprej 
kaj novega dogaja in daje to 
dogajanje v skladu z dogaja
njem v kemiji v svetu, ter da 
je vsak dinar za razvoj novih 
programov ter za njihovo 
vpeljavo v proizvodnjo kar 
najbolj smotrno porabljen.

Boris Rugelj

v Rogatcu, delovno, materi
alno in energetsko intenziv
na. Zato si prizadevajo poso
dobiti obstoječo proizvod
njo oziroma jo prestrukturi
rati, da bi povečali zmoglji
vosti za proizvodnjo posa
meznih sestavnih delov. Nji
hov osnovni cilj je proizvod
nja vseh najpomembnejših 
sestavnih delov za lastne iz
delke, s katerimi se želijo 
uveljaviti tudi na tujih tržiš
čih. Sicer pa v tozdu Kon
denzatorji Rogatec načrtuje
jo tudi zamenjavo lamelnega 
kondenzatorja z mrežastim, 
s čimer bodo za okrog 20 do 
30 odstotkov povečali storil
nost (prihranki dela in mate
riala). Načrtujejo pa tudi po
večanje proizvodnje izparil- 
cev in cevnih programator- 
jev, radi pa bi začeli izdelo
vati tudi plinske rampe za 
štedilnike in nekatere druge 
manjše kovinske elemente.

Predvideno proizvodnjo 
novih zahtevnih sestavnih 
delov oziroma sploh poveča
nje proizvodnje pa bodo 
omogočili tudi novi prostori, 
ki jih je zgradilo Gorenje s 
sodelovanjem republiških 
blagovnih rezerv v Bistrici 
ob Sotli.

Tozd Kondenzatorji Roga
tec postaja tako z obratom 
Bistrica ob Sotli vse’ po
membnejši gospodarski de
javnik v občini Šmarje pri 
Jelšah (krajevni skupnosti 
Rogatec in Bistrica ob Sotli 
spadata med manj razvite 
krajevne skupnosti), omogo
ča pa tudi večje zaposlo
vanje.

Marjan Lipovšek

Franc Vedenik, predsednik 
začasnega poslovodnega organa 
v DO Velplas iz Titovega Velenja

MALODUŠJE V
»FABRIKI«
POPUŠČA

Po poklicu je diplomirani 
inženir strojništva. Kot za
nimivost naj povem, da je 
diplomiral v štirih letih, 
kar je za to fakulteto zares 
izjemno hitro. Želja, da za
stavljeno nalogo opravi kar 
najhitreje in najbolje, se 
kaže tudi pri reševanju DO 
Veplas iz Titovega Velenja, 
v katerem je že nekaj časa 
močno škripalo. Zaradi raz
meroma zastarele tehnolo
gije in prevelikega ter pre
malo povezanega proizvod
nega programa so imeli 
majhen dohodek. Plače so 
bile zato seveda nizke, fluk- 
tuacija, predvsem strokov
njakov, iz dneva v dan več
ja, odnosi med njimi na 
psu... In kar je najhuje: ko
lektiv je životaril in v svoji 
tovarni ni videl prav nobe
ne prihodnosti.

Kako naprej? Možnosti sta 
bili pravzaprav samo dve - 
ali tovarno zapreti in poslati 
na cesto okoli 300 delavcev 
in delavk ali pa še enkrat z 
vsemi močmi poskusiti 
spraviti tovarno iz krize, zla
sti zato, ker v Veplasu izgub 
niso imeli. So pa - kot smo 
že zapisali - životarili na ro
bu preživetja.

Marca letos so zamenjali 
vodstvo in od takrat velja v 
tovarni ukrep družbenega 
varstva. Predsednik začas
nega poslovodnega odbora 
Franc Vedenik skuša pogna
ti v tek dušo in srce tovarne: 
premakniti z mrtve točke za
starel tehnični razvoj, 
zmanjšati odvečno admini
stracijo, dati več poudarka 
inovacijam itd. V ekipi pri
silnih upraviteljev sta še 
Bruno Zagode, ki je zadol
žen za komercialo, torej tudi 
za boljšo prodajo, in Silvo 
Koprivnikar, ki naj bi v tem 
času (v enem letu!) spravil v 
red samoupravne akte, rešil 
dolga leta nerešene kadrov
ske in druge zadeve. In kako 
jim gre sanacija od rok?

- Kaj izdelujete pri vas?
»Naša osnovna dejavnost

so izdelki iz plastike. Najbolj 
pa nas poznajo po jadralnih 
deskah, delih za avtomobil
sko industrijo, kadeh, gum
bih, tudi orglicah in po čela
dah za motoriste.«
- Česa ste se kot prisilni 

upravitelj v tovarni naj
prej lotili!

. »Najprej smo naše delo 
bolje organizirali in prav za
to je bil naš delovni čas takoj 
veliko bolje izkoriščen. Nih
če ni več gledal v zrak, ker ni 
bilo tega ali onega nado
mestnega dela, tega ali one
ga materiala itd. In ker smo 
začeli bolje delati, smo tudi 
bolje zaslužili. Malodušje v 
,fabriki‘ je začelo počasi po
puščati.«

— Kakšni so bili (ali so) 
prvi rezultati ukrepov, ki 
jih je prinesla nova, prisil
na metla?

»Več kot za 30 odstotkov 
smo dvignili storilnost in 
kar za okoli 40 odstotkov 
smo povečali fizični obseg 
proizvodnje, in sicer z ena
kim številom zaposlenih in v 
enakem številu opravljenih 
delovnih ur v primerjavi z 
enakim obdobjem lani. To 
nas je spodbudilo, da se sa

nacije lotevamo vsak dan 
globlje in globlje.«

- Kaj pa plače? So zdaj 
višje kot prej?

»Se vedno zaostajamo za 
kemično in gumarsko indu
strijo, v katero spadamo. Pa 
vendar gre tudi tu na bolje. 
V prvem polletju smo zaslu
žili v povprečju 79.000, zdaj 
okoli 83.000 dinarjev. Raz
pon med našimi plačami pa 
je takšen: najnižji osebni do
hodek je okoli 65.000, naj viš
ji pa 180.000 dinarjev.«

— Koliko časa imate še, 
da tovarno spravite v nor
malen tek?

»Do prihodnjega marca. 
Izvršni svet skupščine obči
ne Titovo Velenje ima sicer 
za sanacijo Veplasa v preda
lu še en paket ukrepov. To
da nam se vsak dan bolj zdi, 
da ne bodo potrebni. Gre 
nam na bolje in ljudje v to
varni se zavedajo, da gre za 
njihov kruh, zato dajejo do
besedno vse od sebe. Naj še 
povem, da je med približno 

' 300 zaposlenimi okoli 80 od
stotkov žensk, ki so znane 
kot pridne in natančne de
lavke. Neugodno v naši to
varni pa je to, daje kar tretji
na vseh zaposlenih v admi
nistraciji. Ravno zdaj dela
mo analizo režijskega dela in 
odvečne pisarniške moči bo
mo premestili v proiz
vodnjo.«

— V katerih izdelkih je 
vaša prihodnost?

»V kakovostnih _ in takš
nih, ki so poceni. Še naprej 
bomo izdelovali jadralne de
ske, armirani poliester in iz
delke iz epoxi mas, gumbe, 
čelade itd. Opustili pa smo 
sitotiske, pohištveno okov
je, rolete za okna... Skratka 
ve, česar nismo dobro pro
dajali ali moderno in kako
vostno delali.«

— Ali tudi izvažate?
»Seveda. A ne še toliko, 

kot bi želeli. V primerjavi z 
lanskim letom smo za dva
krat povečali konvertibilni 
izvoz. Izvažamo pa največ ja
dralne deske, in sicer pola- 
ris, kondor, tajfun in levant. 
In še ena zanimivost. Naše 
jadralne deske stanejo v tr
govinah okoli 250.000 dinar
jev, naša cena pa je le pri
bližno 150.000 dinarjev. Vse 
drugo (kar 100.000 dinarjev) 
so torej davki in trgovske 
marže. Na tujem stanejo je- 
dralne deske podobne kako
vosti manj, od 600 do 700 
mark. Naš cilj je poceniti 
proizvodnjo, da naše deske 
na bodo dražje od tujih, da 
bodo tudi domači ljudje laže 
prišli do njih.«

Besedilo in slika: 
Neva Železnik
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Zmogljivosti slovenskih naravnih zdravilišč so izkoriščene skoraj 80- 
odstotno

V PORTOROŽU NA ENEGA 
DOMAČEGA ŽE TRIJE TUJI 
GOSTJE
Akumulacija vseh zdravilišč zadošča le za 14 do 28 novih ležišč

V Sloveniji imamo štiri
najst naravnih zdravilišč, ki 
premorejo šest tisoč postelj. 
Glede na povpraševanje to 
ni kdo ve koliko, saj so pre- 
nekatere zmogljivosti odda
ne za več mesecev ali celo 
leto dni naprej. Zanje se vse 
bolj zanimajo poleg doma

čih tudi tuji gostje, saj je ka
kovost storitev večine naših 
naravnih zdravilišč na zavid
ljivi ravni.

Zato seveda ni naključje, 
da so bile lani omenjene 
zmogljivosti zasedene v pov
prečju kar 77-odstotno. Še

največ je bilo povpraševanja 
po storitvah v Atomskih to
plicah v Podčetrtku (96-od- 
stotna zasedenost), Dolenj
skih Toplicah (91), Termah 
Čatež in Moravskih toplicah 
(88) ter Dobrni (85) in Ptuj
skih toplicah (83). Torej so 
bila naša naravna zdraviliš
ča lani izkoriščena skoraj 80- 
odstotno, kar je visoko nad 
povprečjem izkoriščenosti 
zmogljivosti v našem klasič
nem komercialnem turizmu.

Premajhne možnosti 
za vlaganja

O rezultatih lanskoletnega 
poslovanja naših zdravilišč 
govore tudi nekateri drugi 
podatki. Tako je bil, denimo, 
indeks dohodka v primerja
vi z letom prej 273, indeks 
čistega dohodka pa celo 294. 
Pa kljub temu delavci v na
ših naravnih zdraviliščih z 
rezultati svojih naporov niso 
kdo ve kako zadovoljni.

»Podobno kot dohodek so 
namreč narasli tudi stroški 
poslovanja, kar z drugimi 
besedami pomeni, da ostaja
mo brez akumulacije in s 
tem brez možnosti za prepo
trebna vlaganja. Zato nam 
bo letos uspelo obnoviti le 
dve depandansi, eno v Dobr
ni in drugo v Rogaški Slati
ni. To pa je tudi vse, kar tre
nutno zmoremo...« pravi 
Janez Ahačič, sekretar 
Skupnosti slovenskih na
ravnih zdravilišč. »Tudi s 
posojili si ne moremo poma
gati. V naši družbi namreč 
še vedno nismo prišli do 
spoznanja, da akumulativ- 
nost turističnih organizacij 

.združenega dela ne dovolju
je enakega obravnavanja kar 
zadeva vračanje posojil, kot 
pri večini gospodarskih or

ganizacij. V petih letih kre
ditov preprosto ne moremo 
vrniti...«

Tako torej v bližnji pri
hodnosti ni pričakovati več
jih naložb v posodobitev ali 
graditev novih zmogljivosti. 
K temu je veliko pripomogla 
tudi nova devizna zakonoda
ja, ki je čez noč prekinila 
mnoga poslovna povezova
nja. S tem v zvezi je ironija 
že skorajda neverjetna. Če
prav so lani ustvarila sloven
ska naravna zdravilišča de
belih devet milijonov dolar
jev deviznega priliva, so av
torji novega deviznega zako
na na to popolnoma pozabili 
in s tem tudi na to, da konec 
koncev tudi ta gospodarska 
dejvnost nujno potrebuje 
nekaj deviz. Seveda, če želi 
ostati konkurenčna in tudi v 
prihodnje privabljati goste 
iz tujine.

Cilj: tretjina tujih 
gostov

Upravljalci zdravilišč se v 
zadnjem času najbolj trudijo 
za to, da bi pridobili plačni
ke iz tujine. Analiza poslova
nja za minulo leto opozarja, 
daje večini članic skupnosti 
to tudi uspelo. Najbolj spod
budne rezultate na tem po
dročju pa je dosegla Talaso- 
terapija Portorož, kije imela 
na tri tuje enega domačega 
gosta.

»Razmeroma veliko tuj
cev so lani gostile tudi Mo
ravske toplice (58 odstot
kov), Ptujske toplice (33) in 
Rogaška Slatina (29)...«, 
ugotavlja Janez Ahačič. »Ta
ko smo imeli lani v naših 
zdraviliščih dobro četrtino 
ljudi iz zamejstva, medtem 
ko je naš cilj, da bi to četrti
no spremenili v tretjino. SePreverjanje zdravja v Termah Čatež

veda so v tem pogledu mož
nosti zdravilišč različne. Gre 
namreč za različne storitve 
oziroma možnosti zdravlje
nja in po drugi plati tudi za 
vprašanje udobja, ki ga po
nujajo naši objekti. Žal ima
mo precej zmogljivosti takih 
kategorij, ki jih ne moremo 
več vnovčevati niti na doma
čem, kaj šele na tujem trgu. 
Seveda, če bi imeli možnosti 
za vlaganja in posodobitve 
tega, kar imamo, bi bilo vse 
skupaj precej bolj pre
prosto...«

Brez novih naložb 
ne bo šlo

Kot rdeča nit se v poročilu 
o delu slovenskih naravnih 
zdravilišč v minulem letu 
vleče vprašanje, kje dobiti 
prepotrebna sredstva za naj
nujnejše naložbe.

»Absolutna vrednost aku
mulacije je namreč še vedno 
tako majhna, da bi vsa zdra
vilišča skupaj zmogla po se
danjih cenah le 14 do 28 no
vih ležišč. Glede na to je ra
zumljivo, da nismo pretirani 
optimisti,« opozarja sekretar 
Ahačič. »Na nove naložbe, s

katerimi bi povečali svoje 
zmogljivosti in s tem svoj 
dohodek, žal ne moremo ra
čunati. K tem je pripomogl3 
tudi novva devizna zakono
daja, saj na osnovi ustvarje
nih deviznih sredstev ne 
moremo več iskati ihtere- 
sentov za vlaganje v našo de
javnost.«

Zato tudi omenjenih šest 
tisoč ležišč, kijih imajo naša 
naravna zdravilišča, ni »e | 
bolje izkoriščenih. Seveda j 
tudi domači gostje niso več 
zadovoljni z nizko B katego- j 
rijo. Kdor plača, želi, da je s 
kupljenim zadovoljen. Ce 
ve, da ne bo mogel biti, Pa<- 
ne gre v kupčijo. Tako kot 
povsod po svetu.

Na dlani je torej, da na po
dročju zdraviliškega turiz
ma še zdaleč nismo izkoristi
li vseh možnosti. Povpraše
vanje je namreč izjemno ve
liko in kaže, da ga bo v pri
hodnje še več. Seveda Pa> 
kot smo že nekajkrat pouda
rili, brez novih naložb ne bo 
šlo.

Besedilo in slika: 
Andrej Ulaga

RENTABILEN IZVOZ
Naša zdravilišča so se znašla v nekakšni slepi ulici. V 
preteklih letih so namenjala precej denarja za novo
gradnje in obnovo, zato imajo zdaj malo denarja za 
razširjeno reprodukcijo. Velik obisk in zanimanje za 
zdravilišča kar kličeta po novih zmogljivostih, 
denarja zanje pa ni. Selektivna bančna politika je 
krepko zmanjšala možnost za najemanje kreditov. Pri 
tem je še posebej nerazumljivo, da deviznega priliva 
od turizma odgovorni niso obravnavali ugodneje kot 
na primer izvoz surovin ali reprodukcijskega materi
ala, čeprav je na dlani, da je izvoz hrane in gostinskih 
ter zdraviliških storitev neprimerno bolj rentabilen.

VABUIVA DODATNA I 
PONUDBA

Iz Rogaške Slatine te dni sporočajo, da imajo svoje 
zmogljivosti oddane. Zdi se, da goste vleče v Zdravi
lišče Rogaška Slatina poleg uslug zdravilišča tudi 
dodatna ponudba. Poleg številnih možnosti za izlete in 
kopanje je gostom na voljo še športni park z napra
vami za vadbo in rekreacijo, zelo živahno življenje pa 
je tu tudi na kulturnem področju. Vsekakor gostom ni 
dolgčas, zato se tudi vse bolj pogostoo odločajo za to 
naravno zdravilišče.

DELAVSKA ČRTICA

MARTINEK
Zadnjič mi je znanec pripovedoval presunljivo živ

ljenjsko zgodbo človeka, ki so ga imeli za hlapca, v 
resnici pa je bil pravi delavec. Že v rosni mladosti mu 
je bilo usojeno, da bo vse življenje zaznamovan s trdim 
in napornim delom. »Veš kaj,« mi je govoril znanec, 
»ni pošteno, da o teh ljudeh nič ne govorimo in 
pišemo. Zaslužili so si to, tudi kakšen verz bi jim lahko 
posvetili. Ostali so neznani, pa vendarle toliko žrtvo
vali za lepši jutri.«

Strinjam se z znancem in zgodbo o Martinčku. Vtis
nila se mi je v spomin, kot da bi jo slišal včeraj. In kaj 
je bilo Martineku ? Nič. Živel in delal je kot hlapec, kot 
so porekli v stari Jugoslaviji ljudem, ki so delali pri 
velikih kmetih. Spal je v hlevu, stregel živini, kosil na 
travniku, delal v vinogradu, na polju... Delal, toda 
nihče mu ni rekel delavec, za vse je bil in ostal hlapec. 
Pa ne Jernej, ker Martinek ni iskal pravice, bil je 
zadovoljen z življenjem, takšnim, kakršnega je živel. 
Cenil je delo in njegove vrednote, čeravno ni bil za 
tovarniškim plotom in delal za strojem. »Tudi kmečko 
delo je delo in vredno vse časti«, je govoril ob nede
ljah, ko si je po osvoboditvi lahko privoščil kakšen 
požirek žganja v vaški gostilni, kamor je zahajal po 
prvi maši. »Nihče ne more reči, da jaz nisem delavec, 
sem in bom tudi ostal, pa naj bom med vami tisočkrat 
zabeležen za hlapca. Kaj sem pa hotel drugega, ko ni 
bilo takrat ne tovarne ne železnice ne šole, ničesar. 
Bila je ilovnata slovenskogoriška zemlja, ki nam ni 
dajala velikega kosa kruha, še črnega in koruznega

nismo imeli. Očeta nisem poznal, matije bila sirota, ni 
mogla nasititi lačnih ust. Prosila je, da so me vzeli za 
hlapca, kjer sem imel vsaj kaj za pod zob. »Utihne, 
premišljuje, zre v daljavo, tja, kjer je nekoč kosil moč
virno travo, danes pa raste vitka pšenica z bogatim 
klasjem. Nasmehne se, prižge cigareto, slastno 
potegne dim ali dva. Prišlo je poletje, prišla bo 
pomlad. Na jesen in zimo nikoli ni mislil. Nista mu bili 
všeč.

Zgodba se nadaljuje in nadaljuje, težko jo je končati, 
saj je zanimiva, poučna, življenjska. Mladi bi je ne 
vzeli resno, če ne bi bilo res. In bilo je res. Trdo delo, ki 
bi mu lahko rekli svinjsko garanje, boj za preživetje. 
Neusmiljeni boj za obstanek in boj za nekaj veličast
nega. Pravico, zmago, svobodo, socializem. Martinek 
je verjel, da sonce vzhaja in zahaja, drugače ne more 
biti. Vzšlo je in posijalo na zaspano deželo. Žarki so 
bili topli, prebudili so življenje, vrnili ljudem upanje v 
življenje in vero v samega sebe. Ni spal v hlevu, še 
vedno pa je delal, ni hotel menjati službe, čeprav so 
mu jo v bližnji tovarni ponujali. »Ne bo penzije, umrl 
boš kot revež,« so mu govorili mladi, ki so okusili 
tovarniški vonj. »Zaslužek, to je to, proste sobote, 
nedelje, dopust, posojilo, lepo stanovanje v bloku, saj 
si nor.« Kar imejte ga, si je mislil, še radi ga boste 
zamenjali, še radi boste kopali na vrtu, kosili v zapuš
čenem sadovnjaku, kjer vam jeseni gnijejo rdeča 
jabolka. Starši umirajo, preklinjajo, ni vas od nikoder. 
Vsaj eden naj ostane, da zemlja ne bo propadla. Tudi 
tega ni bilo, Martinek je vedel, da ga ne bo. In jutri? 
Jutri pridejo, počasi, drug za drugim bodo odhajali na 
sodišče, podkupovali sodnike in advokate, da bi dedo

vali lep kos grunta. Zakaj so zdaj prišli, zakaj niso 
ostali v svojih lepih stanovanjih?

Niso ga zbadali s hlapcem, prosili so ga za pomoč. 
Odklonil jo je. »Sem v penziji, tudi s hlapčevsko se da 
živeti,« jim je odgovarjal. »Kaj, ti imaš penzijo, ja, saj 
nikoli nisi-delal«.

To gaje strlo. Nisem delal, hudiči, kje pa ste bili vi 
takrat, ko smo pridelovali tudi za vas in vaše menze, 
Ho še ni bilo toliko kombinatovih njiv in toliko štal 
živine. Sanjal je noč za nočjo. Vselej seje zbudil izmu
čen, užaljen. »Jaz da nisem delal, da si pisem zaslužil 
penzije?« Leta so naredila svoje, Martinek je počasi 
ugašal. Ugašala je njegova hlapčevska sveča in delav
ska luč. Ni mu bilo do dela, še čevljev ni očistil, ko je 
krenil k maši. Ljudje so se spogledovali in se spraše
vali, kaj je z Martinčkom. Niso verjeli, da je to njihov 
pogumni hlapec. Bil je hlapec in hlapec je ostal, so 
govorili potihoma in stare ženice so si šepetale v uho, 
daje bil socialist. Zato ima penzijo, njemu sojo dali, 
ker je bil za prisilno oddajo. Nam kmetom pa dolgo 
nič, pa smo še hlapce in dekle redili.

Nekoč Martinek ni vstal. Obležal je v postelji, v 
svetli sobani, v zgornji hiši, kjer je včasih spal stari 
gospodar. Prišli so zdravniki, prišel je duhovnik. Spo
vedati se ni imel česa, saj ni delal grehov. Tu in tam je 
pošteno zaklel, da seje tresel hlev. » Veste, rad grem na 
drugi svet, svoje sem opravil pošteno. Zapomnite si, 
da sem bil delavec in da sem si penzijo zaslužil. Dajte 
jo tudi drugim Martinekom, če še živijo, priznajte tudi 
njihovo delo«. Nato je izdihnil. Imel je lep pogreb, vsi 
so prišli pospremit Martineka, hlapca. Celo lep govor 
je imel od krajevne skupnsti. Marjan Toš
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^anko Kovačič, direktor International cluba, 
svetovno znanega zabavišča v Poreču, pravi:

NAJBOUSA REKLAMA SO
zadovoljni gostje

V največjem in najbolj 
j^anem istrskem zabaviš- 

v International clubu v 
“lavi laguni pri Poreču, se 
^sako noč zabava od 2000 
(*a 4000 ljudi. Med temi go- 

je največ Nemcev, Av- 
^fijcev in Holandcev. Na- 
r'!! je zadnja leta manj, ker 
1® vstopnina za naše žepe 
^ač visoka. Za to množico 
*abave željnih ljudi zares 
Profesionalno skrbi 36 Iju- 
!**, med njimi tudi Franko 
Kovačič, direktor cluba in 
Idejni oče tega velikega za
bavišča.

ne težave imajo, kako načr
tujejo svoj razvoj in kaj me
nijo o jugoslovanskem tu
rizmu.

Franko Kovačič mi takoj 
pove, da bi Jugoslavija v le
tu ali '0veh izplavala iz krize, 
če bi vsi več delali in predv
sem bolj z glavo. Pametno bi 
morali vlagati tudi denar! 
Naložba po njegovem ne 
more biti zgrešena, če se de
nar vloži v turizem, kmetij
stvo in v panoge, ki potrebu
jejo malo surovin in proizva
jajo samo končne izdelke.

Seveda pa turizem niso le 
hoteli, pijača, hrana in po
stelja. Turizem smo vsi, so

//////&///

Rifet Sadukovič, oskrbnik 
parkirišča

Franko Kovačič, direktor 
International cluba

trgovine, ceste, banke, po
šte, čisto moije in plaže... 
Zaveda se, da je v Poreču še 
veliko pomanjkljivosti. Nji
hova komunala na primer je 
slaba. Hoteli sicer vsak zase, 
nekaj malega čistijo obalo in 
plaže, namesto da bi vsi 
združili denar za čiste sani
tarije, čisto naravo.

Direktor ni bič božji
Franko Kovačič je prepri

čan, da pri nas samouprav
ljanje vsi preveč mešajo z 
delom. Samoupravljanje 
zahteva enakopravnost, delo 
pa ne. Pri delu mora biti hi
erarhija. Šef mora biti glav
ni, drugače ne gre nič v 
redu.

Pove primer. Pred krat
kim so napravili analizo o 
delu njihovih natakarjev. In 
kaj so ugotovili? Eden je na 
primer v štirinajstih dneh 
ustvaril tri, drugi pa le dva 
milijona dinarjev prometa. 
Tisti, ki manj dela, pa bi sko
čil do stropa, če bi pridnejši 
dobil višjo plačo?! »Pravi
co« bi iskal na sodišču zdru
ženega dela. Tisti, ki je pri
den, pa seveda ne vidi nobe
ne stimulacije pri svojem 
delu, če dobi isto plačo kot 
slab natakar.

Omeni še drug problem. 
Natakarji, ki znajo tuje jezi
ke, niso bolje plačani od ti
stih, ki jih ne znajo. Pri nas 
znanje ni stimulirano, zato 
nihče noče v šole, da bi si 
pridobil znanje, ki je osnova 
za dobre turistične delavce. 
»Po moje bi morali znati na

takarji vsaj dva tuja jezika«, 
je poudaril Franko Kovačič.

In čeprav imajo težave pri 
delu in še zlasti pri samou
pravljanju, kjer vsak vidi v 
glavnem le svoje pravice in 
ne tudi svojih dolžnosti, tega 
gostje ne čutijo. Toda Fran
ko Kovačič je tu naredil red. 
Gostje dobivajo vse pijače v 
zaprtih steklenicah, tako da 
natakarji nimajo nobene 
možnosti, da bi goljufali. Ve
mo, da pri nas v Sloveniji 
marsikje, zlasti po barih, na
takarji prodajajo svojo pija
čo, ali odprta vina... Gostje 
torej nimajo občutka, da so 
za svoj denar ogoljufani. V 
international clubu cene ni
so zasoljene. Naš sogovor
nik pove, da stane na primer 
coca-cola v njihovem baru 
250, pivo 400 in viski 800 di
narjev. V Portorožu ali na 
primer na Bledu v Golfu so 
cene precej višje.

Delavci preveč 
zaščiteni

»Prav je, da je dober dela
vec zaščiten. Ni pa prav, da 
praktično ni možnosti, da 
odpustiš lenuha«, pravi 
Franko Kovačič. »Žal bi mo
rali pri nas zaščititi pridne in 
pametne, ki se jih marsikje 
še vedno bojijo. Predvsem 
tam, kjer je vodstvo nešola
no in nesposobno,« je dodal.

V turizmu pa je to še po
sebno pomembno, kajti za
dovoljen gost po mnenju na
šega sogovornika daleč naj-, 
boljša reklama. Vsak gost pa' 
seveda hoče prijazno po
strežbo, občutek, da je zaže
len, da za svoj denar dobi

International club, ki je z leti postal svetovno znano 
zabavišče v poreški Plavi laguni, so odprli julija 1968. 
Zanimivo pri tem je, da je še natančno takšno kot 
takrat, ko so ga odprli, kar pomeni, da je bil projekt 
zares imeniten. Zasnovo zanj je napravil Edo Maska- 
relli iz Rovinja, ki je zanj dobil nagrado in so ga potem 
tujci takoj povabili na tuje. Tako je zdaj eden naju
spešnejših arhitektov v Parizu.

International club, ki se razteza kar na 50000 kva
dratnih metrih, ponuja več vrst zabave. Lahko plešeš 
na terasi na prostem, se zabavaš v disku, ki ima tudi 
video, ali v nočnem baru. Poleg tega imajo v tem 
mravljišču zabave gostje na voljo še kava bar, resta
vracijo in butik, v katerem prodajajo najboljša obla
čila, izdelana v Jugoslaviji.

Poglejmo še nekaj cen. Ples na terasi, kjer vedno 
igrajo zabavni ansambli iz tujine, traja od devetih 
zvečer do štirih zjutraj. Vstopnina velja 1500 dinarjev. 
Vstopnica za disko, ki je odprt od enajstih zvečer do 
štirih zjutraj stane 800 dinarjev, 200 dinarjev je konzu- 
macija. Nočni bar je odprt od pol devetih zvečer do pol 
štirih zjutraj. Vstopnina je 2000 dinarjev, od tega je 600 
dinarjev konzumacija. Od devetih zvečer do štirih zju
traj je odprta tudi restavracija International cluba, 
kar je vsekakor pohvalno, saj pri nas vse preradi poza
premo vse lokale že takrat, ko bi se naši gostje šele 
začeli zabavati.

ustrezno uslugo. Poleg tega 
si želi tudi prijazen in ne na
mrgoden in siten obraz.

Bistvo naše krize sega tudi 
v kadrovsko politiko. Dolga 
leta smo preveč upoštevali 
le tako imenovane moralne 
in politične kvalifikacije ali 
pa smo jim dajali celo pred
nost pred ljudmi z znanjem. 
In ta nekvalificirana struk
tura se zdaj po levje bori za 
svoje položaje in tlači navz
dol mlade in manj mlade, ki 
bi radi delali s poletom in 
znanjem. To je pravi začaran 
krog, ki ga bo treba, če hoče
mo še v tem stoletju dočaka
ti boljši jutri, na silo pretrga
ti, kajti dobrega turizma ni 
in ne bo brez zares dobrega 
osebja. Zares dpbro osebje 
pa bo treba tudi zares dobro 
plačati.

O tem sicer pojejo že vrab
ci na strehah, spremeni pa 
se bore malo. Ponekod, kot 
v International clubu, se si
cer trudijo, a kaj, ko so takš
ne urejene oaze bolj izjema 
kot pravilo.

V International clubu pa 
imajo še kopico načrtov. Ra

di bi pokrili teraso, da bi bila 
odprta tudi, če bi zagodlo 
vreme, radi bi izdali svoje 
razglednice, najeli velikega 
umetnega bika, da bi gostje 
na njem za zabavo jahali. 
Zraven bi radi prodajali še 
kavbojske klobuke, domače 
spominke itd.

In čisto na koncu še iz
vem, da ponekod stvari kar 
dobro tečejo. Na primer v 
Hotelu Galeb v Poreču, kjer 
imajo celo bazen za otroke, 
natakarje, ki strežejo celo na 
plaži, in tudi servis za varo
vanje otrok, ki dela 24 ur na 
dan! Zakaj ne gre tako 
povsod?

Vmeša se Rifet Sadukovič 
iz Bosne, ki se je rodil v Av
striji, živi pa v Poreču, kjer 
pred Internationalom skrbi 
za red na parkirišču. Pove, 
da dela od 1. maja do 11. ok
tobra dvanajst ur na dan in 
zasluži od 130 do 150.000 di
narjev na mesec. Natakarji 
tudi nekako toliko. Zadovo
ljen je z delom in z direktor
jem. Ko bi bilo le več takih, 
bi bili kmalu iz težav, ki nas 
tarejo.

Neva Železnik

GLOSA

Razmišljanje 
Rrovincialca o
PREŠTEVILNEM 
ADMINISTRA
TIVNEM IN 
OBSEŽNEM
Političnem
aparatu... * I
k^nobno se pretegujem v senci in pijem svoje sedmo pivo, 

debela deklica*. Ne vem kaj bi počel v tem dolgem 
, °cem poletju, ki se glede na našo-provincijsko mislenost 

0{Tlaj začenja v našem PEJTON PLACE-u.

Poštar z nabito torbo in premočeno srajco ter z robčkom 
kapo od daleč vrže, kaj drugega kot samo časopis. Pes,

I ftiu tudi godi debela senca, ležeč odpre eno oko in dvigne 
vo uho, lenobno stegne svoje okončine in se ne zmeni za 

y°i.ega znanca, čigar hlače ga v manj vročih dneh zelo 
r^n^/o in sem mu jih jaz kot njegov gospodar že trikrat 

ačal. Ne ljubi se mi brskati po časopisu, saj je danes 
lit^deljek in je tako samo »Delavska enotnost*, kije sicer 

‘ nas, pripadnikov najbolj množične organizacije delav

skega razreda, pa bolj malo pišejo o nas, neposrednih 
proizvajalcih.

Nad razbeljeno sonce se je od nekod prikradel majhen 
oblaček, ki je za trenutek »izklopil* neposredno svetlobo, 
zato pa je sparina postala še močnejša in začutil sem željo po 
pahljači. Kaj primernejšega kot odloženi časopis. Skoraj 
sem ohripel od tega, da bi nekoga priklical iz hiše, pa ni bilo 
kaj prida odziva.

K sreči je takrat prihlačal mimo sosedov Tonček in mimo
grede sva sklenila kupčijo, ti meni časopis, jaz tebi sladoled, 
žeje bila zadeva urejena, prijetno pahljanje sem povezal še z 
odganjanjem nadležnih muh. Ko sem se naveličal tudi tega, 
sem se odločil, da vendarle malce pokukam v časopis, trdno 
odločen, da ne bom obremenjeval svojih od sonca topečih se 
možganov. Prva, druga, tretja... peta stran! Bežen pogled na 
fotografijo brigadirja s krampom in lopato, iz prsi se mi 
spontano izvije dolg vzdih... oh, kako šele oni trpijo, če že 
jaz tako!

Kljub zaobljubi, da ne bom obremenjeval svojih spotenih 
možganov, začnem brati.

Manj razvita občina... akcija Kozjansko... naselje Šen
tvid nespremenjeno... občinski in politični vrh predimenzi
oniran ... Šentjurski politiki in birokrati prelagajo papirje - 
banda provincijska, se mi mimogrede utrga glasna kletvica 
in tako vse naprej do cestnih zapor, s katerimi groze občani 
Šentvida, do obljub občinskih mož, kijih niso izpolnili, pa 
čeprav kar naprej prosjačijo povsod in dokazujejo svojo 
revnost kot manj razvita občina.

Ob požirku piva že listam naprej, a glej ga zlomka, žlahtna 
tekočina, ki nas v teh dneh hladi ter poživlja in ki ne nazad
nje prav tako prihaja iz nerazvite, podobno jamrajoče 
občine, ne najde prave odprtine v mojem grlu. Zaletelo se 
mi je, pa ne samo zato, ker sem potreboval osvežilo; saj 
vendar pišejo o moji občini, o moji provinci, o naših birokra
tih, da ne govorim o vsemogočih občinskih možeh.

Kljub vročini moj Fifi opazi, saj pravijo, da ima pes sedmi 
čut, naelektrenost v ozračju, vstane, se pretegne in žeje ves 
v pozoru, zazrt v gospodarja. S svojo pametjo ugotovi, da se 
iz tega ne obeta nič dobrega.

Čudno so me gledali domači, ki so vendarle prilezli iz 
prijetnega hladu 300 let stare hiše, ko sem se zapodil s 
kolesom po klancu navzdol, daje kamenje kar frčalo na vse 
strani iz našega kozjanskega asfalta. Ker je bila ura šele 
nekaj po 11., sem se trdno odločil, da ugotovim, kot nepo
sredni proizvajalec, delegat in krajevni funkcionar, kaj dela 
ta moj preljubi administrativni in politični vrh, ki je še 
navsezadnje predimenzioniran (slednjo besedo uporabljam, 
da bi bil bolj učen).

Če sem že na prvo mesto postavil svojo delavsko vlogo, 
nenazadnje meje k tej prekinitvi dopustniškega lenarjenja 
spodbudil moj sindikalni list, sem se najprej napotil na 
občinski svet zveze sindikatov.

Od tovarišice, ki me prijazno sprejme, izvem, da je njihov 
predsednik neprofesionalen in da ga trenutno dobim v 
Rogaški Slatini, kjer ima razstavo pohištva, sekretar, ki pa je 
edini redno zaposlen na OS-ZSS, je na seji pri predsedniku 
skupščine, kjer rešujejo problematiko DO Toper. Ko se 
malce ozrem po pisarni, ugotovim, da je nasproti sindikata 
mladina. No, tu bo prav gotovo kdo! Vprašam! Spet prijazen 
nasmeh in odgovor: »Sekretar OK ZSMS je na akciji ZMDA 
- BUJE 86, kjer je zamenjal komandanta naše brigade, ker 
si je le-ta zlomil nogo*. Pa predsednik; jasen odgovor, v 
službi na Geodetski upravi. Grem dalje, predsednik OK 
SZDL na dopustu, sekretar - neprofesionalen na seji s 
predsednikom skupščine. Sekretar OK ZKS na dopustu, 
predsednik, kije volonter, na seji sekretariata MS-ZKS - 
Celje, na kateri obravnavajo tudi nekaj problemov iz naše 
manj razvite DPS.

Grem v občinsko upravno stavbo, do pisarne predsednika 
skupščine, iz katere se kljub tapeciranim vratom sliši glasen 
dialog navzočih. Ko nekaj časa mencam pred vrati, se le-ta 
odpro in skoznje stopi predsednik komiteja za družbeni 
razvoj, ki je po naključju moj znanec. Pobaram ga, o čem 
razpravljajo: »Oh sami problemi Toper bo odpeljal dva 
stroja iz obrata Dobrine, občani Šentvida groze s cestnimi 
zaporami, brigade na Kozjanskem so nepopolne in delajo 
drugje itd., itd.* »In ali boste samo sejali ali tudi kaj rešili?* 
vprašam. »Ja glej ga no, za kaj pa misliš, da delamo, naše je, 
da se z ljudmi pogovarjamo, skušamo najti najoptimalnejše 
rešitve in te realizirati!* Zadovoljim se z odgovorom in 
sprehodim se še malo po občinski stavbi. Kljub vročini ni 
nikjer vrst, pisalni stroji zadovoljno mrmrajo svojo admini
strativno himno, jaz pa iščem birokrate, ki bi naj prekladali 
gore papirja. Žal jih ne najdem, morda je kje kakšen, ki veže 
svežnje prejšnjih paketov ZIS in pripravlja prostor za nove.

Prepoten se zavalim na stol v prijetni senci bližnjega 
bifeja in si naročim pivo. Zamislim se, zakaj je novinar 
Janez tako črnogledo in hujskaško pisal o moji občini. Hm, 
mogoče pa brigadirji niso dovolj spekli prašiča na Bohorju, 
je dobil premasten kos ali premajhen, je bilo vino prekislo 
ali pa pivo toplo. Kaj se ve, tudi takšne stvari človeka včasih 
spodbude, da počenja neumnosti. Žal so nekateri za to celo 
plačani!

Janez Romih 
Gračnica
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Dolenjska izvirnost

KRKIN HRAM
Če se peljete iz Ljubljane 

proti Zagrebu, lahko na 
Mačkovcu, pri odcepu za 
Novo mesto, na levi strani 
avto ceste Bratstva in enot
nosti opazite svojevrsten do
lenjski grič, ves posejan z zi
danicami, počitniškimi hiši
cami in lepimi terasastimi 
vinogradi, kjer uspeva pravi 
božji dar - izvrsten cviček. 
Na vrhu griča sameva idilič
na cerkvica, od koder se 
izletnikom ponuja čudovit 
razgled po dolini Krke, Gor
jancih, na značilno srednje
veško podobo Novega me
sta. .. Seveda, to je vsem Do
lenjcem znana Trška gora, 
na kateri se kot glavna turi
stična zanimivost že nekaj 
časa ponuja Krkin hram. 
Gre za obnovljeno inačico 
nekdanje kulaške zidanice, 
ki je ohranila domala vse 
značilnosti svoje prvotne 
podobe. Kot pove že ime, je 
hram last novomeške tovar
ne zdravil Krka oziroma nje
nega tozda Zdravilišča, ki se 
mu ima Dolenjska v marsi
čem zahvaliti za razcvet tu
rizma v zadnjih letih.

V Krkinem hramu se do
gaja marsikaj zanimivega. 
Tu se srečujejo prijatelji, po
slovni partnerji, obsedijo 
izletniki... Kot vedo pove
dati dobro obveščeni Novo- 
meščani, se je v hramu na 
Trški gori sklenil že marsi- 
kak posel, snovale so se celo 
bolj ali manj (ne) uspešne sa
nacije. Podatek ne presene
ča, če vemo, da tu gori ob 
vsaki priložnosti teče dobra

domača kapljica, ki je sad 
lastnega (Krkinega) potu. 
Pod hramom se namreč bo
hoti za tukajšnje razmere ve
likanski vinograd, v kate
rem je kar 18.000 skrbno ob
delanih trt, ki dajo ob re
kordnih letinah blizu 50.000 
litrov cvička in dolenjskega 
belega vina. Kdor ve, kako 
se obdeluje trta, ob pogledu 
na Krkin vinograd na-Trški 
gori kaj hitro lahko ugotovi, 
da nad njim bdi dober go
spodar. Ko pa poskusiš še 
njegov blagor, tudi nič ni
maš proti temu, če se tozd, 
ki ga obdeluje, imenuje 
Zdravilišča. Dodati velja, da 
so z vinom kontroliranega 
porekla, ki mu inšpektorji 
doslej še niso izrekli besede 
zamere, oskrbljeni vsi go
stinski lokali v Krkinih zdra
viliščih in drugih gostinskih 
objektih.

»Na naše vino smo ponos
ni in ga z veseljem ponudi
mo slehernemu gostu,« po
ve direktor hotela Kandija 
Ivan Brumat. Hotel skupaj s 
hramom na Trški gori tvori 
poslovno enoto tozda Zdra
vilišča. »Toda to še zdaleč ni 
vse. Praktično pri vsaki 
stvari težimo k izvirnosti, ki 
temelji na dolenjskem kul
turnem izročilu. Če poleg 
domače hrane omenim sa
mo en primer, ki nazorno 
potrjuje to, kar sem rekel, 
potem velja beseda našemu 
harmonikarju. Odločili smo 
se namreč, da v hramu ne 
bomo imeli vse bolj prevla
dujoče električne glasbe. 
Hram je namreč hram in 
vanj ob zaključeni družbi 
spada le domača harmonika, 
ki edina lahko naredi pravo 
domače ozračje in ki žal vse 
bolj izginja iz našega dru
žabnega življenja. Marsikdo 
se ne spomni več, kdaj je na
zadnje zapel ali zaplesal ob 
zvokih tega ljudskega glas
bila.«

Res je, ko je v prijetni 
družbi za sosednjo mizo har
monikar raztegnil svoj meh, 
Brumatove besede niso po
trebovale nobene potrditve 
več. Tudi se o tem z njim 
nismo več pogovarjali, ko 
nam je začel mamiti nos pri
jeten vonj po pečenem odoj
ku, ki ga je v tem poslu izve
den ekonom Berkopec prav
kar snemal z žerjavice.

Direktor nam je ob tem za
upal, da v hramu na Trški

gori pečejo ali odojka ali jan- mat. »Predvsem zato, ker ta- terasi pod brajdo več kot 120 
ca, včasih pa kar oba skupaj, kim družbam dejansko lah- gostov. Če pa se kdo le pre' 
vso sezono. Posebej veliko ko ponudimo vse, kar misli- več izogiba sence in ga 0 . 
jih zavrtijo v času trgatve, ko mo, daje naša odlika. »Uteg- majolkini pomoči premami 
Trško goro še posebej rade ne biti res, če vemo, da za sonce, mu tudi ne bo kaj hm 
obiskujejo sindikalne skupi- dolgo mizo v prostorni kleti, dega, saj ga v štirih prijetnih 
ne, ki jim tu gori ni težko grajeni iz kamna, lahko po- sobicah pod slamnato stre- i 
ustvariti družabnega duha. sede več kot 60 ljudi, da je v ho čaka mehka postelja. !

»Obiskov sindikalnih sku- zgornjih prostorih miza s tri- smo v dveh med njimi vidim 
pin smo še posebej veseli,« desetimi stoli, da lahko naj- tudi francoski postelji, Ri 
nam je povedal Ivan Bru- de prijetno senco zunaj na lahko rekli, da med dolenj'

skimi trtami tudi romantik3 ; 
še ni pozabljena, kar znajP | 
menda še posebej ceniti | 
francoski partnerji novome
škega IMV, ki se skupaj. z j 
domačimi sanatorji trudi)0’ 
da bi ta kolektiv nekako iz
vlekli iz globokega blata.

Skratka, na Trški gori v 
Krkinem hramu doslej še ni
komur ni bilo dolgčas, kar je 
vsekakor porok, da vam bo 
sindikalni izlet na Dolenjsko 
pod okriljem Krkinega toz- , 
da Zdravilišča še dolgo ostal 
v prijetnem spominu.

Ivo Kuljsj

Baza 20, Kartuzija Pleterje,
Krkin hram...

Med več inačicami enodnevnih ali dvodnevnih sin
dikalnih izletov na Dolenjsko, ki so jih pripravili v 
Krkinem tozdu Zdravilišča, vam predstavljamo pro
gram enodnevnega izleta iz Ljubljane:
• odhod iz Ljubljane, vožnja po dolini Krke,
• ogled Baze 20 in partizanskih bolnišnic na Rogu,
• kosilo v restavraciji Rog v Dolenjskih toplicah,
• ogled mestnih znamenitosti Novega mesta: gale

rije Božidarja Jakca in Dolenjskega muzeja,
• nadaljevanje poti v Kartuzijo Pleterje in ogled 

programa multivizije o življenju in delu v kartuziji,
• prihod v Krkin hram na Trški gori, večerja z 

družabnim sporedom v spremstvu harmonikarja.

Praga v senci obletnice

NEKAJ DNI POD ZLATIMI 
STREHAMI

Težko je pisati o drugi de
želi — še sploh po razmero
ma kratkem obisku, še 
sploh sredi turistične sezo
ne, še sploh po bivanju 
predvsem v prestolnici... 
Toda nekaj dni v Pragi je 
vendarle nametalo toliko 
vtisov, da človeka potegne 
za stroj. Kljub pomisleku, 
da bo nemara krivičen.

Ja, sredi turistične sezone. 
Da je turizem za Prago po
membna reč, ni dvoma. 
Prav tako pa drži, da držav
ne inštitucije in ljudje na tu
rizem gledajo drugače kot 
mi.

Parola v duhu »Turizem 
smo ljudje« tam še dolgo ne 
bo zavela. Že od meje 
spremljajo popotnika veli
kanski plakati povsem dru
ge sorte - Komunizem, edi
ni porok mira, S Sovjetsko 
zvezo na večne čase... Hm, 
pustimo ob strani, kako to 
deluje na turiste, posebno ti
ste zlonamernejše in ožje. 
Večkrat pa smo se prepriča
li, kako ta propaganda delu
je na domače ljudi (tudi naši 
politični propagandisti, de
nimo za samoprispevke, bi 
se lahko šli učit marsičesa o 
učinku tako neposrednega 
izziva).

Ruščine v Pragi ne 
razumejo

Sicer izjemno ljubeznivi 
in gostoljubni Pražani, če jih

ogovoriš po naše ali če ti je 
videti, da prihajaš izza one 
strani železne zavese, dobe
sedno ogluše ob vprašanjih 
iz držav »bratskega« tabora. 
Prav zasmili se ti Rus, ko se 
v trgovini trudi v svojem in 
v drobcih vseh mogočih jezi
kov, da bi dobil želeno bla
go. In želenega blaga je zanj 
v zelo dobro založenih pra
ških trgovinah obilo. Trudi 
se in trudi, siromak, pa ga 
kar ne razumejo. Dostikrat 
zgubi živce prej kot prodaja 
lec in odtava drugam. Res 
bije v oči ta odnos do Bolga

rov, Poljakov, Madžarov... 
Krivi ali ne, bili so okupator
ji. Se se ti zgodi, kov in če si 
pridobiš zaupanje Čeha, da 
te povabi domov in pokaže 
grozljiove slike tistega časa 
pred skoraj 20 leti. Še kroži
jo okoli pozivi, razglednice, 
ki prosijo svet za pomoč in 
razumevanje.

Bes zaradi »bratske« 
pomoči

Ne le preteklost, tudi se
danjost zbuja v ljudeh od
por. Del te sedanjosti so go

tovo neumne, nedomiselne 
parole, ki so boljša protipro- 
paganda, kot bi se je lahko 
domislila CIA. Del te seda
njosti je tudi (sicer prav ra
zumljivo) vedenje turistov iz 
vzhodnega bloka. Kot kobi
lice se namreč zaženejo v tr
govine in trpajo, praznijo, 
vlečejo vse, kar jim pride 
pod roko. Prav zato bo ku
pec, ki si bo znal in hotel 
pridobiti prodajalčevo na
klonjenost (sploh ne nujno z 
denarjem), kupoval pod pul
tom. »Kako naj jim sicer 
zvlečemo kaj iz krempljev«,

slišiš bolj pojasnilo kot opra
vičilo. »Že tako dajemo 
»bratske« pomoči več kot 
preveč, kar nam ostane, pa 
bi radi pobrali še iz trgovin«.

Vrnimo se s političnega 
polja k turizmu. V Pragi do- 
ženeš, da vse, kar država sto
ri dobrega za državljane, po
more tudi tej dejavnosti. 
Obratno verjetno ni vselej 
tako. Čehi so se resno lotili 
varstva okolja. Na vseh vo
dah so prepovedali vožnjo z 
motornimi čolni, velikanska 
sredstva odmerjajo za čistej
ši zrak, za varstvo gozdov.

Praga spet postaja 
zlata

Počasi, a vztrajno uresni
čujejo načrte graditve cest. 
Stare obnavljajo, vlečejo no
ve, širijo mrežo avto cest 
(menda ni treba posebej po
udarjati, da so zastonj). Ni 
malo Čehov, ki so se pritožili 
čez odiranje naših cestninar
jev in še posebej čez dvojne 
cene. Morajo namreč plače
vati dvojno, kar za skopo od
merjeno vsoto dinarjev, ki jo 
lahko kupijo v banki, ni ma
lo. Običajno dovoljenje velja 
za tri tedne, zraven pa spada
43.000 dinarjev. Dvojno pla
čilo avto cest, trajektov in 
podobnega je kajpak resen 
udarec dopustniškemu pro
računu. Z veseljem smo sli
šali, da jim ljudje, ki ta plači
la pobirajo, radi večkrat po
gledajo skozi prste. Ja, turi
zem smo ljudje.

Tudi Praga sama raste v 
novi luči. Počasi se celijo ra
ne, ki jih je zadala graditev 
metroja. Staremu delu Pra
ge posvečajo še posebno 
skrb. Nove fasade, obnovlje
ni portali, spet pozlačene 
strehe, vse več ulic starega 
mesta, ki so obnovljene in 
namenjene samo pešcem. 
Novi lokali in lokalčki, lepo, 
sodobno opremljeni, pa ven

dar brez nasilnega moder
nizma, ki bi načenjal čar sto
letij. Ze bežen pogled poka
že, kakšne gromozanske ko
pe denarja je država odmer1' 
la za lepšo prestolnico. 
pa zaviješ na Hradčane, se h j 
srce sploh stisne - od nav
dušenja in od sramu hkrau> j 
ko se spomniš ljubljanskega 
gradu.

Klije upanje
Čehi, sicer besni zaradi 

Dokorščine svoje vlade, ki J° 
ie naprej na ves glas priseg3 
/elikemu bratu, so bili vse; 
ej težki sogovorniki. »P11 
/as je vse dobro, ker ste svo- 
aodni in pri nas je vse slabo* 
ter to nismo«. V takem do- 
ru se je dolgčas pogovarjat1- 
'n iz leta v leto se pogovarj3' 
no raje. Res, svoboda, de- 
nokracija, šepetanje v stra- 
iu pred verbalnim delik' 
om, po nekaj kozarčkih P1' 
/a solzne oči zaradi sporni113 
ra okupacijo... To so večne 
eme. Toda vanje se že pre' 
rleta nekaj odpustkov. P°b' 
ika majcenih korakov, oCl 
caterih pa vsak pripelje n3' 
rrej, rodi sadove. Inflacije 
ri, cene ostajajo iste deset- 
etja, osnovna življenjska ra
zen res poceni in tista visi3 
/se lažje dostopna vse večje- 
nu številu ljudi, posojila z3 
rakup avta, možnost zidav 
:asebnih hiš, vikendov, n°' 
/a in vse lepša stanovanjsk 
raselja, šole, vrtci, zdravstvo 
:astonj, domovi za upokc- 
ence tudi, cenena domač 
etovanja in izredne možno
sti za šport in rekreacij?-•_ 
skratka, vrsta stvari, ki srce. 
se nosijo senco, »če bi b1 
sami, bi bilo boljše, vsaj 1 ' 
ro, kot nam je že bilo Pr? 
/ojno« - pa vendarle zbUl 
rpanje. In v upanju, v m o ' 
rosti, v odprti poti je veno 
/es vic, mar ne. Drolpr
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Poletne in siceršnje težave s pitno vodo

SUŠA KOT VODNI
ALARM

Čeprav se Slovenci vča- 
radi brezskrbno pošali

jo. da voda še za v čevelj 
j dobra, pa nam jo je letoš- 
ja dolgotrajna suša pošte- 
j* zagodla. Najbolj na obal- 
oem območju, kjer je prejš- 

teden primanjkovalo tu- 
j Po več kot 20 odstotkov 
jtne vode. Iz pip je najbolj 
počehovsko teklo v turi- 
jlčnih središčih treh ob- 
jo, v Kopru, Izoli in Pira- 
ru: Pri tem se človek spra- 
pje, kako si tod predstav- 
tlajo razvoj turizma, če pa 
Se vode nimajo dovolj?
.Organizirana vodna oskr- 

| namreč pomeni, da ima
jo na voljo dovolj pitne vo- 
j - tako po kakovosti kot 

količini in neodvisno od 
jokrih in sušnih obdobij v 
jtu _ povsod tam, kjer je 
'Odovodno omrežje. Mar to,

! tla pitne vode ni dovolj, po
goni, da so njene zaloge pre- 
pčle? Sodeč po uradnih do- 
^•mentih ni tako.

Janez Kokol, pomočnik 
jedsednika republiškega 

. a°miteja za varstvo okolja in 
1 pejanje prostora, pravi ta- 

, ^°le: »Voda je, le sistemi za 
, ®?krbo z njo, to je vodovo- 
, p. niso dograjeni. Po drugi 

strani pa sta problematič- 
I tudi stanje vodnih virov 

njihova dostopnost.« Pri 
tern ne kaže pozabiti na nji

hovo vse večje onesnaženost 
- ta namreč vse pogosteje 
prodira tudi v podtalnico.

Pomen podzemnih 
voda

Ocenjujejo, da je v Slove
niji pretok podzemnih voda 
skoraj 47 kubičnih metrov 
na sekundo, ne upoštevaje 
bogatih kraških vodnih to
kov. Za oskrbo s pitno vodo 
so namreč posebej po
membne podzemne vode, ki 
se zbirajo v ravninskih na
plavinah v Prekmurju, na 
Dravsko-Ptujskem, Kranj- 
sko-Sorškem, Ljubljanskem 
in Krško-Brežiškem polju, v 
spodnji Savinjski dolini, v 
dolini reke Soče in nekate
rih manjših rečnih dolinah.

V naši republiki pobiramo 
povprečno po približno 7 
kubičnih metrov pitne vode 
na sekundo, skupaj z indu
strijo, ki prav tako črpa pod
zemne vode, pa kakih 14 ku
bičnih metrov na sekundo. 
Če domnevamo, da bomo do 
leta 2000 povečevali porabo 
pitne vode za povprečno tri 
odstotke na leto, bomo to
krat potrebovali že 22,8 ku
bičnih metrov na sekundo. 
Tedaj bo izkoriščenost naših 
vodnih virov 52-odstotna, 
medtem ko je zdaj le 30,5- 
odstotna.

"v

’ železničarske centralne delavnice

To pomeni, da imamo pit
ne vode na voljo več kot do
volj. Zaloge so precejšnje in 
vode nam ne bi smelo pri
manjkovati ne leta 2000 in 
tudi ne pozneje. Pod pogo
jem seveda, če bomo znali to 
vedno bogastvo ohraniti ne- 
onesnaženo. Zdajšnje teža
ve z vodo nas pestijo predv
sem zato, ker žal nimajo 
pravih regionalnih vodovo
dov, ki bi omogočili preli
vanje vodenih presežkov v 
sušnih obdobjih z enega ob
močja na drugo. Vodne za
loge so prepičle na območjih 
Suhe in Bele krajine, Gorič
kega, Slovenskih goric, Ha
loz, Kozjanskega, Trnovsko- 
Banjške planote in še zlasti 
na obalnem območju.

»Trenutno se je v najbolj 
kritičnih razmerah znašlo 
obalno območje, saj naložbe 
v vodovodno omrežje daleč 
zaostajajo za dejanskimi po
trebami,« meni Kokol.

Poglavitni dobavitelj pit
ne vode za to območje je ta 
čas iz Hrvaške (Gradole). Po 
medsebojnem sporazumu je 
oskrba iz tega vodnega vira 
sicer zagotovljena do leta 
2000. Vendar pa so bili Hrva
ti zaradi lastnih naraščajočih 
potreb V turizmu primorani 
postopoma zmanjševati ko
ličino vode.

ZG V PASTI
)

Lokalni vodni viri, ki na
pajajo rižanski vodovod, so 
preskromni. Pravzaprav 
večjih vodnih virov tam 
sploh ni. Skupaj z Zvezo 
vodnih skupnosti so sicer 
vložili precejšnja sredstva v 
raziskave reke Rižane, ki 
trajajo že nekaj let, vendar 
še zmerom niso končane. S 
temi raziskavami naj bi de
jansko opredelili možne 
zmogljivosti za črpanje vo
de. Toda te rešitve so v bi
stvu le prehodne in za pri
hodnje bo treba poiskati kaj 
bolj trajnega.

Povezava s Postojno 
in Sežano

»Po mojem ni pričakovati, 
da bi lahko to vprašanje reši- 
lio le z majhnimi naložbami. 
Računati bo treba z večjimi 
vlaganji, tako da bi lahko na
domestili zmanjšane količi
ne vode iz Istre, hkrati pa 
zadostili tudi povečani pora
bi vode,« pravi Kokol, ki vi
di dolgoročno rešitev le v 
povezavi postojnskim in se
žanskim vodovodnim siste
mom. Šele suša je pokazala, 
da vprašanje oskrbe s pitno 
vodo pri nas vse prepočasi 
rešujemo, kar velja zlasti za 
tako pomembno turistično 
območje, kot je obala.

Obalno kraška regija zaje
ma tri območja, poleg obal
nega tudi novogoriško in se
žansko (s Postojno in Ilirsko 
Bistrico). Zmogljivosti vod
nih virov v Novi Gorici zve
čine zadoščajo, vendar se je 
kakovost tamkajšnje pitne 
vode nekoliko poslabšala, 
čeprav je drugače še zme
rom neoporečna. Z zgradi
tvijo hidroelektrarne Solkan 
se je namreč dvignila raven

Ob polletni bilanci se je 
Pokazalo, da je gospodarski 
Položaj Železniškega gospo
darstva Ljubljana izredno 
azak. Dejanska izguba v po
tovanju tozdov ožjih dejav- 
Posti je znašala: dobre tri 
PPbjarde dinarjev. Če pa 
^Poštevamo še manjkajoča 
,redstva za kritje zakonskih 
P drugih dogovorjenih ob- 
oznosti, jim skupaj pri

manjkuje nekaj več kot 8 in 
P°1 milijarde dinarjev.

Med vzroki za tak položaj 
Rajajo med drugim skoko- 
k porast stroškov poslova- 

Pla> razkorak med ravnijo 
etl za železniške prevozne 
toritve in splošno ravnijo 
Oh ter predvsem zmanjša
lo obsega dela v mednarod- 
Ojh prometu.
Med številnimi ukrepi za 

ošitev gospodarskega polo- 
ala do konca leta, ki so jih 
Prejeli ob polletju, naj ome- 

. hho le pospešitev uveljav- 
l^a že sprejetih ekonom
om in drugih ukrepov pro- 
m^ne politike. Zmanjšani 
oseg v mednarodnem pa 
aJ br skušali nadomestiti s 

povečanjem prevozov v no- 
anjem prometu.

. Nastali položaj pa je kriti- 
0h predvsem zato, ker zavi- 

oziroma praktično one
mogoča nadaljnji razvoj in 
odernizacijo železniškega 

prometa pri nas.
Obiskali smo eno od tistih 
meljnih organizacij želez- 
skega gospodarstva Ljub-

kgub ^ V polIet-iu n^so lmele
Milan Čolnar, vršilec dolž- 
sti direktoija delovne or- 
hizaeije Centralne delav

nice, je zatrdil, da so poslo
vali relativno dobro, kljub 
pogodbenim cenam za stori
tve, ki so bistveno nižje kot 
drugod. Povečali so celo 
obratna sredstva in amorti
zacijo, čeprav po minimalni 
stopnji. Tudi sklad skupne 
porabe in rezervni sklad ter 
sklad za stanovanja so obli
kovali po dogovorjenih me
rilih.

»Največje težave imamo 
pri nabavi nadomestnih de
lov. Naš vozni park je zelo 
pisan. Uporabljamo namreč 
italijanske, francoske, polj

ske, španske, ameriške in 
nemške lokomotive in vla-' 
ke. Ker največkrat kupuje
mo nadomestne dele na po
sojilo, so težave nekoliko 
večje. Kljub temu se mora
mo malo pohvaliti. Dobili 
smo že več priznanj za naše 
strokovno delo, kije na viso
ki evropski ravni.

Naša delovna organizacija 
ima šest tozdov. Popravlja
mo diesel in električne loko
motive ter diesel, električne 
vlake in vagone. Delo smo si 
razdelili med tozdi v Maribo
ru, Ptuju, Dobovi, Divači, v

Ljubljani pa v Šiški in v Mo
stah. Marsikje govorimo o 
dotrajanosti delovnih sred
stev. No, pri nas, če upošte
vamo, daje življenjska doba 
lokomotive in vlaka 35 let, 
smo pri lokomotivah neka
ko na polovici, pri vlakih pa 
še celo manj.«

Inženir Jože Brežan, obra- 
tovodja v obratu I, v kate
rem vzdržuje električne lo
komotive, pa je. dejal, da 
kljub dopustom ali vsaj ča
su, ki je namenjen dopu
stom, delajo brez zastojev.

podtalne vode. V znani vod
ni vir Mrzlek priteka zdaj de
loma tudi reka Soča, ki že 
zdavnaj ni več »bistra hči 
planin«.

Na območju Sežane se 
glavni sistem za oskrbo z vo
do napaja iz podzemnega iz
vira Brestovica na Krasu, v 
bližini italijanske meje. Te 
velike količine podzemne 
vode so odkrili šele pred leti, 
dotekajo pa iz reke Soče; vo
da iz Soče menda prenika 
kar pet let, preden priteče v 
podzemni kraški izvir.

Sežanska vodna skupnost 
je postavila v minulem sred
njeročnem obdobju skupaj z 
republiško vodno skupnost
jo eno od pomembnih hrbte
nic vodovodnega sistema 
Primorske. Vemo namreč, 
da je poprej v teh krajih ma
lone vsako poletje primanj
kovalo pitne vode. Tudi ob
čina Postojna je rešila po
manjkanje pitne vode z zgra
ditvijo vodovodnega siste
ma iz izvira Malni.

Strupi prenikajo v 
tla

Onesnaževanje vodnih vi
rov postaja zadnja leta čeda
lje bolj pereče. Takšnih pri
merov je vedno več. Spom
nimo se denimo tistega, ko 
se je Maribor spopadal z 
oporečno vodo (zaradi pre
velike količine pesticidov), 
ali pa, ko se je nafta razlila 
nedaleč od izvira v Klečah 
pri Ljubljani. Najbolj razv
pit pa je nedvomno primer 
onesnaženja izvira Krupice 
v Beli krajini s PCB, zaradi 
česar je tamkajšnji vodovod
ni sistem dobesedno raz
padel.

Kakovostno pitno vodo je 
mogoče zagotoviti le tedaj,

Povedal je tudi, da je od 99 
lokomotiv, kolikor jih ima 
ŽG Ljubljana, povprečno 
dvajset stalno v popravilu. 
Največ okvar je sicer v zim
skem času, ko je na lokomo
tivah tudi najtežje delati. 
Običajno dobijo zasnežene 
in polne ledu, ki potem med 
delom pada na delavce. Ni 
pa seveda časa, da bi jih prej 
odtajali. Vedno se mudi.

Viktor Rugelj, šef proiz
vodnje za električne loko
motive in vlake je povedal, 
da pri okvarah med diesel in 
električnimi lokomotivami 
ni bistvenih razlik in da vsa
ko redno pregledajo vsakih 
15 do 18 dni, kar pomeni pri
bližno po trinajst tisoč kilo
metrih. Za sedem dni po 
pregledu dajejo garancijo in 
vsi stroški popravila gredo 
na račun delavnice.

Povedali so tudi, da imajo 
precej težav s fluktuacijo de
lavcev, ki ji botrujejo težke 
delovne razmere, saj se zgo
di, da morajo delati včasih 
pri plus 70 stopinjah, včasih 
pa pri minus 15. Tudi bolni
ških izostankov je zato pre
cej. Več kot polovico delav
cev je iz drugih republik, kar 
jim zaradi pogostih odhodov 
domov povzroča dodatne te
žave. Dežurstva in nedeljsko 
delo morajo zato opravljati 
domačini, ki seveda pogosto 
godrnjajo. Osebni dohodki 
niso med najnižjimi, saj je 
bil povprečen osebni doho
dek junija 113 tisoč, jih je pa 
ob vsakem izplačilnem dne
vu malo strah pred pritožba
mi in negodovanji delavcev. 
Fluktuacija pa bi bila prav 
gotovo večja, če ne bi imeli 
zaposleni pravico do brez
plačnih in znižanih voženj. 
Te vožnje, preračunane v de
nar, za marsikoga pomenijo 
precejšen dodatek k osebne
mu dohodku.

Pogovarjali smo se tudi o 
alkoholizmu, tradicionalni

če so vodni viri zavarovani, 
če je poskrbljeno za redno 
nadzorstvo nad kakovostjo 
vode, če je vodovodno 
omrežje dovolj razvejano 
in če z njim upravlja stro
kovno osebje. V zdajšnjih 
razmerah oskrba s pitno vo
do marsikje zaostaja za po
trebami - pozabili so na vla
ganja v zgraditev vodovod
nega omrežja in seveda v 
njegovo obnovo (kdo ve, ko
liko vode se zato po nepo
trebnem izgubi).

V tem pogledu je značilen 
primer Maribor, ki sicer do
besedno »sedi« na vodnih 
virih (Pohorje, Dravsko po
lje), pa ima vseeno težave pri 
oskrbi s pitno vodo. Tudi 
gladina ljubljanske podtal
nice v sušnih mesecih moč
no upade, zato tu že načrtu
jejo bogatenje vodnih virov 
(Iška, Sorško polje). Podob
no je v Celju. Se najbolje je z 
vodo oskrbljena pravzaprav 
Gorenjska, medtem ko v 
Prekmurju pijejo vodo slab
še kakovosti. Komunalne či
stilne naprave so še vedno 
bele vrane.

Samouravni sporazum o 
temeljih plana Zveze vodnih 
skupnosti Slovenije za ob
dobje od leta 1986 do 1990 je 
tisti osrednji uradni doku
ment, ki naj bi oskrbo s pit
no vodo v Sloveniji uredil 
celovito. Dokument je do
ber, a treba bo čimprej zavi
hati rokave in ga začeti ures
ničevati, kajti rešitve, ki bo
do ostale zapisane zgolj na 
papirju, ne bodo pripeljale 
dovolj vode v naše domove. 
Letošnjo sušo bi torej morali 
resno vzeti kot vodni alarm, 
ki nas je opozoril, da bo tre
ba hitreje ukrepati.

Marija Frančeškin

bolezni železničarjev. Zatr
dili so, da je alkoholizma če
dalje manj, odkar so pred 
štirimi leti sprejeli ostrejše 
ukrepe in nekaj delavcev za
radi tega tudi odpustili. Zato 
se zmanjšujejo tudi nesreče 
pri delu.

Marjan Simončič, član iz
vršnega odbora sindikata, ni 
veliko govoril o gospodarje
nju in o težavah, ki jih ima 
železniško gospodarstvo pri 
nas. Kot je dejal, so ob pol
letnem obračunu sicer raz
pravljali na delnih zborih 
delavcev po obratih, vendar 
vprašanj in komentarjev ni 
bilo. Že zdavnaj so namreč 
ugotovili, da na gospodarje
nje v železniškem gospodar
stvu tako ne morejo vplivati.

Zadnje čase pa je v sindi
katu več razprav o stano
vanjskih posojilih. Pojavila 
se je zahteva, da bi jih dode
ljevali tudi tistim delavcem, 
ki zidajo hiše v drugih repu
blikah; tega doslej niso dela
li. Odločili so se, naj se o tem 
izrečejo delavci na referen
dumu v vsem železniškem 
gospodarstvu.

»V naši delovni organiza
ciji imamo 90 prosilcev za 
stanovanja oziroma posojila 
ugodimo pa po enemu ali 
dvema na leto. Posojilo je la
ni dobilo šest delavcev. Lah
ko rečem, daje tudi sindikat 
precej pripomogel k boljše
mu vrednotenju težkega de
la, tako da so delavci na teh 
delih bolje plačani. Ker smo 
ravno v času dopustov, naj 
povem, da imamo trideset 
ležišč v raznih krajih ob 
morju in v planinah, vendar 
je to premalo za tolikšno za
nimanje v zadnjih letih. No, 
še vedno pa se ukvarjamo 
tudi s konkretnimi stvarmi, 
torej z ozimnico. Našim de
lavcem smo omogočili ce
nejši nakup bele tehnike in 
koles.

Andrej Agnič
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Breda Krumpak, natakarica in študentka

LJUDJE SO PREVEČ 
V GOSTILNAH

Breda Krumpak ima ena
indvajset let in je že skoraj 
eno leto natakarica v pice
riji Vija-Vaja v Ljubljani. 
Nič posebnega, boste rekli. 
Pa je? Breda je tudi štu
dentka Fakultete za teles
no kulturo — smer gimna
stika. Kako se je znašla za 
gostilniškim pultom?

Breda je »zapavzirala« in 
bila je izgubljena, obupana 
in čisto na dnu. Iz te depre
sije jo je potegnila prijatelji
ca Janja Butina, sicer eko
nomska tehničarka, ki ni 
našla primerne zaposlitve in 
se je zaposlila v piceriji Vi- 
ja-Vaja kot natakarica. 
Predlagala je Bredi, naj se 
še ona zaposli, ker lastnik 
ravno išče novo moč.

In Breda je poskusila. V 
začetku ji je bilo težko. 
Osem ur ali še več na no
gah, pa smehljaj na ustih. 
Sprva se je z gosti kar na
prej prerekala. Potem je 
ugotovila, kako prav ima že
lezno gostinsko pravilo, da 
ima gost zmeraj prav. In 
odtlej nima več težav z nji
mi. Vse, kar si misli o njih, 
pa zadrži zase.

Ne more verjeti,, koliko 
ljudi se že zjutraj dobesed
no naliva z žganjem. Včasih 
- na začetku svoje gostin
ske dobe - jim je naredila 
pridigo, zdaj jim brez besed 
postreže. Zasluži okrog 
90.000 dinarjev mesečno. 
Stanuje doma in zato s tem 
denarjem še nekako shaja.

Sprašuje pa se, kako bi s to 
plačo ob vsesplošni draginji 
preživjala -sebe in otroke, če 
bi jih imela.

Z denarjem, ki ga je zaslu
žila, si je prelakirala parket 
in prebelila stene. Sama, se 
razume. Pri delu ji je poma
gal fant Tomaž Bratina, ki je 
hokejist pri Olimpiji in štu
dent strojne fakultete. Iz
vem še, da si Breda vse 
obleke sama okroji in sešije, 
kupuje le kavbojke in čev
lje. Poleg študija in službe 
se ukvarja še z jazz baletom. 
Ko je bila mlajša, je trenira
la tudi gimnastiko. In to kar 
deset let. Ker je bila dobra, 
je prišla celo v državno re
prezentanco.

Breda spregovori o social
nih razlikah med študenti. 
Če ti starši omogočijo, da 
lahko v miru študiraš, je to 
največ, kar ti lahko dajo. Če 
si iz Ljubljane, to še nekako 
gre, čeprav imajo starši bolj 
borne plače. Če pa si izven 
nje, te že bivanje in hrana 
toliko staneta, da si študij 
lahko le redki privoščijo. 
Potem ti študentje, če nima
jo štipendije, kar naprej de
lajo prek Študentskega ser
visa in nimajo časa za 
študij.

Potem govoriva še o tako 
imenovani ženski proble
matiki. Breda Krumpak me
ni, da so ženske zdaj še bolj 
obremenjene kot včasih. 
Res da so ekonomsko bolj 
neodivsne, kot so bile vča
sih, ko so bile samo gospo
dinje, a to svojo neodvis
nost drago plačujejo, saj po
leg službe delajo še vse kot 
prej, ko so bile le doma. 
Pravi, da po gostilnah v 
glavnem posedajo moški. In 
ker ne šepetajo, Breda ne
hote marsikaj sliši. Tudi kaj 
se pogovarjajo o svojih že
nah in ženskah nasploh. Ta
kole meni gostilniški moški 
cvet. Zena naj bo doma, ku
ha naj, pere, pospravlja, pa
zi na otroke. Če hoče še zase 
kakšno prosto urico, je hu
dič. »Prav tragično je, kako 
ti moški (izobrazba ni po
membna) v dvajsetem sto
letju malo spoštujejo in 
upoštevajo ženske,« je ogor
čeno dejala. »Jaz sem za 
enakopravnost doma in zu
naj doma. Žal pa so moški 
- kljub vsem resolucijam, 
zakonom in priporočilom - 
še vedno močno patriarhal
no vzgojeni. Prepričani so, 
da jim mora ženska ustreči 
v vsaki najmanjši želji tudi 
na račun lastnih odrekanj in 
zatajevanja svoje lastne 
osebnosti. Kako sebično,« 
je vzkliknila.

Ko že odhajam, mi še po
ve, da je, preden je postala 
natakarica, mislila, da je ve
čina moških za enakoprav
nost. Zdaj ve, da so ženske 
še zelo daleč od nje. Ugoto
vila je tudi, da mnogi moški 
sicer simpatizirajo z enako
pravnostjo, a le toliko časa, 
dokler ne potrka na njihova 
domača vrata.

Breda Krumpak: Če bom vse izpite opravila, bom morda 
pustila službo in spet postala samo študentka.

<ro„ ***,*?*} **
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AKTUALNA TEMA!
ZBIRKA ZA DELO!
ZA IZOBRAŽEVANJE,
ZA BOLJŠE DELOVANJE!
Zbirka, na katero se naročite kot stalni naročniki in pravočasno boste informirani, pa še 15% popust® 
boste imeli!
Letos so že izšle:
št. 35
Vlado šlamberger: KAKO (NI)SEM BIL DELEGAT
Izkušnje delegata, ki lahko koristijo vsem, ki so ali bodo delegati sedaj in sicer: od temeljne ravni do 
republike. Brošuro priporočamo tudi vsem tistim, ki preučujejo kako deluje naš delegatski sistem.

din 593
št. 36
Gojko Stanič: KAKO NAPREJ
Pomisleki ob osnutkih dokumentov, ki obravnavajo pota preseganja krize. Zanimivo branje za vse, ki jit1 
družbeni problemi, njihove razsežnosti in protislovja pritegnejo. Izzivalen pripomoček tistim, ki bodo 
oblikovali poti v prihodnost. ^

št 37
Bogomil Ferflla: EKONOMIJA IN POLITIKA - Znanost kHz« ali kriza znanosti
Naslovi temeljnih poglavij: Prevlada političnega nad ekonomskim - Analiza sedanjosti z zornega kota 
ekonomije in politike - Delavski razred in zveza komunistov v precepu med ekonomijo in politiko.

din 1950
št. 38
Maks Tajnikar: INFLACIJA IN SAMOUPRAVLJANJE
V brošuri, ki je napisana tako, da jo razumete strokovnjak in laik, boste našli poleg uporabe post 
keynezianske ekonomske teorije - velja v svetu kot najzanimivejša sodobna ekonomska teorija - vrsto 
predlogov za spremembe v gospodarski politiki.

din 2740
Vse navedene brošure skupaj stanejo 5968 din, če jih naročite vse skupaj pa le 4500 din. Naročate |ih 
lahko posamezno ali skupaj, ter obenem postanete še redni naročnik zbirke. Izpolnite naročilnico in jo 
pošljite na naslov: Delavska enotnost - Marketing, Celovška 43, Ljubljana.

Naročilnica

Pri Delavski enotnosti Ljubljana, Celovška 43, nepreklicno naročamo:
......................................... izvod(ov) brošure KAKO (NI)SEM BIL DELEGAT - AT št. 35
.....................................  izvod(ov) brošure KAKO NAPREJ - AT št. 36
......................................... izvod(ov) brošure EKONOMIJA IN POLITIKA - AT št. 37
......................................... izvod(ov) brošure INFLACIJA IN SAMOUPRAVUANJE - AT št. 38
Nepreklicno naročam komplet Aktualne teme od št. 35 do št. 38 in sicer.....................izvod(ov)
Hkrati želimo postati redni naročniki zbirke Aktualna tema od št. 39 dalje in sicer nam pošiljajte 
.....................izvod(ov)

Naročeno nam pošljite na naslov:

Ulica, poštna št., kraj:

Naročil, dne:......................................... Ime in priimek podpisnika: . .............................

Žig Podpis naročnika

ZNANJE - NUJNOST 
SODOBNEGA ŽIVLJENJA 
ZA BOLJŠI JUTRI
Ob naglici, v kateri živimo dostikrat ni časa za spremljanje vsega, predvsem literature, ki izhaja. V poplavi 
vseh mogočih izdaj smo vam pripravili izbor knjig naše založbe, za katere menimo, da bi jih moral poznati 
in prebirati vsak poslovodni organ.
Izbrali smo le med novejšimi izdajami, obenem pa še upoštevali popust, v kolikor se boste odločili za 
nakup celotnega paketa.
Naslovi posameznih knjig in brošur so dovolj zgovorni, zato vsebine ne bomo podrobneje opisovali, le 
krajša opomba pri nekaterih naj vam jih približa.

1. Miroslav Glas: DELITEV PO DELU V SOCIALIST IČNI DRUŽBI 11.900 din 
Knjiga, po kateri je že pred izidom bilo veliko povpraševanje, saj je tematika v sedanjem času zelo 
aktualna.

2. Darko Marin: INFORMIRANJE ZA SAMOUPRAVNO ODLOČANJE 2050 din
Ali razpolagamo z ustreznimi informacijami?

3. Mirko Bunc: INTEGRIRANI MARKETING V NABAVI 1895 din
Brez sodobnega marketinga ni uspešne delovne organizacije.

4. Dušan Durič: NOVINARSKA DELAVNICA 1900 din
Brošura vas bo vzpodbudila tudi k jedrnatosti in vsebinskemu govorjenju.

5. Gojko Stanič: KAKO NAPREJ 685 din
Branje za vse, ki bodo sooblikovali poti v prihodnost.

6. Bogomil Ferflla: EKONOMIJA IN POLITIKA 1950 din
Znanost krize ali kriza znanosti.

7. Maks Tajnikar: INFLACIJA IN SAMOUPRAVUANJE 2740 din
Avtor uporablja post-keyneziansko ekonomsko teorijo, ki velja v svetu kot najzanimivejša sodobna 
teorija, zlasti za analizo inflacije in stagflamacije.

Cena skupaj 23.120 din

Če vzamete komplet vseh sedmih knjig vam priznamo 25% popusta t. j. 5780 din in stane komplet samo 
17.340 din.
Malo za veliko znanja, kajne?!

Naročilnica

Pri Delavski enotnosti Ljubljana, Celovška 43, nepreklicno naročam:

....................................izvod(ov) kompleta knjig od 1.-7. oziroma

.................................izvod(ov) kompleta knjig pod zap. št.:.......................

Naročeno pošljite na naslov:

Ulica, poštna št., kraj:

Ime in priimek podpisnika:

Datum:
Žig Podpis naročnika

Neva Železnik
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^ Ob is ko V ZDA (2) Piše: Mitja Meršol

TUJI DOPISNIK V 
VfASHINGTONU

Tisk v Združenih državah 
^ttierike je - bi lahko rekli 
~~ Precej enoličen, uniformi- 
ar^- Šestdeset odstotkov 

Oglasov in kakih štirideset 
odstotkov novinarskega be- 
odila v povprečnem časni- 

■ u> ki vsebuje pretežno kra- 
J®Vne novice, nekaj najpo- 
jPernbnejših državnih, kakš- 

0 dajpomembnejšo medna- 
°dno zadevo (v tistem času, 
o sem bil tam, seveda Čer- 
°bil) in seveda en ali dva 
redniška komentarja (edi- 

torials).

časopis, ki spominja 
tta televizijo

^ uniformiranosti ameri- 
kih časopisov je seveda pri- 

Pomogla »uredniška filozo
fa« zadnjih nekaj let, po ka- 
,eri je z bralcem takole: ta 

oče v glavnem nekaj najpo- 
V^mbnejših novic, in da ga 
oasopig tudi zabava, razve- 
vri- Zato imajo vsi ameriški 
časopisi čedalje več prilog, 

se posebej ukvarjajo s 
Portom, rekreacijo, konjič- 

vrtičkarstvom, popoldan
skimi, dopoldanskim razve- 

Uredniki in lastni- 
asopisov so tudi ugotovi-

?rilom.. 
kiči •
f da hočejo bralci čimveč 

vedeti tudi o svojem okolju, 
; katerem živijo, zato imajo 
casopisi svoje posebne regi

onalne, predmestne, pri
mestne izdaje itd. Ugotovili 
so tudi, da si bralci želijo 
takšnih časopisov, ki bi jih 
čimbolj spominjali na televi
zijo, zato je na prvih straneh 
zdaj čedalje več barvnih fo
tografij, zelo razširjeni ame
riški časopis USA Today pa 
prodajajo v takšnih avtoma
tih, ki na zunaj povsem spo
minjajo na »škatlo« — se pra
vi na televizijski sprejem
nik. Menda ‘ljudi kar same 
zanese k tako oblikovani na
pravi, vržejo kovanec v režo 
in vzamejo časopis, mislijo 
pa na — televizijo.

Enoličnost časopisov pa 
gre pripisati predvsem kon
centraciji lastništva časopi
sov, kije čedalje večja, časo
pisni monopoli so čedalje 
močnejši. Tri četrtine vse 
dnevne naklade ameriških 
časopisov je v rokah peščice 
lastnikov. Družba Gannet 
ima v rokah 79 časopisov, 
Thomson 57 (pri vseh teh ča
sopisih gre v glavnem za 
majhne krajevne, toda zelo 
vplivne liste), losangeleška 
grupacija Times/Mirror pa 
ima v rokah sicer manjše 
število časopisov, toda tiste, 
kijih ima, imajo večmilijon
sko naklado. Večje časopis
ne verige sedaj kupujejo 
manjše...

Kakršni časopisi, 
takšni novinarji

Vse to pa se seveda pozna 
pri urejanju časopisov. Gan- 
netovi so si zvečine podob
ni, prav tako Thomsonov!, v 
zadnje času prihajajo na po
vršje tudi nekateri časopisi 
(v Chicagu in New Yorku), 
katerih lastnik je avstralski 
magnat Murdoch itd.

In: kakršni časopisi, takš
ni tudi novinarji - prijemi, 
metode pisanja so si močno 
podobni, čeprav je zadnjih 
deset let zelo v modi investi- 
gativno (preiskovalno) novi
narstvo.-Toda tudi na tem 
področju so redki, ki sb res
nično izvirni in nadpovpreč
ni. S tem pa seveda nikakor 
nočem reči, da ameriški no
vinarji niso dobri kolegi, ni
kakor ne, bržkone so bolj 
odprti od večine nas in naših 
tukajšnjih (evropskih) novi
narjev.

A kljub temu je bilo sreča
nje s tujimi dopisniki v Was- 
hingtonu le nekakšno poži
vilo, poživitev pestrosti v 
proučevanju ameriškega ti
ska in ameriških novinarjev.

Vojska tujih 
dopisnikov

V ameriškem glavnem 
mestu je po sedanjih ocenah

Piknik na trati pred ameriškim kongresom v Washing-

(vključno s fotorepor- 
teijem).

»Biti dopisnik v Washing- 
tonu je zelo prestižno,« za ja
ponskega novinarja vseka
kor najboljše mesto,« pravi 
Jasuši Hara, šef dopisništva 
tokijskega časopisnega veli
kana Asahi Šimbun. »Če ho
češ, da te časopis imenuje za 
dopisnika tukaj, moraš biti 
preklemansko dober.«

Ameriška vlada seveda 
poskuša prek teh dopisni
kov posredovati svetu čim
več svojih pogledov, stališč. 
Zato imajo dopisniki na vo
ljo vsak dan krajše tiskovne 
konference v Beli hiši, State 
Departmentu (zunanjem mi
nistrstvu) in v Pentagonu 
(obrambno ministrstvo). Se
veda ni nujno, da vedno ho
dijo tja, saj vse te konferen
ce neposredno prenašajo tu
di v tujem novinarskem sre
dišču v središču Washing- 
tona.

tonu. (Slika: Mitja Meršol)

kakih 550 stalnih tujih do
pisnikov iz kakih 60 držav. 
Poleg tega obišče na leto 
Washington kakih 1300 tujih 
novinarjev, ki ostanejo v 
mestu le krajši čas. Po števi
lu dopisnikov se z Washing- 
tonom lahko meri edinole 
New York (pravzaprav jih je 
v New Yorku celo več, kar 
gre pripisati dejstvu, da je 
tam sedež OZN). Takoj po 
vojni je bilo tukaj največ bri
tanskih dopisnikov, potem 
pa so jih počasi prehiteli ja
ponski, tako da ti danes še 
vedno prednjačijo, za njimi 
pa so na drugem mestu bri
tanski in zahodnonemški 
dopisniki, sledi pa jim šest
najst poročevalcev iz Sovjet
ske zveze. Kitajska tiskovna 
angencija Xinhua, ki je v 
Washingtonu odprla svojo 
pisarno takoj potem, ko so 
bili leta 1979 med državama 
vzpostavljeni diplomatski 
odnosi, ima sedaj v ameriški 
prestolnici devet novinarjev

Dejavnik v 
mednarodni politiki

Sicer pa seveda vsak do
pisnik po svoje (in glede na 
navodila svojega časopisa) 
išče področja in ljudi, o kate
rih piše. Zahodnoevropski 
novinarji se največ zanimajo 
za odnose med Vzhodom in 
Zahodom, oboroževalne za
deve, ameriško fiskalno in 
monetarno politiko in Nato 
pakt. Japonski dopisniki pa 
se seveda najbolj zanimajo 
za ameriško-japonsko trgo
vinsko menjavo. (In pa za 
ukrepe, s katerimi poskuša
jo Američani zajeziti prodor 
japonskih izdelkov na ame
riško tržišče). Kot mi je po
vedal neki kitajski dopisnik 
v press centru, so se sprva 
najbolj osredotočali na poli
tične zadeve, zdaj pa čedalje 
bolj tudi. na gospodarske, 
kar je seveda odraz reform
nih prizadevanj na Kitaj
skem. Pošiljajo pa tudi poro
čila o rasnih in vzgojnih pro
blemih, o težavah z narko
mani, ker pa število promet
nih nesreč narašča tudi na 
Kitajskem, so prav tedaj po
slali tudi tole sporočilo: »La
ni je v ZDA v prometnih ne
srečah umrlo 43.862 ljudi, 
kar je tri odstotke več kot 
leto prej...«

Seveda pa dopisnik iz 
Washingtona nikakor ne po
šilja domov samo golih no
vic, ampak predvsem - kot 
mi je dejal italijanski novi
nar de Medici - pojasnjuje, 
razčlenjuje, kaj se dogaja v 
ZDA in razlaga pomen teh 
dogodkov za svoje bralce in 
politične ter poslovne sesta
ve. Tako je dopisnik ne sa
mo novinar, ampak dejav
nik v prefinjeni mednarodni 
politiki. Prihodnjič:

Stavka v Chicagu

^ogledi

MED JAVNOSTJO 
■N SKRIVNOSTJO
, formalno gledano je naša zunanja politika videti podružb- 
f e^a, toda, za javnost, prave razprave o strategiji in taktiki 

ase zunanje politike in diplomatske spretnosti ali neiznajd- 
ilv;h v glavnemm in ali pa se nanaša le na manj pomembne 
p°drobnosti.

. Tahko bi razipravljali o tem, koliko je naša notranja poli- 
'ka podružbljena v praksi, ne moremo pa zanikati, da javno 

, opravljamo o notranji politiki, celo o tem, ali je za izhod iz 
hze (njeno politično naravo priznavamo) dovolj, da se 
psledneje držimo »sistema«, ali pa bi bilo bolje nekatere 
Jegove bistvene dele spremeniti. Upoštevamo tudi že dolgo 
aP°stavljeno temo volitev in sicer ali je mogoče izbirati 
Pega in istega kandidata ali pa gre v bistvu za neko zmoto, 
ato je že skrajni čas, da priznamo nujnost izbiranja med 

Sličnimi Ijiudmi.

Nasveti in želje
Manj pa razmišljamo o nečem, kar je prav tako nesporno, 

endar v negativnem smislu. Ne razpravljamo namreč o 
pdanji politiki. Zato bi težko trdili, da smo zunanjo poli
co, njeno oblikovanje in uveljavljanje, podružbili, ker je 
ozko drugo brez drugega. Če je politika podružbljena, to 
Pomeni, da razpravljamo. Če razpravljamo, so to vsaj zače- 
eki podružbljanja.

v naši praksi pa ne težimo k enostavni logiki. Formalno je 
Pnanja politika videti podružbljena, ker deluje diplomacija 
okviru mnogih teles, kijih obvešča o svoji dejavnosti in od 

jtjnerih dobiva, če ne že navodil, pa vsaj njihove želje, 
mnimo, včasih pa poglavnem mestu kroži tudi govorica, da 
mh telesih žolčno razpravljajo. Tu in tam se ta ali oni 

npkovnjak, celo novinar, odloči za kakšno močno besedo 
n misel, ki tako preseneti, ko se pojavi v tisku, da deluje 
koraj kot bizarnost. Za javnost v glavnem ni prave razprave 
strategiji in taktiki naše zunanje politike in diplomatske 

P^Pravnosti ali nepripravnosti, ali pa se nanaša le na manj 
Pomembne podrobnosti. Stvarnost našega delovanja v 
j. e^U! vnašanje popravkov, doživljanje neuspehov, priprav- 
^ePost ali nepripravljenost za prilagajanje novim dejstvom 
^ Oiednarodnem življenju so skriti očem tistega delovnega 
u51vPka, ki mu je, obenem, omogočeno, da javno dvomi v 
^ !nkovitost vodenja gospodarstva, doslednost vlade pri 
^Pomembnejših točkah notranjega programa ali v resnič- 

samoupravljanja, ^ Spi0h ne govorimo o kritiki biro-

Parf'^1 P0jem razprave o zunanji politiki vlade ni sporen. V 
Jutijskih listinah — pred seboj imam slovenske - beremo o 
Potrebi... da bi več napravili za kritičnost, ustvarjalno 
kresanje vse mednarodne problematike in naše dejavno

sti«. Praviloma tem lepim ugotovitvam ne sledi tista kon
kretnost, katere nujnost načeloma poudarja zvezni sekretar 
za zunanje zadeve v skupščini. Na prste lahko naštejemo 
primere, ko se je zares zgodilo popolnoma tisto, kar bi 
»moralo biti«. Dva nedavna primera sta dokaz, da je med 
postavkami, ki jih razglašamo, in stvarnostjo razkorak, ali 
tega razkoraka ni ker javnost preprosto ne vidi krakov teh 
razhajanj.

Resna razprava
Ko se je spomladi evropska skupnost odločila za začasno 

prepoved uvoza sveže hrane iz držav Varšavskega pakta 
(razen iz Nemške demokratične republike) in Jugoslavije, je 
bilo takoj mogoče pomisliti, da smo na pragu novega, za nas 
težkega obdobja, ko začenjajo stare predstave o geopolitični 
posebnosti naše države v očeh Zahoda bledeti. S šiijenjem 
na jug, od Španije in Portugalske do Grčije (in verjetno jutri 
do Turčije, morda pa celo do Izraela in Tunizije), bi morala 
Evropska skupnost, po površni oceni, olajšati in liberalizirat 
odnose tudi z nami. Namesto tega pa zdaj prvič javno in brez 
pretiranega omahovanja postavlja v enomesečno karanteno 
tudi tisto državo s posebnim statusom, ki jo je vse doslej 
hvalila prav zaradi njene posebnosti.

Stvari nismo utegnili niti zapisati, zato ker so prepoved 
hitro ukinili, in to spet vsem skupaj, ne pa nam hitreje ali 
posebej. Torej pri tem niso upoštevali našega posebnega 
statusa in nam niso ponudili roke — politično! Skupnosti se 
ni zdelo potrebno niti to, da bi prišla na dan s kakšnim 
načelnim pridržkom, in šele zdaj o prepovedi govorijo izk
ljučno kot o ukrepu varnostno tehnične narave. Med prepo
vedjo sta si naša južna soseda in njen predsednik vlade 
Papandreu dovolila celo izjave, ki bi jih lahko razumeli kot 
napad na celovitost Jugoslavije.

Očitno je čas dozorel za resno javno razpravo o tem, kaj se 
dogaja v naših odnosih z evropskimi integracijami, tako na 
Zahodu kot na Vzhodu, ali se dovolj hitro vedemo z dolo
čeno nonšalantnostjo, ki se kaže glede na naše interese in 
kako se bomo praktično vedli v naslednjih letih do tveganj 
nove vrste izolacije, ko bo še bolj »štrlela« okoliščina, da 
edini ostajamo zunaj kakršnega koli neposrednega povezo
vanja (tudi Švica je članica EFTA in OECD. Pozornost do 
teh odstopanj je lahko pritegnila tudi rezerviransot, s katero 
se soočamo, ko se sprašujemo o povezovanju z Eureko, kjer 
nas, kot se zdi - tako kot v glavnem tudi na drugi strani, v 
SEV — sprejemajo največ samo kot subkontraktorja.

Naše gospodarstvo in tehnologija sta glede tega javno 
kritizirali ZIS, češ da si premalo prizadeva poiskati mesto v 
Eureki, in nista imela prav, toda spet zato, ker javnost ni bila 
takoj seznanjena z vsemi pravnimi dejstvi! Tako moramo 
biti »hvaležni« Genscherju, ker nam je javno povedal, da so 
razlogi za pomisleke, da bi nas sprejeli, ideološko politične 
narave (Financial Times: »Jugoslavija ne more v Eureko, 
ker nima tržnega gospodarstva«). Očitno se je treba s temi 
pomembnimi vprašanji našega obstajanja kot bolj razvite 
evropske države spoprijeti in da jim je traba nameniti ne 
samo toliko energije, temveč tudi toliko publicitete kot vrhu 
neuvrščenih v Harareju.

Javno in uradno
Povsem mogoče je, da so razmišljali o takšnem prilagaja

nju naših interesov - kot tudi o iskanju novih ravnotežij, 
kakršna bi, kot menijo nekateri, nastala z razvojem »kluba 
razvitih držav tretjega sveta«. Toda ker o tej,temi ni široke 
javne razprave, javnih vprašanj in javnih odgovorov, 
dobimo drugačen vtis - vtis o nepremakljivosti.

Vtis v javnosti je pogosto drugačen od uradnih predlogov, 
in da bi se izognili razkoraku, bi bilo dobro na to misliti, da 
se ne bi v naši družbi razvijalo dvojno razmišljanje, javno in 
uradno, ter zasebno in kavarniško, ki vodi v cinizem.

Drugo je primer najobčutljivejše vrste, vendar je zaradi 
pomanjkanja podrobnih informacij tako zamegljeno, da ga 
je težko celo sprožiti. Pred nedavnim je nekdo, vendarle, kot 
pravimo, polil mleko, tako da se bo, če stvari v prihodnje 
javnosti ne bodo bolje pojasnjene, cinizem razmahnil, prija
teljske pripombe pa se bodo spreminjale v polemične. V 
visokem javnem forumu - spet po besedah visoke in 
ugledne osebnosti,ker se nihče drug, še najmanj novinar, ne 
bi upal povedati ali tega ne bi mogel povedati, ker ni podat
kov, vsaj neposrednih ne - so kritično osvetlili našo vlogo 
na pripravljalnem sestanku ministrstva za zunanje zadeve v 
Luandi. Za devetindevetdeset odstotkov Jugoslovanov so te 
pripombe in en zaseben odgovor v Ninu španska vas! Kaj ni 
bilo prav? Ali smo se s čim pregrešili zoper neuvrščenost? 
Ali smo koga po nepotrebnem užalili? Ali smo zavzeli 
skrajno ali nestvarno stališče?

Če bi bilo osvetljevanje diplomacije v javnosti bolj javno, 
bi ljudje vsaj domnevali, za kaj gre. Potem bi zavrnili govo
rice in verjeli uradnemu pojasnilu, da nismo bili nikoli 
kandidat za prihodnji vrh in da ni res, kot trdijo po »kuloar- 
jih«, da smo se pod mizo zavzemali za to do poslednjega 
trenutka.

Ker pa je prišlo eno samo sramežljivo zanikanje, so »kulo- 
aiji«, ki so močni tako v republiških glavnih mestih kot v 
zveznem glavnem mestu, še naprej mislili drugače, nad 
zunanjo politiko pa se po nepotrebnem razprostira oblak 
obrekovanja.

Seveda kroži po »kuloarjih« veliko tem in zato ker jih ne 
prevetrimo v javni razpravi, žive skrito življenje in dobivajo 
popačene podobe, ki so daleč od resnice.

Težišče tistega, kar velja pri nas za manj svobodno, v 
najboljšem primeru sramežljivo in po ovinkih, seje že zdav
naj iz držav tako imenovanega realnega socializma preselilo 
med neuvrščene. Lahko utemeljeno kritiziramo marsikaj v 
odnosih celo s Sovjetsko zvezo, ne pa tudi iz skrajno zaplete
nega klobčiča naših stikov, recimo z Libijo in Irakom. V tem 
prvem primeru ima celo uravnovešeno, nepristransko poro
čanje včasih za posledico, da našemu poročevalcu berejo 
levite, čeprav je vsaka njegova beseda ustrezala resnici. O 
Černobilu smo pisali z vseh zornih kotov, o nastanku in 
razvoju iransko-iraške vojne pa nismo rekli vsega, kar 
mislimo in kar bi morali reči.

Iz zadnje številke Nina povzemamo prvi del članka Jurija 
Gustinčiča; nadaljevanje bomo objavili prihodnji teden.
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Ob zvokih Aljaževe pesmi »Oj Triglav, moj dom« 
so Triglavsko kočo na Kredarici slovesno odprli 
10. avgusta 1896

HOJA JE ŠE VEDNO 
ZASTONJ__________
Gorski svet ostaja dostopen tudi ljudem z najplitkejšimi žepi

Neuspeli poskus
O svojem prvem poskusu avgusta leta 1777, da bi se 

povzpel na vrh Velikega Triglava, poroča Hacquet v 
svojem delu »Oryctographia Carniolica ali fizikalni 
opis Vojvodine Kranjske, Ilirije in deloma tudi sosed
njih dežel«:

»Tehtni ugovori, ki so jih imeli moji ljudje glede 
vzpona na goro, so bili, da je veter tako silen, da mu 
tudi najmočnejši možak ne kljubuje. Dalje, če bi nas 
zajeli oblaki, bi ne vedeli več, kako nazaj. Vendar sem 
resno premišljeval, kaj naj storim, da bi dosegel cilj. 
Kljub ugovorom sem se odločil in ob štirih zjutraj na 
tihem zapustil družbo. Čim višje sem se vzpenjal, tem 
težavnejša je bila hoja. Nič ne bom pravil o veliki 
nevarnosti, saj si nismo nikjer niti ure varni življenja. 
Samo to hočem povedati drugim v svarilo, da se od 
neke višine naprej ni več mogoče zanesti ne na stop ne 
na prijem. Držal sem se vedno le južnih strmin, saj je 
med tem bril močan sever. Ob deveti uri se mi je 
vendarle posrečilo, da sem dosegel stranski vrh gor
skega hrbta, ki mu pravijo »te male Terklou« ali Mali 
Triglav. Ko sem prišel na severno stran in se tako 
izpostavil vetru, me je takoj podrlo na tla. Na tleh 
ležeč sem pogledoval proti glavnemu vrhu. Kot izur
jen pešec bi se moral povzpeti nanj v pol ure. Toda 
veter, oblaki, ki so zakrivali vrh, in nepreplezljive 
navpiče stene so mi to, vsaj s te strani, onemogočili. 
Vrnil sem se torej takoj navzdol, pa še tega bi kmalu 
ne bil zmogel...«

Aljažev dom v Vratih in 
Triglavski dom na Kredarici 
sta te poletne dni spet na 
očeh vse slovenske javnosti 
in številnih ljubiteljev gora. 
Minilo je namreč devet de
setletij!, odkar so na Kreda
rici odprli prvo Triglavsko 
kočo in v Vratih postavili pr
vo planinsko postojanko. Za 
obe gradnji morajo biti pla
ninci hvaležni predvsem Ja
kobu Aljažu ter njegovemu 
vztrajnemu in zavestnemu 
sejanju pripadnosti narodu 
in njegovim goram.

Kdo je bil ta Aljaž, ki se je 
z zlatimi črkami zapisal v 
zgodovino slovenskega na
roda?

Jakob Aljaž je bil župnik, 
ki je tri desetletja služboval 
na Dovjem, od koder je lah
ko opazoval našo naj višjo 
goro. Ni in ni se mogel spri
jazniti s prodiranjem tujcev 
v naše planine. Nemško-av- 
strijski Alpenverein je na
mreč že konec devetdesetih 
let prejšnjega stoletja posta
vil pod Begunskim vrhom 
Deschmannhaus, današnji 
Staničev dom. Vse to Aljažu 
preprosto ni šlo v račun. Za
veden in odločen, kot je bil, 
je od dovške občine kupil 
parcelo vrh Triglava in pot
lej še na Kredarici. Leta 1895 
je postavil prav na vrhu naše 
najvišje gore svoj znameniti 
stolp, samo leto kasneje pa 
zgradil na Kredarici prvo 
postojanko - 'triglavsko ko
čo. Ob zvokih njegove lepe 
pesmi »Oj Triglav, moj 
dom« so postojanko na Kre
darici slovesno odprli 10. av
gusta 1896.

Seveda ni šlo brez težav,

kajti nasprotniki slovenstva 
so bili močni. Jakob Aljaž je 
imel sicer vse potrebne do
kumente o lastništvu zem
ljišča vrh Triglava in na Kre
darici, pa se je moral kljub 
temu pravdati. Nemci so mu 
oporekali lastništvo. Ureja
nje zemljiško-knjižnih zadev 
se je sicer vleklo nekaj let, 
pravda pa se je iztekla Alja
žu in slovenskemu narodu v 
prid.

Triglavska koča na višini 
2515 metrov, ob njej je bila 
tudi kapelica, je bila majhna 
visokogorska postojanka, ki

je postala kaj kmalu tudi 
pretesna. Zato sojo povečali 
in posodobili že leta 1910. 
Drugič so'to storili slovenski 
planinci leta 1954 in prenov
ljeni postojanki nadeli ime 
Triglavski dom.

Znamenito povečanje pa 
je dom pod samim vrhom 
Triglava doživel v letih 1982 
in 1983, ko so ga s pomočjo 
mnogih slovenskih planin
cev in podporo združenega 
dela zares razširili in temelji
to posodobili. Tako je Tri
glavski dom postal že sko
rajda hotel, saj je udobno,

Leta 1778 prvič na 
vrhu Triglava

»Leto dni po prvem po
skusu, da bi se Hacquet 
povzpel na vrh Triglava, 
je to uspelo Lorenzu Wil- 
lomitzeru, ranocelniku 
iz Stare Fužine. Willo- 
mitzerja so spremljali 
lovec Rožič in rudarja 
Matevž Kos in Luka Ko
rošec iz Gorjuš.

Pod zadnjo glavo Tri
glava so spremljevalci 
začeli omahovati. Do vr
ha gore so računali še 
tričetrt ure. Vendar so se 
osrčili in splezali po ra
zu severnega robu na 
najvišjo točko Triglava. 
Vreme je bilo ugodno, 
vedro in brez vetra, 
mraz znosen. Willomit- 
zerju se je videl prostor 
na vrhu tako velik, da bi 
lahko stalo na njem ka
kih petedeset oseb. Druž
ba se je pomudila tam 
približno dve uri in v 
skalo vklesala svoja 
imena. Nato so zagozdili 
kladivo in dleto v špra
njo ob neko skalo in so se 
še istega dne vrnili do
mov,« poroča prof. 
Richter.

sodobno urejeno in varno 
zavetišče tisočem in tisočem 
ljubiteljev gora, ki želijo vsa
ko leto, mnogi ob vsakem 
vremenu, stopiti na vrh naše 
najvišje gore.

Ker je planinarjenje naj
bolj množična oblika šport
ne rekreacije v Sloveniji, 
redno ali občasno zahaja v 
gore že blizu štiristo tisoč 
ljudi obeh spolov in vseh 
starosti, je vzdrževanje in 
obnavljanje naših planin
skih postojank velikega po
mena. Posebno zato, ker je 
iz leta v leto manj možnosti 
za poštene počitnice kje ob 
morju, medtem ko ostaja 
vedno lep in mikaven gorski 
svet dostopen tudi ljudem, 
željnim oddiha in sprostitve, 
s plitkejšimi žepi. Hoja je na
mreč še vedno zastonj, cene 
v gorah pa zmerne. Sicer pa 
si v planinah lahko pogosto 
pomagamo že s tistim, kar 
imamo v nahrbtniku.

Ul.

Srečanja v počastitev občinskega praznika Tržič

Dobra organizacija, 
slaba udeležba

Rezultati: BALINANJE: 1.
Dl Jesenice 6, 2. ŠZ »5. av
gust« Tržič 4, 3. IŠD »Borec« 
Kranj 2, 4. IŠD Radovljica o.
. KEGLJANJE - ženske: 1. 

ISDd Borec 393, 2. IŠD, 2. Ra
dovljica I 351, 3. IŠD Radovlji
ca II 279; moški: 1. Dl Jesenice 
471, 2. IŠD Borec 443, 3. IŠD 
Radovljica 432, 4. ŠZ »5. avu- 
gust« 373,

Ne preživimo 
dopusta v 
brezdelju

Pred dobrima dvema desetletjema smo delali še šest 
dni na teden in smo bili veseli, da se lahko vsaj 
nedeljah odpočijemo. Z leti je prišel 42-umi delovni 
teden in z njim vred prosta sobota. In kaj kmalu bomo 
imeli še več prostega časa, ki ga bomo, podobno kot 
doslej, lahko izkoriščali po svoje. Ni kaj, naše življenje 
postaja vse bolj lagodno in s tem v mnogih primerih 
tudi bolj nezdravo.

Trdnih dokazov za to je vse več. Ugotavljamo jih pri 
naših najmlajših, pri ljudeh v najboljših letih in seveda 
pri tistih, ki so dočakali pokoj. Ob tem je žal vse več 
takih, kijih zapušča zdravje že v letih, ko bi morali biti 
na vrhuncu svojih delovnih sposobnosti.

Do tega stoletja praktično nismo poznali infarkta. 
Danes pa je ta nadloga, ki je posledica sodobnega 
načina življenja, vse pogostejša. Udomačila se ni le v 
mestih, temveč celo na vasi — opozarjajo zdravniki- 
Pozabljamo namreč, da človeško telo ni ustvarjeno le 
za razumsko delo, sedenje in počitek. In to svojo 
pozabljivost, to nenehno zapostavljanje zdravja, drago 
plačujemo.

Že dolgo časa vemo, da fizični delavci kar šestkrat 
bolj poredko zbolijo za infarktom v primerjavi s 
tistimi, ki opravljajo svoje delo sede. Znani so tudi 
podatki, da ljudje, ki se vozijo v službo s kolesom, 
praktično ne poznajo hudih oziroma usodnih bolezni 
srca.

Seznanjeni smo torej z osnovnimi pravili zdravega 
načina življenja. Vemo, da se moramo izogibati pasiv
nemu počitku in brezdelju, pa bolj slabo skrbimo za 
svoje zdravje. Preveč sedimo in počivamo, premalo 
časa si vzamemo za gibanje. Priložnosti za aktivno 
športno rekreacijo pa je veliko. In prav v teh poletnih 
mesecih, v času dopustov, se nam ponujajo na vsakem 
koraku. V gozdu, ob vodi, v planinah...

A. V.

Zanimiv podvig mladih 
Kolesarskega kluba Gradišče 
iz Cerknice

Tisoč kilometrov 
v treh dneh

Športni klubi in društva kegljanju, balinanju, šahu, 
iz tržiške občine so za občin- streljanju, plavanju in roko- 
ski praznik pripravili več metu za medalje in pokale 
športnih tekmovanj. Nekaj občinske skupščine, 
manj kot dvesto športnikov Vse prireditve so bile do- 
in športnic je tekmovalo v bro organizirane, žal pa ne-

Najhitrejši med člani v kravlu: Bojan Žohar (3.), Matjaž 
Lausegar (1.) in Oto Keršič (2.). Slika: Janez Kikel

katere preslabo obiskane. 
Kljub poletnim mesecem, 
ko je precej ljudi na dopu
stih, je bila udeležba glede 
na prejšnja leta sila skrom
na, predvsem na prvenstvu 
v plavanju, na katerem je na
stopilo le 50 plavalcev in pla
valk in le 16 v članski kon
kurenci. Vsa tekmovanja so 
upoštevali tudi pri točkova
nju za najuspešnejšo osnov
no organizacijo sindikata v 
športni rekreaciji.

Tekmovanji v balinanju in 
kegljanju so pripravili člani 
športnega združenja 5. av
gust, nastopila pa so moštva 
invalidskih športnih organi
zacij Gorenjske. V strelja
nju, ki so ga pripravili člani 
tržiške strelske drčužine, so 
nastopili posamezniki in po
sameznice iz Tržiča, šahisti 
so se zbrali v bifeju Gasa, 
plavalci na letnem kopališ
ču, rokometni turnir pa je 
pripravil rokometni klub 
Peko.

STRELJANJE — ženske: 1.
Tončka Zaplotnik 37, 2. Jelka 
Bubalo 36, 3. Renata Marin 28; 
moški: 1. Janez Štele 44, 2. 
Rok Kramar 41,3. Milan Karba 
39, 4. Stojan Leban 34, 5. Iztok 
Ahačič 34,

ROKOMET: - 1 RK Peko 4, 
2. Astra Jadran 2, 3. FTV Bo
rovlje 0.

PLAVANJE - PRSNO - pi
onirke: 1. Andreja Hladnik, 2. 
Petra Hladnik, 3. Darja Blažič; 
pionirji: 1. Benjamin Jančič, 2. 
Jani Pavšek, 3. Jernej Potoč
nik; mladinci: 1. Matjaž Hudo
bivnik, 2. Polona Pesjak, 3. An- 
rej Fijavž; člani: 1. Ivo Jakič, 2. 
Marko Bizjak, 3. Heli Zech.

PLALVANJE - KRAVL - pi
onirji: 1. Tomaž Košir, 2. Matej 
Pajnter, 3. Janez Kuhar; mla
dinci: 1. Janez Laibacher, 2. 
Ivica Dunkovič, 3. Peter Vara- 
gič; člani: 1. Matjaž Lausegar, 
2. Oto Keršič, 3. Bojan Žohar.

ŠA: 1. Srečo Mrvar 14, 2. 
Pavel Loc 13,5, _3. Andrej Loc 
12,5, 4. Franc Škrjanc 10, 5. 
Janez Uzar 10 itd.

Janez Kikel

Člani Kolesarskega kluba »Gradišče* iz Cerknice so Prf' 
vozili 1000 kilometrov dolgo pot v rekordnih treh dnevih

Tisočkilometrsko slovensko kolesarsko transverzalo je 
doslej prevozilo že nekaj več kot dva tisoč kolesarjev, čeprav 
so organizatorji, prizadevni kolesarski delavci kolesarskega 
kluba ROG Franck iz Ljubljane, ki so prvi začrtali in tu£n 
prevozili to pot, menili, da spričo zahtevnosti ne bodo imeli 
veliko posnemovalcev. Pa so se ušteli in tako se na to Pot 
podaja že šesto leto po nekaj sto kolesarjev.

V petek, 15. avgusta, so se na to pot podali trije mladi 
kolesarji Kolesarskega kluba Gradišče iz Cerknice, ki so 
tisoč kilometrov prevozili v rekordnih treh dneh. PeteT 
Vesel, 21 let, Klemen Kovačič (19) in Toni Žnidaršič (17)s 
spremljevalcem, znanim kolesarjem ljubljanske Astre Elči- 
jem Hrovatom, so sklenili tisoč kilometrov dolgo pot n® 
prireditvenem prostoru Delovih in Kompasovih poletnih 
iger v Novi vasi na Blokah v nedeljo zvečer ob 20. uri.

Povprečno so vsak dan prevozili več kot 330 kilometrov- v 
najdaljši, drugi etapi, kije iz Prekmurja vodila na Gorenjsko 
in nato še na Primorsko — do Tolmina, pa več kot 409 
kilometrov.

Za ta kolesarski podvig so se ti kolesarji pripravljali že od 
letošnje spomladi in so do štarta prekolesarili več kot Pet 
tisoč kilometrov.

Ko se bodo spočili, jih čaka delo v klubu, kjer bodo skrbeh 
za mladi rod in rekreativce, saj jih čaka sodelovanje na 
Dakijevem maratonu in na kolesarjenju prijateljstva v Novi 
Gorici, udeležili se bodo tudi goranskega maratona. Kolesa; 
rili bodo tudi za občinski praznik v Cerknici. Telesne moči si 
bodo nabirali čez zimo v telovadnici in na smučanju, tako da 
bodo novo sezono pričakali pripravljeni za nove podvige-
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VSTAJA DELAVCEV ZA 
OSVOBODITEV TRSTA
Piše Franc Lipovec-Tine
Organizator gibanja Delavske enotnosti na Tržaškem

, Do začetka vstaje je
Duo organiziranih štirinajst 
Pataljonov z okoli 2500 borci 
n sicer: 1. tovarni strojev, 2. 
plezarni Ilva, 3. ladjedelni- 
t1’ 4. orožarni-tržaški Lloyd,

■ čistilnici nafte - Esso 
jandard, 6. tovarni likerjev 

g °ck, 7. novem pristanišču,
• starem pristanišču (skupi

jo9. vezana na Barkovljanski 
ataljon), 9. tovarni piva - 
reher (enota, vezana na 

petoivanski bataljon), 10. 
lvarni Rocol (enota, vezana 

pa terenski bataljon II. sek- 
l°tia), H. pri gasilcih (samo
dejen bataljon), 12. v Delav- 
slci Zadrugi - Centralno tr- 
S?vsko skladišče, 13. obrt
eh delavnhicah - združeni 

terenski bataljon in 14. 
Vedenjski bataljon.

številčno so bili bataljoni 
azlično veliki, pač glede na 

Velikost tovarne in na raz
bere na terenu. Največ ljudi 
0 organizirali v tovarni stro

pa v Železarni Ilva in Oro
žni. Drugi, največji sektor 

Je imel pet bataljonov, prvi 
retji in četrti pa po tri.

. Orožje so zbirale tako vo- 
Jpške kot politične organiza- 
cije in ga shranjevale v pri- 
d^mh bunkerjih. Pri teh 
akcijah so sodelovale tudi 
skupine V. D. V. in G. A. P,, 
ki so napadale posamezne 
sovražne skupine in jih razo- 
roževale. Poleg tega pa je 
Pohajalo orožje tudi iz IX. 
korpusa, ih sicer prek kurir

skih zvez s pomočjo okoli
ških kmetov, ki so to orožje 
naskrivaj prevažali v mesto.

Ko seje bitka za Trst bliža
la končni fazi, je Komanda 
mesta Trst sklicala posvet 
sektorskih poveljstev. Po
svet, ki je trajal od 26. aprila 
do poldneva naslednjega 
dne, so pripravili v neki hiši 
pod Logom blizu Trsta, 
zbralo se je 38 ljudi. Na po
svetu so napravili podroben 
načrt vstaje. Po posvetu so 
se spontano začele posamez
ne akcije. V tem času se je 
VI. armada v ogorčenem bo
ju proti okupatoiju približe
vala Trstu. Ko je tega dne 
popoldne prišla brzojavka 
IX. korpusa z nalogom za 
vstajo, se je ta že začela. Po 
vojaškem posvetu, ki je tra
jal od 26. do 27. aprila 1946 in 
po prihodu brzojavke iz 
glavnega štaba IX. korpusa, 
so vsi komandanti sektorjev 
dobili ukaz, naj njihove eno
te dvignejo skrito orožje. Če
prav so orožje zbirali na naj
različnejše načine in ga je 
Komanda mesta Trst dobi
vala tudi od zunaj, pa ga je 
bilo premalo, da bi z njim 
oborožili 2500 mož, ki so bili 
organizirani v navedenih ba
taljonih. Zbrali smo okoli 
600 do 700 pušk, 25 brzo
strelk, kakih 100 različnih 
pištol in nekaj ročnih bomb. 
Čeprav je bilo orožja malo in 
še to ni bilo kdove kako ka
kovostno, so bataljoni šli v 
akcijo, pri preganjanju oku

patorja in kvislingov pa so 
se hitro in dobro oboroževa- 
li, kot bomo videli iz krono
loškega poteka operacij.

28. april
V sektorju so prvo akcijo 

izvedli ob 13. uri. V njej so 
zaplenili tovornjak fašistič
ne 10. MAS in zajeli dva obo
rožena vojaka. Takoj nato so 
razorožili kolaboracionistič- 
no posadko v Škednju. Sku
pina nemških topničarjev 
pri Dacju se je brez odpora 
vdala. Borci svetoivanskega 
bataljona so zvečer napadli 
domobransko vojašnico pri 
Sv. Ivanu. Po kratkem boju 
so zajeli okoli 200 domo
brancev in zaplenili veliko 
orožja. V 1. in 3. sektoiju se 
je začela akcija razoroževa- 
nja kvislingov in manjših 
skupin Nemcev.

29. april
Ob zori sta dve barkov

ljanski enoti začeli napad na 
bunkerje in bloke, ki jih je 
bilo okoli dvajset. Po krat
kem boju so zavzeli vse, ra
zen enega, ki je bil ob morju 
in močno zaseden. Druge 
enote so napadle nemško 
postojanko Kandor, v kateri 
je bilo 90 nemških vojakov. 
Po hudem boju so se morali 
Nemci vdati. Tako je enota 
zejala 87 sovražnikov in do
bila veliko orožja. To orožje 
je takoj uporabila za napad' 
na močno utrjen bunker na 
Trsteniku, ki je varoval ra-

Vstaja tržaških delavcev

dijski oddajnik, in ga po 
kratkem boju zavzeli. Kma
lu nato je padla postojanka v 
svetilniku. Posebna skupina 
je vrgla v zrak nemško skla
dišče orožja. Tako je bilo ob 
13. uri tega dne skoraj vse 
območje Barkovelj, Grete 
pa vse do Sv. Ivana že čisto.

Enote 2. sektorja so na
padle bunker pod Rocolom 
in ga zavzele, zavzele pa so 
tudi okrožni vojaški sedež 
fašistov - republikancev. 
Enote 4. sektorja so napadle 
vojašnico Duca d’Aosta, v 
kateri je bil odpor zelo hud. 
Nemcem in ustašem se je 
nato uspelo umakniti v to
varno Alba, pribežališče 
vseh manjših posadk, ki so 
se umikale tja pred priti
skom borcev Komande me
sta. Borci s Kolonkovca so 
se spopadli s skupino Nem
cev v smodnišniciv pod hri
bom Panteleoh, Škedenjci 
pa s topniško baterijo na 
istem hribu.

Boj je trajal neakaj ur. 
Nemci so se poskušali v te
mi umakniti v mesto, toda 
padli so v zasedo, ki jo je 
postavil batalion iz tovarne

Ilva. Bataljon jih je zajel in 
razorožil. Deli bataljonov iz 
Skednja in Dve so obkolili 
Rižarno in jo držali pod og
njem. Tako so očistili teren 
od Rocola do Kolonkovca in 
Skednja.

30. april
V skoraj že popolnoma 

osvobojenih Barkovljah so 
tamkajšnji borci držali zapo
ro ceste proti Italiji, po kate
ri so se Nemci nekajkrat po
skušali umakniti. Proti 
poldnevu so se nenadoma 
na morju pojavili oboroženi 
nemški pontonski čolni in 
prisilili Barkovljane k umi
ku. Takrat je že bila vzpo
stavljena zveza s predhodni
co 30. divizije IX. korpusa. 
Popoldne sta dve jugoslo
vanski letali bombardirali 
nemške pontonske čolne in 
jih prisilili k umiku, nekaj 
pa so jih potopili. Tako so 
spet lahko postavili zaporo 
ceste proti Italiji. Še isti dan 
je skupina borcev rešila bar
kovljanski železniški most, 
ki so ga minirali Nemci.

Enote 2. sektorja - to so

slika: Edi Selhaus

bili tovarniški bataljoni - so 
prodirale proti središču me
sta. Nemci so se umikali k 
obalnim postojankam in se 
nameravali umakniti po 
morju nasproti Anglo-Ame- 
ričanom. Enote tega sektor
ja so zavzele občinsko pala
čo in glavno poveljstvo poli
cije. Obkolile so grad Sv. Ju
sta, kjer so se Nemci zabari
kadirali, in vodile očiščeval
ne boje v starem mestu. 
Enote 3. sektorja pa so uniči
le posadko policije v ulici 
del Bosco, zavzele povelj
stvo 10. MAS v ulici Buona- 
rotti ter opravile s stražo 
skladišča v ulici Sette Fon
tane. Prav tako so uničili vo
jašnico karabinjerjev pri Sv. 
Jakobu. Na tem sektorju je 
ta dan ostala samo še ena 
postojanka, in sicer v ladje
delnici, kamor so se zatekli 
umikajoči se Nemci. Tako je 
bil Sv. Jakob, to je 3. sektor, 
že tega dne osvobojen. Na 
trgu Sv. Jakoba je bilo tega 
dne veliko zborovanje prebi
valstva, ki je proslavljalo 
osvoboditev. 1 j
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Rešitve pošljite do 2. septembra 1986 na naslov: DELAV
SKA ENOTNOST Ljubljana, Celovška cesta 43, s pripisom 
na ovojnici: NAGRADNA KRIŽANKA ŠT. 28. Nagrade so 
1.500, 1.400 in 1.300 dinarjev.

Rešitev nagradne križanke št. 26

MAST, SLA, STENA, ASTRAHAN, TRIER, STRAN, 
STARI, HA, TREMA, TOMAHAVK, ROLAND, NIŽINA, 
ON, DOGA, ANALI, ION, KOŠARA, EK, AMATI, SKA, 
OŽE, NIGER, TELAMON, NJORKA, REZONER, IAN, AS, 
CN, RAŽA

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 26

IjanEC rada din: J°Že Lah’Petra Borca 13> 61000 Ljub-

2. nagrada 1.400 din: Karolina Mohar, Tesarska 3/B, 61330 
Kočevje;

3. nagrada 1.300 din: Boris Može, Štorje 50, 66210 Sežana 

Nagradebotnoposlalipopošti.

Delavska enotnost
List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Predsednik Josip Broz Tito je Delavsko 
enotnost 15. novembra leta 1967, ob njeni 25-letnici, odlikoval z redom zaslug za narod 
z zlato zvezdo • Izdaja ČGP Delo - tozd Delavska enotnost, 61000 Ljubljana, Celovška 
cesta 43. poštni predal 313-VI, telex 31 787 • Glavni urednik in direktor tozda: Dušan 
Gačnik • Odgovorni urednik: Franček Kavčič • člani uredništva: Marjan Horvat 
(pomočnik odgovornega urednika, politični sistem, dopisništvo), Boris Rugelj (komenta
tor urednik - družbenoekonomski odnosi, delitev); področni uredniki: Andrej Agnič

Ldll (llieunai UUIII eiMJIiUIIOM UUIIUSI Ul politika), Janez OOVCI l^oocuiio naiuvjo/, r-uiuioj
Ulaga (turizem, rekreacija, šport in oddih), Igor Žitnik (znanost, kultura in izobraževa
nje), Remigij Noč (urednik - drobno gospodarstvo, delavci v samostojnem osebnem 
delu), Brane Bombač (oblikovalec) Meri Jurca (tajnica), Sonja Seljak (redaktorica-lekto- 
rica). • Pomočnik direktorja tozda: Milan Živkovič • Telefon, glavni urednik in direktor 
tozda 322-778, odgovorni urednik 313-942 • naročniška centrala 318-855 • Uredništvo 
Naš delavec, skupna revija slovenskih časnikov in revij Ljubljana, Celovška c. 43, 318- 
855 in 321-651 • Center za razvijanje obveščanja v združenem delu in servis za tisk 
glasil organizacij združenega dela, Ljubljana, Celovška c. 43, 323-951 • Ekonomsko 
komercialni sektor, Ljubljana, Celovška c. 43, 320-403 • Računovodstvo, Ljubljana, 

, Hrvatski trg 3, 312-125 in 310-923 • Žiro račun 50100-603-41502 • Knjigarna galerija 
Ljubljana. Tavčarjeva 5. 317-870 in 312-891 • Posamezna številka Delavske enotnosti 65 
din, letna naročnina 3.380 din • Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vračamo • 
Poštnina plačana v gotovini • Tisk ČGP Delo, tozd Tisk časopisov in revij, Ljubljana, 
Titova 35 • Izdajateljski svet Delavske enotnosti: Drago Seliger (predsednik), Ciril 
Brajer, Magda Erbežnik^Bučar, Dušan Gačnik, Alfred Golavšek, Jože Hozjan. Franček 
Kavčič, Vlajko Krivokapič. Ivo Miglič, Leopold Perc, Jože Peterkoč, Brane Praznik, Pavel 
Stupnikar, Andrej Ulaga in Igor Žitnik.



Ljudje tu, med nami

TRESK MED ROGOVE
Pripeka je bila takšna, da je še pljunek v zraku izhlapel. Ravnokar sem se skušal domisliti, kdaj smo se 
pogospodili in si tudi čez poletje zjutraj začeli izbirati dolge hlače, kdaj opustili srajco s kratkimi rokavi 
in se odločili tudi v vsakdanjiku za kravato, ko sem ju zagledal v tej razžarjeni belini stati ob cesti. Še 
dva vec, ki rineta v tri dni.

verjetneje skripta, za štu
dentko prestara, za študij ob 
delu pravšnja. Sedi torej 
tam, požrl bi rezervacijo s ti
stim dodatnim zavarova
njem Croatie, zahteval nazaj
tiste kovače, ki jih še vedno mureni imau* ptuiajsuen*- 
neupravičeno tržijo pri bla- ga sina, ki prav tako rad b1 
g^jni samo zato, da ti proda- ska po strojih kot oče. M0 
jo ta brezvredni listek. Požrl bi rad na Triglav, ona

oblečena v metropoli? 
verjetno...

Omožena je z avtomehart 
kom. Živi v nekem zasellj1 
med Kongom, Orlo vasjo ij 
Polzelo. Pozabil sem kje. ‘ 
možem imata petnajstletni

Sele po dveh, treh sekun
dah mi je noga zdrsnila na 
zavoro, glava pa na stran, da 
bi videl, kako in kaj. Onadva 
pa sta še kar stala tam. Pože
nem se nazaj, ko se večji 
končno nremakne.
- Ali gresta v dolino? 

vprašam.
»Da. V Zreče. Jaz v službo, 

sin pa domov.«
— Bosta čakala na avto

bus ali se peljala z mano?
»Če nisva odveč, raje z va

mi. Lepo prosim.«
In smo se vijugali naprej, 

iz zavoja v zavoj, meter za 
metrom nižje in iz minute v 
minuto v večjo vročino.

— Ste tu doma? Z Res
nika?

»Tu sem bil doma. Ne v 
Resniku, tu, bliže, na Plani
ni. Malo za tem križiščem. 
Bil sem tu gori in spet bom 
tu gori.«

— Ne razumem.
»Rodil sem se tu na Plani

ni, zdaj zidam hišo tu gori, 
stanujem pa še v Zrečah. S 
sinom sva šla pogledat, kaj 
je ostalo po tem strahovitem 
neurju.

- Hudo je moralo biti. 
Dan po neurju sem bil na 
Rogli in je bilo pod smreka
mi še za dvajset centime
trov toče. In cesto je hudo 
raztrgalo.

»Tudi najstarejši ne pom
nijo takšnega neurja. Često

metu. 
plošče..

Stiskam brusne pravim, da naj tisti, ki dela, 
tudi dobi...«

- In je bolje?
»Težkega dela sem navajen. 
Vse bi bilo lepo in prav, če bi 
le dela bilo dovolj!«
- Ali ga ni, dela?

do kolen.
»Oprostite, sedim mogoče 

na vašem sedežu?« me spra
šuje ta ženska, prezrela za 
mladenko in premlada za to, 
da bi mi odžrla sedež. Vame 
upira velike oči, se sramež
ljivo preseda in skuša vstati. 
Vsaj to. Da namreč poskuša

upa, ker nima kondicije. Tb 
di za sina se boji. Mož gre nj 
delo ob šestih, ona pol ure j® 
njim. Imajo hišico in vr 
Fant je že samostojen in dO; 
ma počaka, da se onadva V 
neta. Mož po drugi uri, ofl1 
pozneje. Potem pristavi h^ 

da skupaj kosijo. Nfl

na Roglo je hudo spodkopa- >>Casi 50 hudl- Ne gre več n^?!iuJ vblj kli aVtobUSnl 
la voda, ono, ki smo jo tako tako’ kot Je šlo. Poglejte, jaz 2£stajl: Znoj ,<ruidja z mene; 
želino pričakovali toliko lPt delam pri stiskalnici. Sti- O01, upiram v tla, da me ne biželjno pričakovali toliko let, 
tisto proti Skomarju, pa je 
na več delih kar odneslo. In 
tako vidite je s tem. Za cesto 
smo se borili nekaj let, zbira
li samoprispevek, in ti jo v 
nekaj minutah zbriše v pr
votno stanje...«

Počasi se spuščamo v doli
no, mimo nas se proti vrhu 
podijo turisti. Le dva avto
busa z REK Velenja počasi 
drsita pred nami. In tako pa
berkujemo, beseda na bese
do, izvem, da mož dela v Co- 
metu.

»Pred tem sem devet let 
vihtel žago po Pohorju. V 
dežju in snegu, po vseh teh 
globačah, kolikor daleč seže 
oko. Potem sem si rekel: do 
penzije tako ne bo šlo. Na 
srečo sem dobil delo pri Co-

. * nami c:k, puaivudcl HO, vaa aivupclj IVUblJU. J

■ vS3 • PnPeka dan pozne- vstati. »Imam namreč rezer- mož ne kuha. Pameten d? 
je. Tudi čas je skorajda do vacijo za sedež pred tem, dec. Raje lačen počaka...
minntf. rw;™ ven(jar na njem sedi tistile ^-----

fant in mi ga je nerodno 
dvigniti...«

Čutim, kako mi v dveh 
smereh znoj lije po hrbtu.

minute podoben. Drvim 
proti ljubljanski avtobusni

Avojt; -rav-cil ^ W L d tV d . • •

Prepričan, da bo v ŠentN: 
pertu izstopila, ji želim da*1 
protor.

»Ne, grem do Žalca, kjd 
imam avtomobil. Povrh'1skam velike brusne plošče. zask°minala senca in mrzla smereh znoj lije po hrbtu, imam avtomobil. Povrl"1

Včasih so ponje prihajali in PUaca, ki jo srkajo ljudje po Adijo tista manjkajoča noč- vsega pa še ni konec moje#
čakali, odvažali še vroče. Da- vrfovlh. Gostišča so polna, na ura, ki bi jo lepo nado- delavnika. Danes je dol#

1^-j„,— —*_z.— Dr0DoiT"i£L knt Ha v>i rviio/"»/-v irr-»*->ii rr ~' -j— sreda Ne §e da bi šla že
ucuvcui, uu vazan se vroče, ua- -------- _
nes ne več. Gledam mojstra P1^?. na’ . t 
z mojo rezalko, vpne štiride- ^ v!/1 zas^onj- 
setko in jo obrabi na tride- v v avtobus še pravi

da bi pijačo knadil z dremežem vsaj do aitu«*. ino j 
Žalca. Morda pa je bila moja domov...«

set. ‘Brusi in reže naprej do 
dvajset. In spet jo vpne, da 
jo porabi na deset, če ne či
sto do vpetja. Včasih so 
ploščo odvrgli pri petintri
desetih premera! Tako je s 
tem. In prideš zjutraj k stro
ju, pa nič. Režija. Jaz pa no
čem režije. Hočem delati.

čas, da z rezervacijo vred ne 
bi ostal v metropoli. Z avto
busi si vse življenje nisem 
na čistem. Enkrat so prepol
ni, drugič jih ni, najpogoste
je pa na tvojem sedežu že 
nekdo sedi. Praviloma žen
ska, ki ji ne moreš reči kar 
tako: jaz sem dal plavca pravcem režije, nočem delati. i-^vv-a piav

Vsa ta leta sem prekoračeval za ta sedež. To torej z drugi 
normo. Odstotek tu, odsto- mi besedami pomeni, da 
tek tam in sem se prikopal ®emul.Sa vzel v zakup od 
do stotisoč in čez.« Ljubljane do Celja, naprej
- Ali pri tem izplačilu ne Pa b°g z njim 

bo nekaj več?

FOTO YU — družabna 
igra za otroka
Potovanje po naši domovini, spoznavanje 
49 mest z znamenitostmi, spoznavanje 
zastav in grbov.

Naročila sprejema DELAVSKA ENOTNOST, Ljubljana 

ostalih knjigarnah po Sloveniji.

»Kje pa. Nimamo kje vze
ti. Skladišča so polna, dopu
sti so, naročil ni. Vidite, tega 
ne razumem. Mi več kot po
lovico proizvodnje izvaža
mo. Pridno delamo in varč
no gospodarimo in ne gre. 
Nimamo kaj delati. Slišim in 
berem, da drugod ni tako! 
Mar nismo v isti republiki in 
državi?! Pošten vedno gor 
plača. Drugi delijo in pijejo 
na medvedovo kožo in mir
na Bosna. Delavci bi naj vra
čali, o funkcionarskih pla
čah in delitvah pa niti bese
dice. Ravno včeraj sem sfe- 
čal kovača, soseda iz Unior- 

. ja. Obraz je imel raztegnjen 
kot ponedeljek. Kako tudi 
ne. Ne bi verjel, če ne bi na 
svoje oči videl njegove pla
če. Štiriindvajset milijonov. 
Res je, da je najboljši kovač, 
da je garač kot jaz, da nekaj 
pade z minulim delom pa 
prazniki in za delo ponoči, 
tudi to je plača ali ne! S tem 
se da živeti. Toda koliko je 
takšnih kovačev? Malo, ma
lo. In to je narobe! Daj delav
cu delo in ga za to delo tudi 
plačaj. Ne pa da se gremo 
socialo in ščitimo lenuhe..,«
- Ta o štiriindvajsetih 

milijonih je nekoliko v zra
ku? Da ni tako, kot tista o 
pitju na medvedovo kožo?

»Na svoje oči sem videl. 
Kot bi me s pestjo med rogo
ve! Toda zaslužil jih je. To

Kot tokrat. Na mojem se
dežu spet ženska. Sedi to 
one; v krilu drži mapo, naj-

rezervacija zadnja?
In je bila. Jeza kopni, vro

čina še bolj pritiska. Tudi za 
žabji gobec ni svežega diha.

Ne, ni bila študentka. 
Uslužbenka Beograjske 
banke v Žalcu. Zjutraj je 
morala na sejo izvršnega od
bora sindikata v Ljubljano. 
V Žalcu jih je premalo, da bi 
imeli celotno osnovno orga
nizacijo. Zadeva postaja za
nimiva. Nobene vrečke, sa
mo mapa s sindikalnim gra
divom. In po sestanku kar 
nazaj ? Brez kosila, kavice ali 
vsaj posedanja pri Figovcu, 
da vidiš, kako so dekleta

- Bili ste vendar v Ljub 
Ijani. Nihče od vaših sotk 
lavcev ne bo vedel, kdaj sW 
končali s sestankom, kd^ 
ste se vrnili...

»Lepo vas prosim, tak1! 
vendar ne gre. Kaj pa m0-1 
del dela? Mar naj sodelavk 
opravijo moje delo namest0 
mene! To pa ne. V službo bj 
se vrnila tudi, če bi šlo za p0‘ 
ure, kaj šele za uro al' 
dve...«

Kako je že rekel oni P°' 
horc včeraj? Kot bi me s 
pestjo med rogove. In to v 
dveh dneh dvakrat...

Janez Sev#

AVTO DOM TUDI ZA DOMAČE
IMV iz Novega mesta je domačo avtomobilsko ponudbo obogatil z novim vozilom To je 

avtodom Adriatic 610, ki je bil ob predstavitvi na letošnjem avtomobilskem sejmu v Beogradu 
deležen precejšnje pozornosti.

Vozilo je dolgo 610, široko 215 in visoko 290 cm. Opremljeno je s petimi ležišči, dodatnim 
akumulatorjem, zbiralniki za čisto in odpadno vodo, toaletnim prostorom z WC prho aretiem ter 
hladilnikom in rezervoarjem za plin. 1

Kot sporočajo iz tovarne, je za zdaj na voljo domačemu kupcu le nekaj primerkov tega vozila 
zanimanje zanj pa je precejšnje. a

LIPE SVEDER: OPREMA


